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Urejuje uredniški odbor: Rač
ki Viktor, Bevec Justa, Pre
mec Jože, Korbar Heda, Mar
čen Alojz, Gerhard Jože, Str- 
garšek Janko. Odgovorni ured
nik Gerhard Jože. Uredništvo 
in uprava: Steklarna Hrastnik. 
Izhaja vsakega 5. v mesecu. 
Naslov: »Steklar« glasilo kolek
tiva Steklarne Hrastnik, tel. 
814-622 — interno 63. Tisk in 
klišeji AERO kemična in gra

fična industrija Celje 
Po mnenju Republiškega se
kretariata za prosveto in kul
turo Ljubljana, je časopis o- 
proščen davka od prometa pro
izvodov (Št. 421-2/72 z dne 3. 1. 
1973).

KONFERENCA DELEGATOV OSN. ORGANIZACIJE 
SINDIKATA STEKLARNE HRASTNIK

KONFERENCA JE OBRAVNAVALA ODNOSE V KOLEKTIVU, KRI
TIČNO OCENILA PREMAJHNO INTENZIVNOST V POGLEDU IN 
VESTICIJSKE DEJAVNOSTI, KRITIČNO OCENILA PREMAJHNO 
UDELEŽBO DELEGATOV — PREDVSEM PA ODSOTNOST VSEH 
VODILNIH. KONFERENCA JE SPREJELA SKLEPE IN RAZREŠILA 
DOSEDANJI IZVRŠNI ODBOR IN KOMISIJE PRI KONFERENCI

Cigler Janez, dosedanji predsed
nik sindikata, daje poročilo

Poročilo o delu konference je 
podal dosedanji predsednik tov. 
Cigler Janez. V krajših  izvlečkih 
podajam  članom kolektiva de
javnost osnovne organizacije sin
dikata v zadnjem  obdobju.

Že v mesecu m arcu je  konfe
renca 0 0  sindikata ugotovila, da 
bo potrebno s predvidenim re- 
organiziranjem  samoupravnega 
sistem a preiti tudi na reorganizi- 
ranost v družbenopolitičnih or
ganizacijah in med njim i tudi v 
sindikalni organizaciji. Doseda
nje delo aktivov, ki so organizi
rani po samoupravnem sistemu, 
ne moremo pozitivno oceniti, ker 
mnogi aktivi neposredno niso ak
tivno sodelovali s sam oupravni
mi organi, drugim i družbenopoli
tičnimi organizacijami, zlasti pa 
s svojim članstvom in so se ce
lotne pravice in obveznosti v 
vseh pogledih samoupravnega 
družbenopolitičnega, rekreativne
ga in tudi o ostalih zadevah gle
de letovanja, preskrbovanja z o- 
zimnico in drugo, prenašali na 
predsedstvo osnovne organizaci
je  podjetja  kot celote. Tako ak

tivi v svojem sindikalnem delu 
kljub m nogokaterim  nerešenim 
vprašanjem  v svoji OZD niso 
našli skupnega jezika in skupne
ga dela s samoupravnimi organi.

AKTIVNOST KOMISIJ 
IN ODBOROV

Člani posameznih odborov in 
komisij pa so bili delavni in ak
tivni pri svojem delu. Udeležili 
so se aktivnega dela pri komisiji 
za samoupravni sporazum indu
strije  nekovin slovenskih ste
klarn, pri komisiji za organizi
ranje TOZD, komisije, imenova
ne od zbornice za določitev no
m enklature poklicev v steklar
stvu, in drugih komisij bolj ob
časnega značaja. Tako je bilo v 
samoupravno sodelovanje vklju
čeno mnogo članov sindikata iz 
neposredne proizvodnje, ki so na 
teh odborih ali kom isijah iznaša
li stališča, ki so jih  sprejeli zbo
ri teh ljudi in predsedstvo sindi
kata.

Za neaktivnost nekaterih od
borov in komisij in m orda tudi 
udeležbe članov predsedstva na 
najrazličnejših forum ih in drugih 
sestankov je krivda tudi v tem, 
da člani osnovne organizacije 
sindikata in predsedstva vsaj v 
preteklosti niso imeli enakoprav
ne možnosti z vsemi drugimi či- 
nitelji v našem družbenem življe
nju.

Vsekakor pa so bili člani pred
sedstva kakor tudi člani aktivov 
aktivni v sam oupravnih orga
nih in so neposredno na sejah 
sindikalnih organizacij prenašali 
z besedo vse tisto, o čem se je 
razpravljalo in sklepalo na sa
moupravnih organih. Vendar je 
taka povezava v današnjem  sa
moupravnem sistem u prešibka, 
ker bo potrebno zlasti ob novi 
organiziranosti, da bo vsaka os
novna organizacija sindikata se
znanjena z nalogami in sklepi 
svojega DS in izvršnih organov, 
kakor tudi s sklepi in stališči 
skupščine podjetja  kot celote in 
njenih izvršilnih organov. Zato 
pa je  potrebno ponovno prem i
sliti, tako v okviru podjetja  kot 
v TOZD, kako dejansko uresni
čiti programe, pravila, sporazu
me in poslovnike o delu osnov
nih organizacij sindikata. Ob ta

kem stanju  je nujno potrebno 
razm isliti o ustanovitvi delovne
ga m esta tehničnega sekretarja, 
ki bo opravljal samo tehnično- 
adm inistrativne naloge.

NOVA ORGANIZIRANOST 
SINDIKATA

Konferenca ne more danes 
sprejeti dokončnih sklepov ali 
stališč o novi organiziranosti, 
lahko pa prispeva s predlogi, da 
se organiziranost najbolje izve
de. Nedvomno je, da bomo ime
li v vsaki TOZD in v delovni 
skupnosti služb svojo osnovno 
organizacijo sindikata z izvršil
nim odborom, nadzornim odbo
rom, po potrebi pa tudi druge 
odbore in komisije, za katere bi 
se odločila osnovna organizacija. 
Na nivoju podjetja  se bi obliko
vala konferenca, v katero bo ime
novala vsaka osnovna organiza
cija po 5 delegatov. Za ustanovi
tev konference je potrebno spre
jeti ustrezni sporazum in poslov
nik. Konferenca bi imela ustre
zajoče kolektivne izvršilne orga
ne.

Ker smo pa povezani v novo 
panogo sindikata kemične indu
strije, imamo nov sindikat v o- 
kviru občine in republike, ki ga 
sestavljajo delegati te industrije, 
v našem  prim eru 7 delegatov iz 
steklarne in 4 delegati iz kemič
ne tovarne, ki predstavljajo enot
no telo v okviru delovanja ke
mične industrije v občini, to te
lo pa bo izvolilo po ustreznem  
ključu določeno število članov 
za občni zbor v okviru občine, 
občinski sindikalni svet ’r' dele
gate za republiško konferenco 
(ki jo  za letošnje leto izvoli Ste
klarna H rastnik, in sicer žensko).

Posebna novost je tudi v tem, 
da se pri vsaki osnovni organi

zaciji kot konferenci v okviru, 
podjetja organizira aktiv mladih 
delavcev.

TEMELJNE ORGANIZACIJE 
ZDRUŽENEGA DELA

Program  organizacije sindika
tov glede tem eljnih organizacij 
združenega dela je bil uspešen. 
V komisiji sta delovala 2 člana, 
ki sta se tudi aktivno vključila 
v razprave v zvezi z organizacijo 
TOZD, kakor tudi pri tolmače
nju  sporazuma in statutov. Po
leg tega so bile izvršene tudi vo
litve v delavske svete TOZD, 
skupščino podjetja  po delegat
skem sistemu, neposredne volit
ve v kolektivne izvršilne organe, 
ki jih  je izvolil DS posamezne 
TOZD. Tako je bilo ocenjeno, 
da se je v zelo kratkem  času v 
samoupravni sistem vključilo 
mnogo neposrednih proizvajal
cev in da predstavlja samouprav
ni sistem v Steklarni H rastnik 
enega izmed naprednejših demo
kratičnih oblik prehoda na kar 
neposredno odločanje. Smo v fa
zi izvolitev' sindikalnih organov 
tako služb in vodij TOZD, kar se 
prvič dogaja v našem podjetju, 
ker smo imeli dosedaj v takem 
položaju samo direktorja pod
jetja.

Na zboru delovnih ljudi smo 
sprejeli samoupravni sporazum 
Steklarne H rastnik o združeva
nju in sta tu tu  posameznih TOZD, 
potrebno bo, da sprejm ejo tako 
sporazume kot pravilnike in dru
ge samoupravne akte s področja 
delovnih razm erij, osebnih do
hodkov, varstva- pri delu in dru
gih področjih, ki so značilna za 
delo in organiziranost samo
upravnih organov, kakor tudi 
članov delovne skupnosti in sin
dikata.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Delovno predsedstvo konference delegatov osnovne organizacije 
sindikata Steklarne Hrastnik



Konferenca delegatov osnovne organizacije sindikata
Steklarne Hrastnik

(Nadaljevanje s 1. strani)
SAMOUPRAVNI SPORAZUM 
SLOVENSKIH STEKLARN

Poročilo je  obravnavalo pro
blem atiko okrog samoupravnega 
sporazum a slovenskih steklarn. 
Osnovna organizacija sindikata 
je  aktivno delala skupno z vod
stvom podjetja  pri spremembi 
besedila samoupravnega spora
zuma o m erilih delitev dohodka 
in osebnih dohodkov s področja 
dejavnosti industrije nekovin ste
klarn. Po tem sporazum u se je 
uspelo povišati maso sredstev za 
osebne dohodke s tem, da smo 
zm anjšali akumulacijo, da smo 
sprem enili pogoje za fak tor sti
mulacije, da smo dosegli ugod
nejše kalkulativne osebne do- 
dohodke za posamezne obračun
ske skupine — glede na kvalifi
kacijsko strukturo, da smo do
segli povišanje vrednosti težav
nostnih skupin, zlasti pa, da smo 
v težavnostne skupine vključili 
delovna m esta, ki so bila izloče
na. Ob vsem tem pa imamo tudi 
obveznosti glede najnižjega oseb
nega dohodka, ki za norm alni de
lovni učinek ne more biti nižji 
od neto 1050 din, izključujoč noč
ni dodatek.

GOSPODARSKI POLOŽAJ 
PODJETJA

Člani konference so bili sezna
njeni s poslovanjem podjetja za 
obdobje januar—november 1973.

Povprečno stanje zaposlenih je 
bilo 1793, od tega 931 m oških in 
862 žensk. V tem času so pod
je tje  zapustile 204 osebe, na no
vo se je  zaposlilo 228 oseb. Iz 
tega je razvidno, da je še vedno 
precejšnja fluktuacija zaposle
nih.

V letu 1973 smo količinsko do
segli planirano proizvodnjo s 
96,72 %. Plan prodaje pa smo do
segli z 92,78 % od planiranega.

Povečali smo. izvoz za 13,90 %; 
kot smo planirali. V prim erjavi 
z istim  Obdobjem v letu 1972 pa 
je  to povečanje 45,98%'. Višina 
realiziranih stroškov je odraz po
rabe in gibanja cene energije, ki 
je  v zadnjem  času izredno po
rasla, kar je  imelo za posledico 
porast lastne cene. Odpadek je 
v m ejah planiranega. V obdobju 
januar—novem ber je  bilo ustvar
jenega za 150,824.843,21 din celot
nega dohodka, po k ritju  poslov
nih stroškov v višini 84,082.231,80 
din ostane za dohodek podjetja
66,742.611,41 din. Realizirani del 
os. doh. znaša 52,895.025,69 din, 
neto skladi pa 15,388.566,63 din. 
V tem  obdobju imamo za
6,922.714,95 din nepokritih oseb
nih dohodkov in ko bomo pri 
zaključnem  računu urejali deli
tev, da osebne dohodke pokrije
mo, se bodo zm anjšali skladi. 
Doseženi povprečni neto osebni 
dohodek v obdobju januar—no
vember znaša 1.941,94 din, kar je 
104,20% od planiranega z letnim  
planom.

DELOVNI POGOJI IN 
VARSTVO — ZDRAVSTVENO 
VARSTVO

Poročilo je  zelo izčrpno in kri
tično obravnavalo problem atiko 
zdravstvenega varstva in varstva 
v kolektivu. V kolektivu je  orga
nizirano preventivno zdravljenje, 
vendar bo potrebno v prihodnje

poleg tega poiskati še druge obli
ke, zlasti zato, ker se ugotavlja, 
da se invalidnost številčno pove
čuje, na kar verjetno vplivajo 
pogoji dela in tudi okolje. Po
novno im am o pristanek za noč
no delo žena in mladine, vendar 
ta pristanek velja za 1 leto in bo 
potrebno razmisliti, kako zmanj
šati ali postopno odpraviti noč
no delo. Ob vsem tem  pa prista
nek za nočno delo zahteva, da se 
to kar najbolj omili, zato m ora
mo obvezno takoj razm isliti o 
toplem obroku za nočno izmeno, 
o boljši organiziranosti prevoza 
na delo in iz dela, m orda tudi 
o višjem nočnem dodatku.

Potrebno bo tudi izboljšati teh
nične pogoje v podjetju. Zlasti v 
nočnem času prihaja  do različ
nih tem peraturnih  sprememb, 
mraza, prepiha in drugega, kar 
znatno vpliva na zdravstveno 
stanje in obolelost članov. Kritič
no je bilo ocenjeno delo obratne 
ambulante, vendar je vzrok tudi 
v tem, da m anjka v H rastniku 
zdravnikov in m orda tudi zaradi 
drugih objektivnih pogojev am
bulanta ne obratuje poln delovni 
čas, kar se tudi odraža pri bol
niškem staležu.

Na zaključku poročila je bilo 
nanizanih nekaj problemov okrog 
izobraževanja v kolektivu. Ocena 
je bila, da smo v zadnjem ob
dobju prem alo skrbeli za izobra
ževanje sindikalnih in samo
upravnih kadrov. Sedaj je  vklju
čeno preko 450 članov kolektiva 
v samoupravno in družbenopoli
tično aktivnost. Glede na to bo 
potrebno posvetiti več sredstev 
in časa za izobraževanje.

Govora je bilo tudi o benefika- 
ciji. V preteklosti smo v Steklar
ni H rastnik dosegli beneficirano 
delovno dobo za ustrezujoča de
lovna m esta. Po zveznem zakonu 
in sta tu tu  skupnosti se postav
ljajo novi pogoji za priznanje 
benefikacije.

Tudi o vprašanju  obveščanja 
članov kolektiva je  poročilo kri
tično ocenilo dosedanji način in
form iranja. K ljub temu, da ima
mo glasilo »Steklar« in inform a
tor, m anjka še urejena razglasna 
postaja in večkratno neposredno 
inform iranje preko sestankov v 
kolektivu.

Po poročilu predsednika se je 
razvila izredno živahna in kritič
na razprava, v kateri so sodelo
vali: Grašič Dušan, Vidovič 
Franc, Cigler Janez, Žibert 
Franc, Savič Momir, Premec Jo
že, Dremel Karli, Knez Alojz, 
Moder Leopold, Zaletel Viljem, 
Volfand Viktor, K irhm ajer Rudi, 
Gornik Peregrin, Jazbinšek Olga, 
Žibret Albin, predsednik OSS, 
Sušin V iktor, dipl. pravnik in 
vodja splošne kadrovske službe.

Tov. Grašič Dušan: Uvodoma 
je  govoril o nalogah sindikalne 
organizacije v podjetju . Poročila 
so nakazovala izredno veliko pro
blemov, ki jih  je  potrebno na da
našnjem  sestanku razčistiti. Po
sebno bi m orala razprava go
voriti o nalogah v zvezi z na
daljnjim  delom TOZD in nove 
organiziranosti sindikalne orga
nizacije v tovarni.

Tov. Vidovič Franc je  kritično 
ocenil udeležbo na konferenci, 
posebno še kritizira posamezne 
člane izvršnega odbora in ko
m isij, ki niso navzoči, da bi po

dajali poročila o posameznih 
problem ih delovanja. Ni prav, da 
m ora predsednik sam vso pro
blem atiko nakazati. Ne more se 
strin jati z rezultati, ki so bili da

ni zaradi negativnega poslovanja 
počitniškega doma v Bohinju, 
zahteva, da se ponovno preveri 
pravilni izračun bilance.

Cigler Janez: Tudi ne razume, 
da so rezultati poslovanja doma 
v Bohinju negativni. Do prihod
njega sestanka konference se 
m ora ta problem razčistiti. Iz
redno kritično oceni, da na kon
ferenci niso navzoči nekateri 
vodje TOZD in služb, niti vodilni 
iz podjetja, ki bi lahko konfe
renci pojasnili m arsikateri p ro
blem, ki je  danes pereč v kolek
tivu.

Žibert Franc tudi kritizira od
sotnost vodilnih tovarišev iz pod
jetja , predvsem  zato, ker meni, 
da se s tem  podcenjuje sindikal
na organizacija, kar ni pravilno. 
Izredno težko je zaradi tega raz
čistiti neke probleme, ki se po
rajajo  v kolektivu. Meni, da so 
člani TOZD 1 prem alo inform i
rani o investicijah, predvsem  o 
postavitvi novih strojev in hla

dilnih peči v tovarni. Potrebno 
bo zagotoviti varno delo in iz
boljšati pogoje dela v TOZD 1. 
Pri tem m ora služba varstva pri 
delu odigrati svojo vlogo v pod
jetju . K ritično oceni delo obrat
ne am bulante, ki v večini p ri
merov ne sprejem a bolniških 
knjižic po določenem času, ven
dar delovni čas ni izkoriščen. 
Pravilno bi bilo, da bi bila danes 
navzoča tudi vodja računsko go
spodarskega sektorja, da b i nam  
pojasnila negativno poslovanje 
v počitniškem  domu Bohinj, raz
lika je  prevelika in misli, da niso 
podatki v redu.

Vidovič Franc: Na reakcijo v 
kolektivu glede utesnjenosti o- 
bratn ih  prostorov zaradi novih 
investicij sem dobil zagotovilo 
službe varstva pri delu, da se bo 
napravilo vse, da bodo delovni 
pogoji urejeni in delovišča za
ščitena. Predlaga pa, da v pri
hodnje vodstvo TOZD pregleda 
vse elaborate za investicije, da 
ne bi prišlo do takšnih proble
mov. V sedanji fazi smo organi
zacijsko izpeljali form iranje 
TOZD, vendar pa sedaj ostanejo 
odprta vprašanja, ki jih  je  treba 
takoj pričeti obravnavati, in to 
vprašanje dopustov, koriščenje 
m est v počitniških domovih, 
m edsebojna sporazumevanja itd. 
Ob sedanjem stan ju  v tovarni ne 
bo mogoče zm anjšati delovna 
m esta za zaposlene žene in noč
nega dela. V imenu konference 
ZK steklarne pozdravi konferen
co v želji, da skupno s sindikal
no organizacijo reši vse proble
me v zvezi z realizacijo ustavnih 
dopolnil in da se ustava reali
zira.

Savič Momir je pozdravil kon
ferenco v imenu republiškega odr 
bora sindikata Slovenije. Nada

ljuje ,da so bile nove investicije 
izglasovane na delavskem svetu 
podjetja, vendar po njegovem 
prehitro . Pravilno je, da gremo 
z razvojem naprej, vendar se vse 
vse prem alo pozornosti polaga 
na stari obrat in na ostale do
delavne obrate. Nekaj problemov 
ni razčiščenih — predvsem  ren
tabilnost izdelave obeskov, po
trebno bo več inform iranosti o 
ekonomski upravičenosti izdelave 
obeskov. Poročilo je navedlo pro
blem fluktuacije zaposlenih; ta 
problem  bo ostal še nadalje pe
reč, v kolikor ne bomo v najk ra j
šem času rešili nekatere proble
me nagrajevanja, predvsem  za 
delovna m esta z nizkimi osebni
m i dohodki. Člane delovne skup
nosti čudi, da so se lahko ure
dili osebni dohodki za posamez
ne vodje TOZD, ostali problem i 
so pa ostali odprti in nerešeni. 
Opaža se, da je  v zadnjem  času 
prem alo stika med strokovnimi 
kadri in steklarji. Vzrok tem u je 
tudi, da iz podjetja  odhajajo 
dobri steklarji. Isti problem  se 
ponavlja danes, ko ni nobenega 
navzočega na naši letni konfe
renci. Problemov je sedaj veliko 
več in jih  bomo m orali pričeti 
reševati, predvsem  vprašanje 
nočnega dela žena, toplih malic 
v nočni izmeni, ker predpisi da
nes to zahtevajo. Za boljšo in
form iranost je potrebno urediti 
razglasno postajo. Več sredstev
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(Nadaljevanje z 2. strani) 
m oram o vložiti za zaščito našega 
zaposlenega delavca, ker le tako 
bomo imeli zadovoljstvo in uspe
he v kolektivu. Predlaga, da 
vsem odgovornim v podjetju 
predložimo današnje sklepe in 
zahtevamo nanje odgovor.

Premec Jože: Danes je že bilo 
nakaznih zelo veliko problemov, 
vendar se ti že dalj časa vlečejo, 
zakaj vodje posameznih oddel

kov še dosedaj niso dali odgo
vora na zastavljena vprašanja. 
Ne strin jam  se z izračunom v 
Bohinju, ponovno se m ora pre
veriti in obvestiti člane konfe
rence © rezultatih.

Dremel Karli: Sindikat ima v 
rokah samo organizacijo zased
be posameznih počitniških do
mov, dočim knjigovodstvo vodi 
menza preko knjigovodstva, za
radi tega ne odgovarja, če je 
resnično takšno stanje poslova

nja, vendar sam dvomi v prika
zane podatke. O vprašanju zdrav
stva je izvršni odbor že obrav
naval in v tej zvezi tudi sprejel 
zaključke, do danes pa še ni sta
n je  boljše. Čudi ga, da se ne da 
gotove zelo pereče problem e plač 
rešiti hitreje, dočim za posamez
na nova delovna m esta v TOZD 
so se lahko takoj rešila.

Knez Alojz: Več razprav je že 
bilo o rezultatih poslovanja po
čitniškega doma v Bohinju, da

našn ja  konferenca tega ne more 
razčistiti, vendar lahko poveri

delegatov osnovne organizacije sindikata 
Steklarne Hrastnik

nalogo komisiji, ki je za to iz
voljena, da razčisti stanje in 
nam  potem  poroča. Im am o iz
voljeno komisijo za družbeno 
kontrolo, ki m ora verjetno takš
ne naloge reševati.

Moder Leopold: Kot vodja 
TOZD menze in počitniških do
mov se ne strinjam  z rezultati. 
V tako kratkem  času mi ni bilo 
mogoče preveriti pravilen izra
čun, zato me zadolžite, da na 
prihodnji konferenci poročam o 
stanju. V letu 1974 bomo že s
1. m arcem  pričeli pobirati akon
tacije za letovanje, tako da bo
mo imeli takoj finančna sredstva 
za poslovanje. Želim, da nam 
kolektiv še pomaga tako kot do
sedaj, da bomo ostali p ri istih 
cenah v počitniškem domu. Ven

dar o tem  bomo razpravljali še 
pozneje, ko bomo imeli kalkula
cije gotove. Sposobni smo zago
toviti tople malice za nočno iz
meno. S te stran i ni problemov 
v menzi. Potrebno pa bo, da se 
enkrat že pričnejo urejevati pro
stori menze in bifeja. Enkrat 
smo imeli denar že zagotovljen, 
vendar se je rezerviran denar po
rabil za drugam. Nujno potrebno 
pa je, da se enkrat uredi bolj 
sodoben obrat družbene pre
hrane.

Žibert Franc: V kolikor se spo
m injam , je bil že rezerviran pro
stor tam, k jer je p rostor pev
skega zbora. Potrebno bi pa bilo 
izprazniti prostore, ki jih  koristi 
trgovsko podjetje; dolžnost naše
ga kolektiva ni, da da vedno na 
razpolago svoje že tako pičle 
prostore. (Isti prim er je  bil za
radi naših garaž, danes pa ima
mo samopostrežbo, k jer so naj
višje cene v Hrastniku.)

Vidovič Franc: TOZD 1 je  na 
prvi seji DS popravil nekaj naj
bolj kritičnih postavk. Ta pro
blem bi m orala že reševati ko
m isija za osebne dohodke, ki pa 
je  pooblastila naš DS TOZD 1, 
da reši te prim ere. Pojasni vpra
šanje novih investicij, ker neka
tere kritike letijo sedaj na ljudi, 
ki niso neposredno sodelovali pri 
razpravah okrog investicij. Po
jasni tudi vprašanje proizvodnje 
obeskov. Po sedanjih razgovorih 
s komercialno službo je  ugotov
ljeno, da je proizvodnja lahko 
rentabilna, vendar bi se m orala 
proizvodnja in dodelava urediti. 
Kritično je  ocenil odnose in od
govornost nekaterih  ljudi, ki so 
direktno sodelovali takrat, ko so 
Italijan i poučevali naše steklar
je, ker se tak ra t ni dovolj resno 
obravnavalo problemov, ki so se

porajali (pijančevanje in odnosi 
do dela), danes pa vsi kritizira
mo, kar ni pravilno.

Zaletel Viljem: Naš obrat se 
resnično boji uvajanja še več 
avtomatov. Bojimo se, da bomo 
s tem  izgubili prostor, drugič pa 
bodo delovni pogoji mnogo slab
ši. To vprašanje bi nam  moralo 
biti bolj pojasnjeno, da ne bi 
prišlo do nepotrebnih kritik.

Volfand Viki tud i kritično ob
ravnava razvoj podjetja, ki je 
tesno povezan s fluktuacijo zapo
slenih ljudi v podjetju. Bojimo 
se, da nam  bodo novi stroji v 
starem  obratu že tako slabe de
lovne pogoje še poslabšali, zakaj 
nam  v takšnih prim erih odgo
vorni ljudje na kar najbolj ra 
zumljiv način ne tolmačijo pro
blematike. Tudi jaz menim, da 
je  potrebno razčistiti odnose 
med TOZD, posebno glede plač. 
Zanima me, kako bo z odplače
vanjem investicij v odnosu na 
TOZD.

K irhm ajer Rudi načenja pro
blem atiko okrog požarne var
nosti v podjetju. Sedaj lahko 
ugotavljamo, da je  stanje zelo 
kritično. V našem podjetju  lahko 
takšno stanje povzroči katastro
falen požar. Nimamo urejene 
trahsportne poti — prehode, 
vprašanje prostora  za cisterne ni 
urejeno. Tudi ni odgovornih 
vodij s strani podjetja  na takš
nih sestankih. Tudi na letni kon
ferenci gasilskega društva ni 
bilo nobenega. To kaže na odnos 
do problem atike požarne var
nosti v podjetju.

Gornik Peregrin: Imamo zelo 
m alom aren odnos do dela. Cister
ne z m azutom izpraznjujemo z 
gornje strani, tako da v vsaki 
cisterni ostane vsaj po 1 tono 
mazuta. Zakaj ne rešimo proble
m a izpraznj e vanj a na drug na
čin, s tem bi prihranili ogromna 
sredstva.

Premec Jože govori o službi 
varstva pri delu. Službo bo po
trebno bolj organizirati in zago
toviti, da bo prvenstvena skrb 
službe, da se zboljšajo zdrav- 
stve in varnostni pogoji zaposle
nih. Želi pa, da nam  razvojni od
delek pojasni, kaj je  predvideno, 
da se bodo rešili problemi, ki so 
nanizani v razpravah.

Jazbinšek Olga meni, da neka
teri problemi, ki smo jih  danes 
slišali, prihajajo  na dan samo 
zato, ker verjetno nimajo vsi od
govorni ljudje opisa svojih de
lovnih mest, tako da se zaradi 
tega velikokrat izgovarjajo, ker 
ne vedo, kaj bi m oral kdo ure
diti.

ž ib re t Albin je  pozdravil kon
ferenco v imenu občinskega sin
dikalnega sveta. Meni, da je raz
prava resnično zelo kritična, ven
dar bi gotove probleme morali 
obravnavati na DS TOZD. Po
novno tolmači način organizira
n ja  sindikalnih organizacij po 
TOZD. Nova ustava je prinesla 
dosti novega, potrebno bo pričeti 
z realizacijo teh problemov. Se
znanil je člane konference o na
činu izplačevanja ali izračuna

plač s 1. 7., ko se bo vršil izračun 
plač bruto. Potrebno bo pričeti 
s samoupravnim dogovarjanjem 
po interesnih skupnostih. Kolek
tiv bo lahko preko svoje skup
ščine vplival na boljše odnose 
s posameznimi interesnim i skup

nostmi, predvsem glede zdrav
stvenih uslug. Da pa bomo spo
sobni vse to realizirati se je po
trebno izobraževati in  res na 
novo organizirati.

Sušin Viktor, dipl. pravnik. 
Res, porajajo se problemi po 
TOZD, ker smo pri nekaterih 
vprašanjih daleč v zaostanku. Iz
peljali smo politično in samo
upravno akcijo, nimamo pa ure
jene ekonomske problem atike in 
pokazateljev, kar povzroča teža
ve v sedanjih prim erih. Potrebno 
je takoj pričeti z integracijskimi 
dogovarjanji v podjetju, pred
vsem o vprašanju rizičnega skla
da in solidarnostnega sklada, 
ureditev politike nagrajevanja 
itd. Ponovno se povrne na pro
blematiko zdravstva, ki resnično 
ni urejeno. Tudi zdravstvo ima 
svoje probleme okrog stanovanj, 
plač in verjetno je  največji pro
blem v njihovih medsebojnih od
nosih. V H rastniku imamo naj
večji odstotek obremenitve 
zdravstva v ljubljanski regiji; to 
nam  da misliti, da nekaj ni v 
redu. Že poročilo je  nakazalo, da 
je nujno potrebno, da imamo za 
naš kolektiv, ki bo imel 7 osnov
nih organizacij sindikata in skup
ščino podjetja, delovno mesto 
plačanega tehničnega referenta 
v sindikatu. V prašanje informi
ran ja  članov kolektiva je nuj
nost in bo potrebno, da se na
bavi in uredi razglasna postaja. 
V okviru H rastnika bo potrebno 
uskladiti značilna delovna m esta 
z enotnim  nagrajevanjem . Pred
vsem zaradi fluktuacije zaposle
nih iz podjetja  v podjetje. Sedaj 
je  zaradi nerešenih problemov 
steklarna odskočna deska za 
kader za ostale kolektive, kar 
naš kolektiv velja znatna finanč
na sredstva.

Na zaključku se sprejm e sklep, 
da se vsem članom konference 
in vsem odgovornim vodjem sek
torjev dostavijo sklepi konfe
rence. Rigo

ZAHVALA

Iskreno se zahvaljujem  delav
kam in delavcem satinirnice in 
slikarnice za denarno pomoč, ki 
so m i jo  izročili namesto venca 
za pokojnega očeta.

Selak Marica



REZULTATI POSLOVANJA ZA OBDOBJE JANUAR-NOVEMBER 1973
Zaposleno osebje
Z le tn im  p lanom  sm o p red v id e 

li, da  bom o v le tu  1973 im eli 1820 
zaposlen ih . D ejansko  s ta n je  p a  je  
b ilo  zad n jeg a  n o v em b ra  n a s led 
n je : 1822 zaposlen ih , od teg a  953 
m ošk ih  in  869 žensk. P ovprečno  
s ta n je  zaposlen ih  v obdob ju  ja n u 
a r—n o v em b er p a  je  b ilo  1973 oseb, 
od teg a  931 m ošk ih  in  862 žensk.

Proizvodnja v kilogramih
L e tn i p la n  p ro izvodn je  za leto 

1973 zn aša  20,038.790 kg, m esečno 
po v p reč je  pa  1,669.899 kilogram ov. 
V m esecu  novem bru  smo p ro iz
ved li 1,591.291 k ilog ram ov  s tek le 
n ih  izdelkov, k a r  je  95,63% m e
sečnega povp rečja .

Z m esečn im  o p era tiv n im  p la 
n o m  sm o p redv idevali, da bom o v 
m esecu  nov em b ru  v o b ra tu  ročne 
in  p o lav to m atsk e  pro izvodn je  iz
dela li 626.779 k ilog ram ov  s tek le 
n ih  izdelkov, de jansko  pa  sm o 
p ro izved li 586.538 kg, a li 93,58 % 
od p red v id en eg a  z m esečn im  p la 
nom . V o b ra tu  av to m atsk e  p ro iz
v o d n je  sm o z m esečnim  o p e ra tiv 
n im  p lan o m  p redv ideva li p ro iz 
vodn jo  v višin i 954.740 kg. d e ja n 
sko p a  sm o pro izvedli 1,005.373 kg, 
k a r  je  105,30% od p lan iran eg a  z 
m esečn im  o p era tiv n im  planom .

V obdob ju  ja n u a r—novem ber 
sm o p ro izved li 17,560.291 kg s tek 
len ih  proizvodov, k a r  je  87,63 % 
le tn eg a  p lana . V  p rim e rja v i z ope
ra tiv n im i p lan i za 11 m esecev  pa 
sm o le - te  re a liz ira li z 98,72%.

Prodaja v kilogramih
Z le tn im  p lanom  za le to  1973 

sm o predv ideli, da  bom o celo tno  
pro izvodnjo , to  je  20,038.790 kg 
tu d i p rodali, to re j povp rečno  na 
m esec 1,669.899 kg. V m esecu  n o 
v em b ru  sm o p ro d a li 1,513.236 kg 
s tek len ih  izdelkov, k a r  je  90,62% 
m esečnega povp rečja . Z m esečn im  
o p era tiv n im  p lanom  za no v em b er 
sm o predv ideli, da  bom o iz o b ra 
ta  ročne  in  p o lav to m atsk e  p ro iz
v o d n je  p ro d a li 626.779 kg, d e ja n 
sko pa  sm o p ro d a ti 572,378 kg, k a r  
je  91,32% m esečnega o p e ra tiv n e 
ga p lan a . Iz  o b ra ta  av to m atsk e  
p ro izv o d n je  sm o p redv ide li, d a  b o 
m o p ro d a li 917.520 kg , de jan sk o  
p a  sm o p ro d a li 940.858 kg, k a r  je  
102,54%. V o b d ob ju  ja n u a r—n o 
v em b er sm o p roda li 17,151.194 kg 
s tek len ih  izdelkov, k a r  je  85,59% 
le tn eg a  p lan a . V p rim e rja v i z ope
ra tiv n im i p lan i za 11 m esecev pa  
so t i  dosežen i z 90,87%.

Povprečne neto prodajne cene
P o v p rečn e  neto  p ro d a jn e  cene 

za k ilo g ra m  p ro d an eg a  s tek la  do
sežene v  obdob ju  ja n u a r—novem 
b e r  so od raz  ra z m e rja  p ro d a je  
dom ači t r g  — export. To ra zm er
je  je  neko liko  drugačno , ko t je  b i
lo  p red v id en o  z le tn im  p lanom , in  
sicer ug o d n ejše  za izvoz, zato  so 
dosežene tu d i povp rečne  neto  p ro 
d a jn e  cene neko liko  n iž je  od p la 
n iran ih , in  s ice r s p lanom  za leto  
1973 sm o predv ideli, d a  bom o za 
kg p ro d an eg a  s tek la  iz  o b ra ta  roč
ne in p o lav to m atsk e  p ro izvodn je  
dobili 13,09 din, de jansko  pa  sm o 
v  o b d ob ju  ja n u a r—n ovem ber do
segli 12,09 din, sam o v novem bru  
pa  12,97 din. Za o b ra t av to m atsk e  
p ro izv o d n je  sm o p redv ide li 6,20 
d in  za  k ilog ram , v obdob ju  ja n u a r  
—no v em b er sm o dosegli 5,52 din, 
sam o v n o v em b ru  p a  5,48 d in  za 
kg  p ro d an eg a  stek la .

Izvoz
Z le tn im  p lanom  sm o p red v id e 

li, d a  bom o izvozili za  2,950.817,35 
do la rjev , a li m esečno 245.901,45 
do larjev . V m esecu  'novem bru smo 
izvozili za  269.346,08 do larjev , k a r  
je  109,53% m esečnega  povprečja . 
V ce lo tnem  obdob ju  ja n u a r—n o 
v em ber sm o izvozili za  3,361.042,65 
do la rjev , k a r  je  z a  24,26% več ko t 
znaša  p la n  za 11 m esecev. V p r i
m erjav i z le tn im  p lanom  pa je  to 
13,90% več ko t sm o predv idevali.

V en ak em  obdob ju  lan i sm o izvo
zili za 2,302.325,77 d o la rjev , to  po
m eni, da  sm o v  en a k e m  obdob ju  
le to šn jega  le ta  izvozili za  45,98% 
več s tek len ih  izdelkov, t

Proizvodni odpadek — lom
V dosedan jem  o b d o b ju  je  g ib a

n je  lom a v m e jah  p la n ira n e g a , v 
m esecu  nov em b ru  pa  je  v  n e k a te 
r ih  sk u p in ah  p rišlo  do p o ra s ta  lo 
m a. Z a rad i bo ljšega  p reg led a  po
d a ja m  te  p o d a tk e  v ob lik i tab e le :

S k up ina P la n  1973
%

J a n u a r— 
o k to b er 

v %
N ovem ber

%
S kupaj

%

RDBO 21,34 22,68 25,04 22,88
RS 7,95 7,19 16,48 7,99
M P 7,74 8,05 9,27 8,18
MDK 5,52 5,25 4,82 5,21
MDW — 6,07 — 6,07
MDR 18,55 18,12 17,61 18,09
M P-O 18,03 22,23 — 22,23
MDA — IS 12,38 12,07 14,49 12,35
MDA — K 22,92 22,81 41,47 24,21
MDA — P 13,00 14,67 8,53 14,17

d in  p riš te jem o  ustreza jočo  re a li
zacijo  uslug, rea lizac ijo  m a te ria la  
in  odpadkov  te r  iz red n e  dohodke, 
dobim o celo tn i dohodek  za m esec 
n ovem ber v  v iš in i 12,941.556,57 
din. O d tak o  u s tv a rjen e g a  ce lo t
nega  dohodka  p o k rijem o  rea liz i
ra n e  poslovne s tro šk e  v v išin i
8,737.286,86 d in  in  dobim o doho
dek  p o d je tja  v  v iš in i 4,204.269,71 
din. N a  osnovi de litve , k i jo  je  
sp re je l de lavsk i svet, in  sicer 68,88 
odsto tkov  za o sebne dohodke in  
31,12% za b ru to  sk lade , odpade  na 
osebne dohodke 2,895.900,98 din. 
R ea liz iran i del o sebn ih  dohodkov, 
to  je  t is t i  del, k i ga  m oram o po
k r iti  p a  zn aša  5,447.571,03 din. T a
ko sm o v  m esecu nov em b ru  glede 
na  v e ljav n o  d e litev  izp lačali p re 
več osebn ih  dohodkov  za okrog
2,551.670,05 din. S k u p n a  v red n o s t 
p reveč izp lačan ih  osebn ih  dohod
kov  v ce lo tnem  obdob ju  znaša
6,922.714,95 din.

B ru to  sk lad i v m esecu  novem 
b ru  znašajo  1,308.368,73 din, po 
ob lik o v an ju  reze rv n eg a  sk lada, 
reze rv n eg a  sk lad a  p o d je tja  in  p o 
so jila  za n e razv ita  področja , o s ta 
n e  za  neto  sk lad e  853.910,61 din.

Točno o p red e liti vzroke, k i v p li
vajo  n a  p o v ečan je  lom a, je  težko, 
sa j so n e k a te r i o b je k tiv n i (zah tev 
nost izde lave  p ro izv a jan eg a  aso r- 
tim an a , izpad  e lek tričn eg a  toka, 
k v a lite ta  g o riva  in  su ro v in ), p rav  
gotovo p a  je  tu d i do ločen  del sub 
je k tiv n ih  vzrokov. R avno  n a  zad 
n je  p a  lah k o  vp liv am o  z bolj p a 
z ljiv im  delom  vseh, k i sodelu je jo  
v p ro izvodnem  procesu . C ilj nam  
m ora  b iti, d a  od p ro izv ed en ih  ko
lič in  č im  več tu d i u sk lad iščim o.

Prodaja po vrednosti
Z le tn im  p lan o m  sm o p red v id e 

li, da  bo poo p rečn a  m esečna re a 
lizac ija  15,044.541,40 din . Z op era
tiv n im  p lan o m  za m esec novem 
b er sm o p red v id e li, d a  bom o p ro 
dali za 14,070.053,48 d in  stek len ih  
izdelkov. D ejansko  p a  sm o p ro d a 
li za 12,577.674,88 d in , k a r  je  
83,60% m esečnega po v p reč ja  in  
89,39% o p era tiv n eg a  p lan a . S top 
n ja  ren tab iln o sti , to  je  raz lik a  
m ed  p ro d a jn o  in  la s tn o  ceno, ki 
je  b ila  p la n ira n a  15,02%, zn aša  v 
m esecu n o v em b ru  — 9,61% ali z 
d ru g im i besedam i povedano , po
s lo v an je  v  m esecu  n o v em b ru  je  
bilo neg a tiv n o  — izguba. V zrok, 
da sm o v m esecu  n o v em b ru  po
slovali z izgubo je  v  tem , d a  so se 
obču tno  povečale  cene gorivu  in  
n e k a te r im  su ro v in am , za rad i re 
du k c ije  e le k trič n e g a  to k a  in  b u 
ta n a  pa  sm o m ora li u s ta v iti dolo
čene p ro izvodne  k ap ac ite te , m ed 
k a te r im i so b ile  tu d i e lek tro  peči 
in  re z u lta t je  posled ica tega. V ce
lo tnem  o b d o b ju  sm o p ro d a li za
143,241.279,75 din, k a r  je  86,55% 
le tn eg a  p lan a , o p e ra tiv n i p lan i za 
to  obdob je  p a  so b ili re a liz ira n i z 
92,96%.

Izplačani osebni dohodki
Z le tn im  p lan o m  sm o p red v id e 

li. da bom o za osebne dohodke iz
p lača li 60,006.292,00 d in , a li po
vp rečno  5,000.524,33 d in  n a  mesec. 
P la n ira n i n e to  m esečni osebni do
hodk i n a  zaposlenega  znašajo  
1.863,72 din. V m esecu  n o v em b ru  
sm o izp lača li 5,559.144,50 d in  oseb
n ih  dohodkov. P o v p rečn i izp lača
n i n e to  o sebn i dohodek  v  m esecu 
n o v em b ru  je  zn a ša l 2.025,66 din. 
V  ce lo tnem  o b d o b ju  sm o izp lača 
li 54,562.454,35 din o sebn ih  dohod
kov. P o v p rečn i n e to  izp lačan i

osebn i dohodek  n a  zaposlenega v 
o b d ob ju  ja n u a r—n o v e m b e r zn aša
1.941,94 d in , k a r  je  104,20% od 
p lan iran eg a .

Lastna cena za kilogram stekla
G lede n a  v išino  v ložen ih  s tro 

škov  in  v k a lk u lira n ih  o sebn ih  do
hodkov, fiz ičn i obseg p ro izvodn je  
in  s ta n je  v red n o s ti nedokončane  
p ro izvodn je , je  b ila  tu d i raz lična  
la s tn a  cen a  n a  k ilo g ram  u sk lad i
ščene pro izvodn je . Z n aša la  pa je : 
po p la n u  za  le to  1973 7,65 din, od 
tega  pa  je  poslovn ih  s tro šk o v  za 
4,66 d in  in  2,99 d in  o sebn ih  do
hodkov. D osežena la s tn a  cena  v 
m esecu  n o v em b ru  zn aša  8,54 din, 
k a r  je  11,51% n ad  p lan iran o , od 
teg a  so poslovni s tro šk i 5,05 d in  
in  osebni dohodki 3,49 din.

Formiranje in delitev celotnega 
dohodka

K  rea liz ac iji s te k la  v  m esecu 
n o v em b ru , k i zn aša  12,577.674,88

Vsem svojim sodelavkam in so
delavcem iz kontrole, kot tudi 
tov. Vidoviču in ostalim, se prav 
iskreno zahvaljujem  za vso izka
zano pozornost ob odhodu na 
drugo delovno m esto v našem 
delovnem kolektivu.

Res lepo je  tovarištvo in razu
m evanje na delovnem m estu, po
sebno pri takem  delu, k jer si iz
postavljen raznim nevšečnostim 
in odgovornosti in k je r potrebu
ješ pomoč in razum evanje vseh 
svojih sodelavcev pri delu. Le 
takšni dobri odnosi pogojujejo 
uspehe pri delu v kolektivu. V 
celotni dobi je pri delu prišlo do 
raznih problemov, ki sem jih  mo-

V o b d ob ju  ja n u a r—novem ber 
sm o u s tv a ril i:
150,824.843,21 din  celot, dohodka;
84,082.231,80 d in  posl. stro škov ;
66,742.611,41 d in  doh. p o d je tja .

R ea liz iran i d e l o sebn ih  dohod
kov  znaša 52,895.025,69 din , ne to  
sk lad i zn aša jo  15,388.566,63 din. 
D osežena s to p n ja  dobička, to  je  
raz lik a  m ed p ro d a jn o  in  las tn o  
ceno zn aša  za obdob je  p o ročan ja  
9,18%. To s ta n je  bo n a  koncu  no 
v em b ra  p ri zak lju čn em  raču n u  
sp rem en jen o  s sp rem em bo  de litve  
dohodka, ta k o  da  bodo vsi p reveč 
izp lačan i osebni dohodki p o k riti v 
celoti. Z a rad i teg a  se  bodo zm an j
ša li sk lad i. A li so osebni dohodki 
v  okv iru  sam o u p rav n eg a  spo razu 
m a a li ne, bom o ug tov ili na  osno
v i iz raču n a  n a  za to  p red p isan ih  
obrazcih  in  vas bom o o tem  obve
s tili v  n a s le d n ji š tev ilk i našega  
glasila.

ral reševati, vendar brez pomoči 
vseh izmenskih vodij in kontro- 
lork jih  ne bi mogel sam reše
vati.

Res prav iskreno se zahvalju
jem  vsem za vso pomoč in razu
mevanje pri dolgoletnem skup
nem delu v želji, da tudi v nada
lje nudite vso pomoč svojim od
govornim predpostavljenim .

Prav iskreno se zahvaljujem  za 
spominsko darilo, ki mi bo drag 
spomin na naše skupno delo v 
kolektivu.

Vsem sodelavcem iz kontrole 
želim še mnogo uspehov pri de
lu.

Rački Viktor

Terjatve in obveznosti

S ta n je  31. 10. 73 S ta n je  30. 11. 73

T e rja tv e  od kupcev 29,074.785,95 28,859.475,82
O bveznosti do k u p cev — 2,756.931,95 — 763.532,45
T e r ja tv e  od d o b av ite ljev 4,325.967,79 4,740.884,78
O bveznosti do d o b av ite ljev — 8,510.701,12 — 9,851.358,58

F ra n jo  K rsn ik

Z A H V A L A



Sklepi delegatov  osnovne  
organizacije sindikata Steklarne  

Hrastnik z zasedanja dne 2. II. 1974
1. Sklepi konference se posre

dujejo konferenci delegatov os
novnih organizacij sindikata, ki 
bo dne 7. II. 1974, kakor tudi 
vsem prisotnim- delegatom s 
konference dne 2. II. 1974, tako 
da bodo lahko delegati osnovnih 
organizacij sindikata predm etne 
sklepe upoštevali p ri akcijskem 
program u dela novo ustanovlje
nih osnovnih organizacij sindi
kata.

2. Na podlagi poročil predsed
nika, blagajnika, in ostalih po
ročil ter razprave delegatov je 
kom isija za sklepe sprejela na
slednje:

1. Organizacija sindikatov:
— takoj se nadaljuje z orga

niziranjem  osnovnih organizacij 
sindikata po tem eljnih organi
zacijah združenega dela, tako da 
se na podlagi sprejetih  pravil 
oblikujejo organi v osnovnih or
ganizacijah sindikata;

— na konferenci delegatov os
novnih organizacij se izvolijo po 
predhodnem  sprejem u sporazu
m a o konferenci organi, ki so do
ločeni s sporazumom;

— izvedejo se tud! vse ustre
zne izvolitve v organe na nivoju 
občinske zveze sindikatov in re
publiške konference, v skladu s 
sporazumom in razrezom glede 
na število zaposlenih;

— pri izbiranju kandidatov se 
m ora upoštevati sprejeta struk
tu ra  delegatov;

— pospešiti aktivnost in orga
niziranost dela osnovnih organi
zacij in njihovo sodelovanje s 
samoupravnimi organi TOZD in 
skupščine podjetja.

2. Samoupravno povezovanje:
— izvršni odbori m orajo ak

tivno sodelovati — povezovati s 
samoupravnimi organi in krepi
ti nadaljnji razvoj sam ouprav
nega sistem a ter strem eti za 
tem, da se bo čim več vprašanj, 
ki zadevajo neodtujljivost p ra
vic, reševalo in o n jih  odločalo 
na zborih delovnih ljudi;

— skrbeti za to, da se dosled
no uveljavljajo določila samo
upravnega sporazum a o združe
vanju in statutov TOZD, zlasti 
pa, da se tudi v ekonomskem 
pogledu v celoti preide na orga
niziranost delovanja in poslova
n ja po TOZD;

— v okviru podjetja  kot celo
te kakor tudi TOZD čim prej 
pripraviti in sprejeti vse ustre
zajoče akte, ki določajo pravice 
in dolžnosti neposredno delov
nih ljudi, status neposredno iz
voljenih organov in status dru
gih organov ter obveznosti, ki 
jih  im ajo TOZD v zvezi z ne
omejeno solidarno odgovornostjo 
do podjetja  in ostalih TOZD.

3. Zdravstvena zaščita in var
nost:

— osnovne organizacije se mo
rajo  tudi v bodoče zavzemati za 
čim boljše zdravstvene in teh
nične pogoje delavcev na delov
nem mestu;

— preventivno zdravljenje naj 
izvajajo osnovne organizacije po 
enotnem  načelu, tako da čim več 
delavcev pošljejo na tako zdrav
ljenje;

— stopiti v stik z zdravstve
nim domom, sam ostojno ali pa 
prek strokovnih služb podjetja,

da se uredi vprašanje poslovanja 
am bulante pri Steklarni H rast
nik;

— tudi v bodoče organizacij
sko in enotno sodelovati z ostali
mi jugoslovanskimi steklarnam i 
glede uveljavljanja zavarovalne 
dobe s povečanjem v skladu s 
sklepi, sprejetim i v Paračinu in 
Straži;

— osnovna organizacija TOZD 
I ima vso pravico in dolžnost, 
da zahteva preveritev preko stro
kovnih služb, če bodo investici
je glede nam estitve avtom atskih 
strojev v TOZD I iz oblasti var
stva pri delu in zdravstvenega 
varstva negativno vplivale na de
lo delavcev v bližini predm etne 
namestitve;

— strem eti za izvršitev stališč 
republiškega odbora sindikatov 
za postopno odpravo nočnega de
la žena in mladine, na drugi 
strani pa v zvezi z nočnim delom 
zagotoviti tople obroke malic, 
urediti prevoz z dela in na delo, 
proučiti možnosti povečanja noč
nega dodatka;

— zagotoviti izplačilo naj nižjih 
osebnih dohodkov v skladu s sa
moupravnim  sporazumom neko
vin steklarn;

— zaradi velike fluktuacije 
razm isliti o gradnji novega sam
skega doma “ali drugih samskih 
stanovanj, kakor tudi drugih ob
lik, ki vplivajo na prenehanje 
delovnega ¡razmerja;

— takoj pristopiti k izdelavi 
sprememb pravilnika o delitvi 
osebnih dohodkov v skladu s spo
razum i v okviru slovenskih stek
larn, upoštevajoč, da se zagotovi 
tak sistem, ki ne bo linearnega 
značaja, temveč takega značaja, 
da bi v večji m eri ob doseganju 
boljših poslovnih rezultatov hi
tre je  naraščali osebni dohodki 
nižjih kategorij in počasneje viš
jih  kategorij te r uskladiti OD v 
okviru občine.

4. Ostalo:
— v zvezi z izobraževanjem je 

potrebno v bodoče izobraziti kad
re za sindikalne funkcionarje, 
predsednike in druge;

— potrebno je organizirati se
m inar, na katerem  se bodo pred
sedniki, izvršni odbori in drugi 
organi seznanili z vsebino nove 
organiziranosti sindikatov, isto
časno pa tudi z vsebinskim po
menom organiziranosti TOZD v 
podjetju;

— aktivu m ladih pri osnovnih 
organizacijah in konferenci Stek
larne H rastnik je  potrebno nu
diti enako možnost izobraževa
nja, poleg tega pa jim  v skladu 
s sporazumom konference zago
toviti ustrezna finančna sredstva;

—' proučiti razširitev rekreaci
je v tem pogledu, da ne bi re
kreacija ostala samo v okviru 
m edobratnega tekm ovanja orga
nizacije peterobojev in občinske
ga tekmovanja, am pak razmisliti 
o mesečni rekreaciji, tedenski re
kreaciji, organizaciji aktivnega 
odpora itd., proučiti tudi mož
nost ustanovitve delovnega me
sta profesionalnega rekreatorja;

— zavzeti se za to, da se uve
dejo vse oblike rednega obvešča
nja, kot je to navedeno v samo
upravnem  sporazumu o združe
vanju in ureditvi razm erij v Ste
klarni Hrastnik;

— ponovno preveriti poslova
nje počitniških domov in dati e- 
konomsko finančno obrazložitev 
že na konferenci delegatov 7. II. 
1974;

— zavzemati se za to, da bi 
osnovne organizacije sindikata 
prepustile vprašanja rekreacije 
in izletov, izplačevanja posm rt
nine, urejanje preventivnega 
zdravljenja, urejanje samopomo
či, obdarovanja žena za 8. m a
rec, izplačil za minulo delo ali 
nagrade upokojencem enotno za 
podjetje kot celoto;

— v zvezi z ustanovitvijo 7 
osnovnih organizacij sindikata,

Dragi delovni tovariši v kontroli!
Na tem m estu v tovarniškem 

glasilu »Steklar« se moram za
hvaliti vsem svojim sodelavkam 
in sodelavcem v avtom atski pro
izvodnji ter sodelavcem iz vod
stva kontrole, ki so mi izkazali 
tako veliko pozornost v času mo
je težke bolezni. Izredno m oral
no zadoščenje sem dobil s tem, 
da ste me moj'! sodelavci obiska
li in mi ponovno vlili novo za
upanje in moči, kar bo izredno 
vplivalo tudi na m oje nadaljnje 
zdravljenje. Res, dragi sodelavci, 
sprejel sem krasno darilo in naj
lepša hvala zanj, vendar na j več
je vaše darilo za mene je  bila

konference sindikata na nivoju 
podjetja, aktiva mladih, se pred
loži samoupravnim organom pod
jetja, skupščini podjetja, da se 
za aktivno delo vseh osnovnih or
ganizacij ustanovi delovno me
sto administrativno-tehničnega 
delavca za delo v sindikatu, ki bi 
imel in opravljal samo admini
strativne tehnične naloge;

— posredovati samoupravnim 
organom posameznih TOZD, da 
je potrebno posvetiti več pozor
nosti požarni varnosti in po mož
nosti realizirati predloge komi
sije za požarno varnost.

Komisija za sklepe

izkazana pozornost, ker sem imel 
sedaj ob m oji težki bolezni mož
nost videti, da geslo »da tova
riša spoznaš v težavah« le ni sa
mo geslo, temveč stvarno resnič
no dejstvo.

Občutek takega tovariškega 
odnosa do mene, ko sem vedno 
mislil, da sem kolektivu in sode
lavcem odveč, je največje prizna
nje za moje delo v svojem od
delku.

Še enkrat hvala vam tovariši 
in želim vsem skupaj v letu 1974 
mnogo delovnih uspehov v ko
lektivu!

Grčar Valentin

P o r o č i lo  o  f in a n č n e m  sta n ju  0 0  s in d ik a ta  
in  p o s lo v a n ju  p o č itn iš k ih  d o m o v

Stanje blagajne osnovne organizacije sindikata je bilo:
Saldo b la g a jn e  17. 2. 1973 3.507,25 din
Saldo b lag a jn e  31. 1. 1974 2.088,20 din
Saldo žiro  ra č u n a  31. 1. 1974 63.057,65 din

Po  novi o rgan iz iran o sti s in d ik a ta  se p red laga , da b i se b lag a jn e  
sam opom oči, p o sm rtn in e  in  odbora za rek reac ijo  vodile  skupno  za ce
lo tno  pod je tje .

S ta n je  b la g a jn e  p o sm rtn in :
Saldo b lag a jn e  dne 22. 1. 1974 17.085,50 din
S kupno je  b ilo  vp lač il za posm rtn in o  57.000,00 d in
S kupno je  bilo  izp lač il do 22. 1. 1974 74.085,00 din
Že s 1. 7. 1973 je  b ila  po v išan a  p o sm rtn in a  za izplačilo  na 3.000 din.
B lag a jn a  sam opom oči:
D ohodek b la g a jn e  n a  dan  9. 1. 1974 
Izd a tk i (izplačilo  č lana rine)
Saldo b lag a jn e  9. 1. 1974 
O d teg a  n a  K B  
P oso jila  č lanom

112.113,00 din
8.844,00 din

92.269,60 din
25.099,00 din
67.000,00 din

G otov ina  v  b lag a jn i 9. 1. 1974 170,00 din
V obdob ju  od 12. 2. 1973 do 9. 1. 1974 je  vza jem n o  pom oč koristilo  

256 članov, in  to  sk u p a j 204.150,00 din.
B lag a jn a  re k re a c ije 'in  šp o rta : 
Saldo b lag a jn e  29. 1. 1974 
Saldo  žiro  ra č u n a  
V seh dohodkov v le tu  1973—1974 
V seh izda tkov  v le tu  1973—1974 
Saldo sk u p a j 29. 1. 1974

123,77 d in
899,69 din

46.016,21 din
44.992,75 din 

1.023,46 din
N adzorn i odbor je  ugo tov il p rav iln o  poslovan je  in  tu d i p red lag a l 

raz rešn ico  izv ršn em u  odboru, k om isijam  in rek reac ijsk em u  odboru.

POROČILO O POSLOVANJU POČITNIŠKIH DOMOV
D ohodek
P o č itn išk i dom  B ohin j 
P o č itn išk i dom, P o rto rož  
S k u p a j 
Izd a tk i
P oč itn išk i dom  B ohin j 
P o č itn išk i dom  P o rto rož  
S kupaj

Izguba v B o h in ju  57.507,85 d in  in  dobiček v  P o rtiro žu  14.140,81 din . 
S k u p n a  n eg a tiv n a  ra z lik a  znaša  43.367,04 din.

Č lan i kon fe ren ce  so sp re je li zak ljuček , d a  se  ponovno p rev e ri iz
raču n  p o slo v an ja  poč itn išk ih  dom ov, k e r  n ik a k o r n e  m o re jo  sog lašati 
s tem , d a  bi b ila  v  p oč itn iškem  dom u v  B o h in ju  ta k šn a  n eg a tiv n a  raz 
lika . Rigo

78.056,70 din
355.725,95 d in
433.782,65 din

135.564,55 din
341.585,14 din
477.149,69 din

Z A H V A L A



Skupščina podjetja izvolila  direktorja in sprejela v ažne sklepe
Počasi, v e n d a r uspešno  si u t r ju 

je  p o t nova  o rg an iz iran o st sam o
u p ra v n ih  organov  p o d je tja . S k u p 
šč ina  p o d je tja  je  n a  zad n je m  se
s ta n k u  dne  25. 1. 1974 poleg izvo
litv e  d ire k to rja  p o d je tja  ra z p ra v 
lja la  še o določitv i točke  za izp la 
čilo  osebnih  dohodkov za  m esec 
ja n u a r  1974 in  p ro b lem a tik i o seb
n ih  dohodkov v  ce lo tnem  p o d je t
ju , poslu ša la  in v e rif ic ira la  po ro 
čilo  izv o ljen ih  vod ij v  sk u p n ih  
službah , k i jih  je  iz b ra l de lavsk i 
svet.

TOZD  IV .: p red sed n ik  B ojan 
Š traus, p o d p red sed n ik  V lado P re -  
s k a r ;

TOZD  V.: p red sed n ik  R om an 
Š pacapan , po d p red sed n ik  P av lič  
Jo ž e ;

TO ZD  V I.: p red sed n ik  Š tefka  
D ornik , p o d p red sed n ik  S on ja  H r i
b e rn ik ;

S k u p n e  silužbe: p red sed n ik  F ra 
n jo  K rsn ik , po d p red sed n ik  N iko 
K avšek , dipl. inž.

Določitev vrednosti točke za 
mesec januar 1974

Skupščina podjetja je ponovno izvolila za direktorja dipl. ing. 
MRCINA MAKSA

V red n o st točke  za izp lačilo  OD 
za m esec ja n u a r  1974 se določa v 
v iš in i 1,40 din.

T a  v red n o s t se izp lača  k o t ak o n 
ta c ija  n a  OD; v  k o lik o r pa  bo po 
o b raču n u  v  posam ezn ih  TOZD ali 
p o d je tju  k o t celo ti p riš lo  do od
sto p an j, ise bo t a  v red n o s t o b raču 
n a la  po sp re je tju  ZR  in  razd e litv i 
sredstev .

R a zp rav a  je  p o tek a la  okrog 
sp lošne  p ro b lem a tik e  g ib an ja  
osebn ih  dohodkov. V le tu  1974 se 
p red v id ev a jo  n e k a te re  sp rem em b e  
p ra v i ln ik a  o osebn ih  d o h odk ih  za 
le to  1974. P red v id ev a  se  k o re k tu ra  
o sebn ih  dohodkov, p red v sem  za 
zaposlene  z n izk im i o sebn im i do
hodk i. V  te m  p rim e ru  se m o ra  tu 
di k o rig ira ti ra z m e rje  o d e litv i č i
s tega  dohodka.

— S k upšč ina  p o d je tja  p o trd i 
p red log  sk u p n ih  služb  in  n jih o v e  
razp isn e  kom isije , da se v e rif ic ira  
izb ira  vod ij sek to rjev , k i jih  je  n a  
podlag i razp isa  in  p r i ja v  izb ra l 
de lavsk i sv e t sk u p n ih  služb.

— Z ah tev a  se, da  se  poleg o s ta 
lih  sam o u p rav n ih  ak to v  p o d je tja  
oz irom a TOZD izdela  tu d i poslov
n ik  o d e lu  vseh  sam o u p rav n ih  o r
ganov.

— V o b širn i ra z p ra v i n a  seji 
sk upšč ine  p o d je tja  je  b ilo  n a n iz a 
n ih  n e š te to  p roblem ov, k i jih  bo 
p o treb n o  v  bodočem  obdob ju  ob
ra v n a v a ti in  da ti u s tre z n e  odgo

v o re  posam ezn im  delegatom  
skupščine.

P o stav ljen a  so b ila  n a s led n ja  
v p ra ša n ja :

— K d a j se  bo p riče lo  s postop
kom  o k o rig ira n ju  p rav iln ik a  o 
delitv i osebn ih  dohodkov, k i je  
povezan s f lu k tu ac ijo  delovne si
le?

— K om isija  za  izdelavo  novega 
p rav iln ik a  o n a g ra je v a n ju  še n i 
določena. O lane bodo določili DS 
iz vseh TOZD. Še p re j pa  se bo 
določil sistem , po k a te re m  se bo 
delalo, in  sicer za  v se  TOZD en a 
ko.

—  K ritično  je  b ilo  ocen jeno  de
lo dosedan je  k om isije  za  OD, k e r  
se n i vedno  d rž a la  p re d p isa n ih  do
ločil p ra v iln ik a  o postopku  dolo
čan ja  osebn ih  dohodkov. P re d 
vsem  se n a n a ša  n a  odgovore in  
o b ja v lja n je  re š itev  n a  posam ezne 
vloge.

— K er je  b ilo  več p ripom b, se 
skupšč ina  p o d je tja  odloči, da po
oblašča d ire k to rja  p o d je tja , da 
sk liče  vse  v o d je  sek to rjev  in  v o d 
je  TOZD, da  p reg led a jo  zap isn ike  
DS TOZD in  n a  vsa  v p ra ša n ja  ozi
ro m a  sk lepe  d a jo  u s trezn e  odgo
v o re  do p r ih o d n je  se je  skupščine, 
ozirom a do sej TOZD.

— D irek to r pod je tja- se zadolži, 
da  p rev e ri zak o n ito st postopka 
razp isn e  kom isije  v  TOZD I, po 
sto p ek  p re d la g a n ja  in  postopek  
sam ih  volitev .

Rigo

S k u p šč in a  p o d je tja  se je  se s ta 
la  iz č lanov  — delegacij posam ez
n ih  TOZD , in  to: ¡DELO V POSAMEZNIH TOZD ŽE V POLNEM RAZMAHU

TOZD  I.: B laško  V ik tor, G rum  
S on ja , N ovak  A vgust;

TOZD  II .: C ig e ln jak  Božo, G ri
č a r  Ju s ti, Ž elezn ik  Ja n k o ;

TO ZD  'III.: D eželak  S tane , B re 
g a r  M arja n a , P e te k  A ngela ;

TOZD IV .: P re s k a r  V lado, Bo
ja n  Š trau s , P rem ec  Jože;

TOZD  V .: Š pacapan  R om an, 
P av lič  Jože, K reže  M artin ;

TOZD  V I: P o d m en ik  F ani, D or
n ik  Š te fk a , H rib e rn ik  S o n ja ;

S k u p n e  službe : G ru m  Ivan , J o 
že G e rh a rd , K rsn ik  F ran jo  in  
p re d se d n ik  sk upšč ine  tov., Tosič 
Savo.

Z ased an ju  so p riso stova li č lan i 
ra z p isn e  ko m isije  in  p red s tav n ik i 
TOZD.

Tov. K rsn ik  F ra n jo  je  v  im enu  
ra z p isn e  k o m is ije  navzoče  d e lega
te  seznan il, da se je  n a  razp isan o  
delovno  m esto  p r i ja v i l le  M aks 
M rcina , d ip l. inž., d o sedan ji d i
re k to r  p o d je tja . Vsi d e leg a ti so po 
ta jn e m  g la so v an ju  sog lasno  p o tr 
d ili, da  se  tov . M aks M rcina , d ip l. 
inž., izvo li za  ob d o b je  4 le t k o t 
d ire k to r  S tek la rn e  H ra s tn ik  in  se 
s tem  obveže po sam o u p rav n em  
spo razum u , da  sog laša  s p ra v ic a 
m i in  dolžnostm i, k i jih  določa s a 
m o u p rav n i sporazum . Is točasno  se 
izroča sam o u p rav n i spo razum  in  
d rug i ak ti, k i u re ja jo  p rav ice  iz 
de lovnega ra z m e rja  in  fu n k c ije  
d ire k to r ja  p o d je tja .

Skupščina podjetja je potrdila 
predlog o imenovanju predsedni
ka in podpredsednika posamezne 
delegacije podjetja.

D oločeni so b ili n a s led n ji:
TOZD  L : p red sed n ik  delegacije  

V ik to r B laško, po d p red sed n ik  A v
g u st N ovak ;

TOZD  II .: p red sed n ik  Božo C i
g e ln jak , p o d p red sed n ik  Ju s ti G ri
č a r;

TOZD  II I .:  p red sed n ik  A ngela  
P e tek , p o d p red sed n ik  E rn a  S ih u r;

POSAMEZNI DS SO SPREJELI 
SKLEPE

V mesecu januarju  so vsi DS 
v TOZD zasedali, zelo aktivno je 
bilo tudi delo v posameznih ko
misijah.

Kljub tem u da so posamezni 
DS v TOZD v začetni fazi, še ne 
najdejo jedro obravnave, kako 
priti do boljših  rezultatov poslo
vanja, kako rešiti majkritičnejše 
probleme v proizvodnji, kako do
seči boljše odnose do reda, di
scipline in čuvanja sredstev za 
proizvodnjo, varčevanje z m ate
rialom itd., je za začetek ocena 
zadovljiva. Poglejmo probleme in 
sklepe, ki so jih  obravnavali in 
sprejeli na posameznih DS v 
TOZD.

DS TOZD I. — ročna in pol
avtom atska predelava steklene 
mase z vzdrževanjem je  na II. 
zasedanju DS obravnaval in spre
jel zaključke:

— seznanila je člane DS s pra
vilnikom o delitvi dohodka in o- 
sebnih dohodkov,

— sporazum  steklarn z oprede
litvijo težavnostnih pogojev,

— sporazum  o razm erju  v 
združenem delu,

— sporazum  o dodeljevanju 
stanovanj te r individualnih poso
jil-

Sprejel je  sklepe:
— odbor za delovna razm erja 

in kadre pri TOZD I. izda in ter
ni razpis za: obratovodjo brusil- 
nice, obratovodjo vzdrževanja, 
adm inistratorja;

— predstiskalcem  na lajki se 
poveča razpon od 65—80%;

— II. izpihalkaim na stro jih  se 
izdajo odločbe z odstotki;

— dostavljalcu stekla v brusil- 
nici se izda odločba s 1150 točka
mi s pogojem, da poleg dostav

ljan ja  še šrum fira folije na pa
letah;

— žigosarkam in m erilkam  se 
glede na intenzivnost dela pove
ča na 900 točk;

— izvrši se nakup 2 ročnih vi
ličarjev;

— ker se v zadnjem  obdobju 
kaže ozko grlo dodelave v bru- 
silnici, DS sprejm e zaključek, da 
se izvrši sanacijski program  bru- 
silnice.

DS TOZD II  je  sprejel nasled
nje sklepe:

— čim prej naj se dostavijo 
razmnoženi statu ti vsem članom 
DS TOZD II, da bomo lahko sta
tu t na prihodnji seji obravnavali. 
Stroške razmnoževanja krije 
TOZD II;

— kadrovsko-pravna služba 
m ora preskrbeti delavce za lini
jo  kelihov, in sicer 2 meseca 
pred obratovanjem ;

— DS tudi poblašča odbor za 
delovna razm erja in kadre, da 
izdela celotno organizacijo TOZD 
II, izda razpis za nova in pa pro
sta  delovna m esta in določi vse 
potrebne nam estnike;

— na novo sprejeti ključavni
čarji m orajo obvezno delati 3 
mesece v obratu, da bodo spo
znali delo na stroju;

— uredi naj se izdaja novih 
odločb za strojnike na P 12 (1600 
točk), ki bi jih  m orali dobiti že 
leta 1973. Zahteva se pošlje kad- 
rovsko-pravni službi.

DS TOZD III: V razpravi o do
ločitvi plač za vodstvena delov
na m esta v podjetju  so člani DS 
z nezadovoljstvom in začude
njem  sprejeli ocenitve. Rečeno je 
bilo, da tako nerazum ljive razli
ke v ocenitvi med posameznimi 
vodji TOZD nikakor niso spre
jemljive. K ritično je  bilo obrav
navano tudi vprašanje nabave

materialov za proizvodnjo, ki ve
likokrat vplivajo na zastoje v 
proizvodnji.

DS TOZD IV:
— pri obravnavi problemov 

poslovanja je  bil načet problem  
letnih dopustov. Člani DS pred
lagajo, da se da pripravljeni o- 
snutek pravilnika o dopustih 
predhodno v obravnavo na DS 
TOZD zaradi eventualnih predlo
gov oziroma sprememb, nato še
le v potrditev;

— m nenje članov DS glede o- 
cenitve delovnega m esta vodje 
TOZD je, da naj bo tarifna raz
lika med vodji m inim alna in ne 
sme biti odraz b ru to  dohodka;

— prim erjala so se tudi raz
m erja v prim erjavi vodje TOZD 
III  in ostalih obratovodij te r nji
hove naloge in menijo, da so raz
m erja nepravilna in se zahteva 
ponovna proučitev;

— obravnaval je  enkratno iz
plačilo draginj sikega dodatka v 
višini 18 % glede na zvišanje živ
ljenjskih stroškov. .

DS TOZD V:
— celotno zasedanje je  pote

kalo v znam enju proizvodnih 
problemov, ki jih  ni malo. Za
ključek je  bil, da je  potrebno 
pristopiti k bolj organiziranemu 
delu. Dela je izvajati predvsem 
po delovnih nalogih;

— obravnavana je  bila proble
m atika okoli nagrajevanja. V tej 
vezi je  zadolžilo predsednika de
legacije za skupščino, da na za
sedanju postavi vprašanje, kdaj 
in po kakšnih k riterijih  se bodo 
korigirale plače v podjetju . Enot
no m nenje je  bilo, da je  naše 
podjetje  v občinskem m erilu 
verjetno precej nižje kot ostala 
podjetja;



Izvoljeni so vodje 
posameznih TOZD

V zadnjem času smo bili v ko
lektivu v fazi, ko je  bilo opaziti, 
da se vrše izredno intenzivne pri
prave za izbiro posameznih vo
dij TOZD. V tem  času pa je bi
lo tudi opaziti, da je vladalo ne
kakšno malodušje in brezvladje, 
ki je v gotovih momentih že pri
našalo probleme, ki so vplivali 
na celotno razpoloženje in orga
niziranost v podjetju. Sedaj je 
tudi ta  problem  odpravljen. Iz
vršila se je  ena od zadnjih faz 
ustoličenja TOZD —; izvolitev in 
potrditev vodij TOZD.

Vse razpisne komisije so v za
konitem roku opravile svoje de
lo, vsi DS v TOZD so imeli svoja 
zasedanja in razen TOZD I izvo
lili vodje TOZD. Tako imamo se
daj v podjetju  tudi po tej plati 
organizacijsko rešeno vprašanje 
vodstev v TOZD. Na DS skup
nih  služb pa so bili izvoljeni tu
di vodje posameznih sektorjev 
v podjetju.

Na seji DS TOZD I ni prišlo 
do izvolitve vodje TOZD zato, 
ker sta bila prijavljena dva kan
didata, ki pa nista dobila zadost
ne večine glasov. Zasedanje DS 
se bo še nadaljevalo, dokler ne 
bo kandidat za vodjo TOZD dobil 
dvetretj insko večino glasov.

V TOZD II, avtom atska prede
lava steklene mase z vzdrževa
njem , je bil izvoljen tov. ŽAGAR 
ANTON, inž.

V TOZD III, dekorirnica s sa- 
tinirnico, je bil izvoljen tov. LO
GAR BORIS.

V TOZD IV, orodjarna s stru- 
garsko, cizelersko delavnico, je 
bil izvoljen tov. DRAGAR KARL.

V TOZD V, energetika s klju
čavničarsko delavnico, je bil iz
voljen tov. GUZAJ JOŽE, inž.

V TOZD VI, menza in počitni
ški domovi, je bil izvoljen za 
vodjo tov. MODER LEOPOLD.

DS delovne skupnosti skupnih 
služb je  izvolil za vodje posamez
nih sektorjev:

— tov. US ALEKSEJ, dipl. inž., 
za vodjo proizvodnega sektorja,

— tov. TUŠAR JOŽE, inž., za 
vodjo razvojnega sektorja,

— tov. MLINAR MARTIN, za 
vodjo komercialnega sektorja,

— tov. KORBAR HEDA, za 
vodjo gospodarsko-planskega sek
torja,

— tov. SUŠIN VIKTOR, dipl. 
pravnik, za vodjo splošno-kadrov- 
skega sektorja.

Za vsa delovna m esta vodij po
sameznih sektorjev so se p rija 
vili le po en kandidat, razen za 
razvojni sektor in splošno kad
rovski sektor, k jer se je pa DS 
odločil za zgoraj izvoljene kan
didate.

Želimo, da bi posamezni vodje 
TOZD in vodje posameznih sek
torjev vložili vse svoje znanje in 
trud, da bo kolektiv steklarne 
nadaljeval s tradicijo kolektiva, 
ki je poznan doma in v tujini 
kot kolektiv z dobro kvaliteto iz
delkov.

Želimo pa, da se organizacij
sko kolektiv na razbija, ko ga u- 
pravljam o po TOZD, temveč da s 
skupnim vlaganjem pripom ore
mo k še boljšim  uspehom pod
jetja . TOZD I pa naj čimprej 
izvoli svojega vodjo.

Delo v posameznih TOZD že v 
polnem razmahu

(Nadaljevanje s 6. strani)
— ker je  nujno potrebno, da 

se nabavi za podjetje lux m eter 
(2.300 din), se DS odloči, da se 
ga nabavi. Potrebo po njem zah
teva služba varstva pri delu.
DS TOZD VI:

— po zasedanju DS izvolijo 
člani tudi svoje sindikalno vod
stvo, in to: Udovč Miro, predsed
nik, tov. Tržan Vera, tajnik, Go- 
dicelj Nadi, blagajnik;

— DS obravnava rezultate po
slovanja v letu 1973. V letu 1973 
je  bilo nabavljeno v bifeju za
2,054.202,50 din blaga in prodano 
za 2,083.805,75 din. Razlika je iz 
leta 1972. Finančno poslovanje je 
bilo za okrog 20 % večje naspro
ti letu 1972. V menzi je bilo na
bavljeno za 586.070,50 din in pro
dano za 674.776,80 din. Razlika je 
iz zaloge. V letu 1973 je bilo pro
dano več obrokov kot leto prej, 
in sicer: 9000 malic, 4500 kosil in 
3500 večerij;

— člani DS so bili seznanjeni 
s problem atiko v počitniških do
movih. Za potrebe v počitniških 
domovih za leto 1974 v času sezo
ne bomo potrebovali: za Bohinj 
kuharsko pomočnico 1, servirko 
1, pomivalko 1; za Portorož ku
harico 1, pomonžo kuharico 1, 
servirki 2, sobarico 1, pomival
ko 1;

— želja zaposlenih v avtom at
ski proizvodnji je, da bi bil bife 
tudi ob sobotah in nedeljah od
prt. Predlagajo pismen predlog 
z obrazložitvijo, kar se bo ob
ravnavalo na eni izmed prihod
njih  sej;

— predlaga se, da se za pro
dajalke v bifeju spremeni kvali
fikacija na KV prodajalko; do- 
sedaj so kot PK prodajalke, kar 
pa je nepravilno.

DS Skupnih služb:
— Seznani člane DS o odločit

vi komisije za osebne dohodke 
Steklarne Hrastnik, in sicer:

— tov. Emi Pilih, čistilki v 
samskem domu, se odobri za do
bo 6 mesecev po 300 din za kur
jenje centralne kurjave;

— tov. Geču Karlu, kurjaču v 
upravni zgradbi, se odobri za do
bo 3 mesecev po 200 din za kur
jenje centralne kurjave;

— za kontrolorja bolnikov, a- 
nalitika v laboratoriju  in preniz
ko ocenjenih uslužbencev se bo
do nove ocene obravnavale po 
izdelavi plana za leto 1974.

Vsi DS TOZD so na svojih za
sedanjih pooblastili svoje dele
gacije, da podpro kandidaturo za 
d irektorja podjetja  — kandidata 
tov. MAKSA MRCINA, dipl. inž.

rigo

Udeležil sem se simpozija 
o varilni tehniki

Dne 2. 12. 1973 sem na vabilo 
švicarske tovarne »Castolin« in 
po odobritvi poslovnega odbora 
odpotoval na simpozij o varilni 
tehniki v Lusano — mesto v 
Švici.

Simpozija se nas je udeležilo 
22 predstavnikov iz Jugoslavije, 
od tega šest iz Slovenije. Iz ste
klarstva smo bili trije, in to 
predstavnik iz Paračina, Straže 
in Hrastnika.

Simpozij je  tra ja l od 3. do 8.
12. 1973 od osme ure zjutraj do
17. ure zvečer. Takšen je pač 
njihov delovni dan.

Največ smo imeli predavanj, 
k jer so nas seznanili z dosežki, 
ki so jih  dosegli na področju 
varjenja oziroma reparaturnih  
področij, ki jih  raziskujejo.

Tako so obravnavali »lot« teh
niko pri izdelavi gospodinjskih 
aparatov, katerih  predstavnika 
sta bila tudi »Gorenje« in LTH 
Škofja Loka, potem  m etalurško 
področje in področje steklarske 
industrije, k je r so v zadnjih 
letih največ naredili, predvsem 
pri varjenju s praški.

Ker pri popravilu modelov in 
strojnih delih uporabljam o pre
cej njihovega m ateriala, smo 
predhodno organizirali razgovor 
doma v H rastniku, k je r smo se 
pogovarjali o problemih, ki nas 
tarejo in ki naj bi jih  zastavil 
na simpoziju.

Že prvi dan, po formalnem

predstavljanju in ogledu inšti
tuta, so zaprosili, naj se za drugi 
dan pripravimo, da povemo pro
bleme, ki jih  ima vsak v svojem 
podjetju.

Na naše probleme v zvezi z 
varjenjem  razpokanih plafonjer, 
varjenjem  puš trnov H-28, varje
nje klešč v navojih, varjenje kri
vulj na IS za mehansko zapira
nje in odpiranje itd. so odgovo
rili četrti dan. Poudarili so, da 
sta dva problem a postavili tudi 
Italijani. Razen enega sem na 
vse dobil odgovor.

Za področje steklarstva so v 
preteklem  letu razvili nov go- 
rilec z vodnim hlajenjem , razvili 
so nov prašek 10491, specialno za 
varjenje puš trnov H-28, in za 
obroče na prešah.

Razvili so novo elektrodo za 
avtogeno varjenje konic na kle
ščah. Poleg varilnega m ateriala 
za steklarstvo sem videl še raz
ne praške in elektrode za varje
nje zlomljenih zobov pri zobni
kih, za varjenje robov pri Stan
cah, lote za lo tanje aluminij 
pločevine od debeline 0,5 mm na
prej.

Vse novorazvite praške in elek
trode so mi dali tudi s seboj 
brezplačno, za poskušnjo. Vse 
omenjeno bomo v našem pod
je tju  skupaj pregledali in ko
ristno uporabili za boljše vzdrže
vanje v proizvodnih obratih, n» K arl Dragar

Simpozij o varilni tehniki je bil v St. Sulpize Lausanne Švica

8 .  j a n u a r ,  d a n  s o l e

8. januarja  slavi naša šola svoj 
praznik. T akrat je leta 1943 pa
del na Osankarici (na Pohorju) 
v hudem in dolgotrajnem  boju 
Pohorski bataljon. Med drugimi 
pogumnimi borci Pohorskega ba
taljona je bil tudi naš rojak 
H rastničan JOŽE MENIH — he
roj Rajko. Bil je  komisar. Bor
cem je vlival zaupanje v borbo 
in vero v zmago. Toda kljub te
mu, da so se skrivali, jih  je nek
do izdal in Nemci so jih obkolili 
z veliko premočjo. Borili so se 
hrabro, toda Nemci so jih  po 
dolgotrajnem  boju  premagali. 
Tudi Jože Menih je padel med 
njimi. Naša šola je dobila svoje 
ime po njem, hrabrem  borcu 
za svobodo naših oziroma vseh

narodov, heroju  Rajku. Svoje 
mlado življenje je žrtvoval zato, 
da mi živimo lepše in boljše živ
ljenje, kot ga je  živel on. In 8. ja 
nuarja  smo se tttdi mi spomnili 
nanj in na vse padle borce, ki 
so dali življenje za lepšo prihod
nost naših narodov v novi Jugo
slaviji.

S skromno proslavo smo se 
spomnili njih, ki so trpeli za nas. 
Mi mladinci in pionirji smo po
nosni nanje in smo jim  hvaležni 
za življenja, darovana za svo
bodo.

Ksenja Zagožan 
literarno novinarski 
krožek
O. Š. N. heroja Rajka



PERSPEKTIVA STEKLARNE HRASTNIK V IZVOZI NA TRŽIŠČE ZDA IN KANADE
Pogovor s tov. Dragom Kozo

letom  o potovanju preko velike 
luže.

Konec preteklega leta je tova
riš Kozole Drago, vodja izvoza 
v našem  podjetju, obiskal naše 
poslovne partnerje  v ZDA in Ka
nadi. K akšni so bili cilji poto
vanja, njegovi rezultati, težave

pri realizaciji pogodb in druge 
zanimivosti, nam  je povedal, ko 
smo ga povabili na razgovor v 
uredništvo našega glasila.

1. vprašanje — tov. Kozole, ne
davno ste bili v ZDA na obisku 
pri naših kupcih. Kako je pote
kalo potovanje in kakšen je bil 
glavni cilj vaše poti?

Sam oupravni organi naše de- 
delovne skupnosti so mi s skle
pom, da opravim to potovanje, 
naložili odgovorno nalogo. Kljub 
tem u da vodim izvoz v našem 
podjetju  že vrsto let, je bilo to 
potovanje — naloga, ki mi je  na
ložila precejšnjo odgovornost. 
Največja težava je bila v tem, 
ker je bilo potrebno priti pred 
kupce kar z dvema precejšnjim a 
sprem em bam a. Spričo težav z e-

nergijo in prevozi na pom orski 
poti smo lanskoletno izvozno ob
veznost do kupcev v ZDA zm anj
šali za okroglo 40%  proti njiho
vi volji. Druga naloga, katero je 
bilo potrebno uspešno rešiti, je 
bila v vprašanju povečanja cen 
za dobave v poslovnem letu 1974. 
To potrebo so nam  narekovala 
dejstva iz hitrega povečevanja 
cen našim  osnovnim surovinam 
in energetike.

Kakor vidite, sem dobil s pot
nim nalogom tudi dovolj pro
blemov, katere sem si prizade
val najugodneje rešiti.

Atlantika je  bila zame novost, ki 
je poleg ostalih skrbi dodala še 
delček obremenitve in skoraj bi 
rekel malo strahu za celoten in 
uspešen krog zaključkov za na
še podjetje v letu 1974.

2. vprašanje — Kako ocenju
jete poslovne zaključke, s kateri
mi ste se vrnili s potovanja?

Sedaj lahko rečem, da je  bilo 
potovanje uspešno z vseh vidi
kov. Naš glavni poslovni partner, 
firm a Progress, je pokazal obilo 
razum evanja za naše težave v 
preteklem  letu. Z dokumenti po
morskega prevoznika je bil ob
veščen, da je  bilo blago v večjih 
količinah pripravljeno v luških 
skladiščih na Reki, kakor ga je 
bilo mogoče vkrcati na ladjo.

Kupec je  bil prav tako preko 
našega izvoznika »Kemija-Impex« 
sproti obveščen o naših  težavah 
z energetiko, kar je  bistveno 
vplivalo na naše proizvodne 
zmogljivosti. Zelo pohvalno se je 
kupec izrazil o našem načinu od
prem i j anj a blaga na paletah in 
nas seznanil z razveseljivim dej
stvom, da v celem letu  1973 ni 
imel vzroka niti za najm anjšo 
reklam acijo glede kvalitete ali 
transporta  prevzetega blaga.

V prašanje povečanja cen za na
še izdelke tudi za tiste, ki so bi
li naročeni s starim i nalogi,' je 
naš kupec dokaj neugodno spre
jel, vsaj kar zadeva dviga cen po 
starih  naročilih. Pričakovanje od
govora na to našo zahtevo je bi
lo izredno mučno in je  trajalo  
cele tri dni. Izvršiti je bilo 
potrebno celo vrsto prim erjav in 
analiz, ki so se nanašale na po
nudbe naše konkurence in še na 
celo vrsto drugih elementov, ki 
vplivajo na form ulacijo dokonč
ne cene za naše izdelke v kupče
vem skladišču.

Tudi rezultati teh pogajanj so 
se končali uspešno, saj je kupec 
sprejel naše nove predložene ce
ne za 91%  artiklov iz celega a- 
sortim ana, m edtem  ko smo za

razliko sklenili sporazum, ki je 
zadovoljil interese obeh strani. 
Pri povečanju cen smo dosegli 
odstotek, katerega so zahtevale 
naše naj novejše kalkulacije in ta 
ko je postal izvoz v ZDA za nas 
še bolj zanimiv.

3. vprašanje — Na osnovi po
govorov, ki ste jih vodili, ter na 
podlagi večletnih izkušenj, kate
rih vam kot vodji izvoza gotovo 
ne primanjkuje, bi vas poprosil 
za vaše mnenje o naši udeležbi 
na trgu ZDA v bližnji in daljši 
perspektivi?

Že v prejšnjem  odgovoru sem 
omenil, da smo pri obravnavi 
cen za leto 1974 imeli dokajšnje 
težave, ki so zahtevale analize 
cen večih dobaviteljev. Pri tem 
smo ugotovili, da se soočamo s 
ponudbam i proizvajalcev iz Polj
ske, ČSSR, Mehike in v najno
vejšem času s konkurenco iz 
Brazilije. Zahvaljujoč kvaliteti 
naših izdelkov, načinu odpreme 
in tudi sicer urejenim  poslovnim 
odnosom z našimi partnerji v

Kip Svobode v newyorškem pri
stanišču

ZDA smo zadržali našo prednost 
in s tem  vrednost naših izdel
kov, ki nosijo zlato m arkico »Ma
de in Yugoslavia« — Hrastnik. 
Mislim, da je ta  m om ent treba 
posebno poudariti, kajti dokopa
ti se do takšnega vrednotenja na
ših izdelkov na tako velikem tr 
žišču kot so ZDA, ni slučajnost, 
temveč rezultat solidnega dela 
v zadnjem  desetletju. Mislim, da 
m oram o tudi v bodoče strem eti 
za vsem, kar nam  je prineslo ta
ko oceno in spoštovanje do na
ših izdelkov.

Ta ugotovitev je  tudi garant 
za našo bodočo prisotnost na 
tem tržišču, saj nam  kaže zbir
nik naših zaključkov in prinese
nih naročil iz potovanja, da bo
mo v letu 1974 povečali naš iz
voz v ZDA na približno 850.000 
kom. razsvetljavnih teles v vred
nosti okroglo 1,000.000 dolarjev, 
kar pomeni povečanje za skoraj 
50 % nasproti realizaciji v letu 
1973.

Ko sem se na potovanju skušal 
kar najpodrobneje inform irati o 
konjunkturnih  ocenah za nasled
n ja leta, bi inform acije lahko za
ključil s tem, da ekonom isti v 
ZDA in njihovi institu ti za ocene 
v naslednjih treh  letih ne pred
videvajo zm anjšanja tendence 
povečevanja obsega poslov, kar 
pomeni tudi za nas ugodna pri
čakovanja v razvoju naše prisot
nosti na tem  tržišču.

4. vprašanje — Pogodbe so 
podpisane in kako bo z njihovo 
realizacijo?

S tart naše proizvodnje v letu 
1974 po trju je  pravilnost naše o- 
cene za možnosti povečanega iz
voza v ZDA. Žal pa m oram o ugo
toviti, da nas sprem lja pri tem 
še nekaj objektivnih in tudi sub

jektivnih težav. Kot subjektivne 
bi ocenil tiste, ki zadevajo p re 
m ajhne kapacitete naše satinir- 
nice, kar nam  podira predvide
no povečanje satiniranih izdel
kov, vsaj še za določen čas. Nuj
no bo poiskati tudi vzroke za 
nadnorm alne izgube števila izde
lanih artiklov v prim erjavi z do
delanimi in odprem ljenim i — to
rej nenorm alen odpadek v sku
pini RDBO-5. Za objektivne te
žave pa je  treba oceniti tiste, ki 
se pojavljajo pri odpremi blaga 
na prekom orski poti, kar je po
vezano s problem i oskrbe ladij 
z gorivom, to je  nafto. »Jugo- 
linija«, ki je  naš ladjar, nam  je 
sicer zagotovila na svojih ladjah 
dovolj prostora, žal pa nam že 
januarska dejstva dajejo dru
gačno sliko. V prvih treh tednih 
januarja  nismo uspeli vkrcati 
niti enega m 3 blaga, kljub temu, 
da je na Reki in v Kopru že 
mnogo večja količina, kakor je 
bila kdajkoli v enem mesecu do
slej. To dejstvo je v resnici za
skrbljujoče in nam  že na samem 
začetku ruši začrtano pot, ob 
tem pa m oram  poudariti, da si 
vsi do skrajnosti prizadevamo te 
težave odpraviti; ker pa gre v 
tem prim eru za svetoven pro
blem v naftni krizi, smo več ali 
manj nemočni in prepuščeni 
možnostim, ki se bodo reševale 
še nekaj časa zgolj z naključji 
in možnostmi, katere bo dopu
ščala trenutna kriza pri oskrbo
vanju ladij z gorivom.

5. vprašanje — Kakšne so mož
nosti za saniranje teh težav?

Sanacija oziroma odprava teh 
težav je izven moči nas v steklar
ni in našega izvoznika ter ladjar
ja, temveč je  problem  svetovne
ga merila, kakor sem že zgoraj 
omenil. Poskusili bomo še en
krat možnosti odprem e preko 
drugih luk in z Odpremo v kon
tejnerjih, če se bodo težave na
daljevale v sedanjem  obsegu tu
di v bodoče.

Pogled na center New Yorka

6. vprašanje — Če se malo od
daljiva od poslovnega — urad
nega dela vašega potovanja. Ste 
mogoče videli kakšne posebne 
zanimivosti ali jih celo doživeli?

s«

To letalo nas je popeljalo v obe smeri prek velike luže. V njem je 
361 sedežev, na uro leta pa porabi 14.700 litrov goriva



DRUŽBENI STANDARD — PROBLEM NAS VSEH?
— Vsak deseti član našega ko
lektiva čaka na stanovanje.

Članek, objavljen v tej številki 
našega glasila, bi moral najti 
svoje m esto že v eni prejšnjih. 
Žal pom anjkanje prostora in pa 
časovna stiska nista dovolila, da 
bi to storili že prej. Kljub vsemu 
pa sem m nenja, da vsebina član
ka ni izgubila na aktualnosti. Že 
uvodoma bi rad  omenil, da čla
nek nim a nam ena opravičevati 
delo odbora za družbeni stan
dard in stanovanjske zadeve v 
pretekli m andatni dobi. Nasprot
no, prepričan sem, da v danih 
okoliščinah odbor ni mogel kaj 
več storiti. Namen članka je po
jasniti nekatere stvari in opo
zoriti novoizvoljene odbore v po
sameznih TOZD na nekatera sta
lišča, katera smo v preteklosti 
zanem arjali ali pa nismo uspeli 
rešiti. Poudarjam  pa, da nimam 
namena dajati smernice novo
izvoljenim odborom v kakršnem  
koli negativnem smislu.

Glavno delo odbora je  bilo re
ševanje vlog prosilcev stanovanj. 
Žal je bil odbor pri tem  največ
kra t brez moči. Število vlog se 
je nasproti razpoložljivim stano
vanjem rapidno večalo iz. leta 
v leto, tako da so se vloge v 
zadnjih 4—5 letih celo podvojile. 
Na dan 17. 12. 1973 je bilo na 
spisku prosilcev že 186 nerešenih 
vlog. To pa je številka, ob kateri 
bi se m orali globoko zamisliti. 
Če te številke obrnemo malo 
drugače, vidimo, da praktično 
vsak deseti zaposlen v našem 
podjetju  čaka na stanovanje. Po 
novogradnji, kakršna je v zad
njih le tih , bi ta problem rešili 
lahko v 8 do 10 letih, če bi vsa
kemu prosilcu hoteli dodeliti no
vo stanovanje. Moje osebno pre
pričanje pa je, da verjetno tudi 
v tem času ni moč zgraditi toli
ko novih stanovanj, v situaciji 
kakršna je  trenutno, ko cene 
vsem gradbenim  m aterialom  
strahovito rastejo  ter tako krep
ko povečujejo stroške in dvigajo 
ceno novogradnji. Največja teža
va pri tem pa je, da čestokrat 
ostanemo brez moči posredova
nja. Ne bi rad kritiziral, vendar 
sem prepričan, da smo v pretek
lem obdobju, ko so bile še cene 
kolikor toliko dostopne, prem a
lo pazljivosti polagali tem u pro
blemu. Širili smo tovarno, pove
čevali proizvodnjo in število za
poslenih, na osnovni pogoj — 
stanovanje, pa smo pozabili. Za
to bi se vsi skupaj z novoizvolje
nimi odbori morali zavzeti, da ta 
problem  vsaj ublažimo, kajti do 
njegove sanacije bo preteklo še 
dosti časa.

Poglejmo si spisek prosilcev 
stanovanj v našem podjetju  z 
dne 17. 12. 1973.

Bičanič Karl, Brilej Karl, 
Brglez Leopold, Bregar Viktori
ja, Brečko Slavko, Biderm an Bri
gita, Barič Adolf, Barič Franc, 
Bašič Hasan, Bedenik Ivan, Breč
ko Rudolf, Bremec Drago, Babič 
Zora, Brečko Lado, Cigler Tr
bovc Neža, Centrih Slavko, Crn
kovič Helena, ča tič  Sadka, Čepin 
Franc, Čudovan Zlatko, Čepin 
Ogla, Dremel Karli, Detič Jure, 
Deželak Stanislav, Dobovšek 
Tončka, Dolinšek Stane, Durmi- 
ševič Abdulah, Dolinar Ivan, Do
lanc Ciril, Delpin Edi, Džajič Fe- 
rida, Erm an Branislava, Emino- 
vič Ana, Ekič Abdulah, Fabjan 
Viljem, Grum Jože, Gračner Jože, 
Gole Božidar, Gumzej Mihaela, 
Gorišek Alfonz, H afner Ivan,

Hrup Zdenka, H ohkraut Konrad, 
Habjan Gizela, H ohkraut Bran
ko, Hendija Slavica, H rstič Ha
san, Hudi Leopolda, Hudi Vi
ljem, Jevšinek Magda, Jerkovič 
Jakob, Jerm an Franc, Jošt Kati, 
Jakšič Srečko, Jelčič Mila, Ko
rošec Karl, Križaj Mirko, Kle
novšek Justi, Kosec Alojz, Knez 
Jože I, Kočila Slavica, Kekič 
Ilija, Klanšek Rado, Kamber 
Zdenka, Kamnikar Karla, Kol
man Roman, Kaluder Milan, Ko
lar Valči, Kunšek Ladislav, Ka- 
jič Štefan II, Knaus Gusta, Kal- 
pič Ivan, Kolenc Branko, Kme
tič Egon, Kozlevčar Viktor, K ra
šovec' Ivan, Kreže Drago, Kum- 
lanc Roman, Kunšek Ivan, Kal- 
šek Boris, Kocman Franc, Kape- 
lari Stane, Lapornik Ivan, Le
skovšek Drago, Leskovšek Franc, 
Lamovšek Heda, Leskovšek Jo
že, Lipar Anton, Lipec Venčeslav, 
Leskovšek Stane, Lipar Alojz, 
Mrak Štefka, Medvešek Silva, 
Matek M arija, Meterc Ervin, 
Marčen Alojz, Moko ta r Jakob, 
Marčič Milena, Halapir Ana, Ma
rinkovič Dimitrij, Mejač Jože, 
Mauer Viljem II, Matekelj Vla
do, M aurer Alojz, Mekše Mirko, 
Malenšek Jožefa, Nesladek Ja
dranka, Obermajer Silva, Oplot
nik Viktorija, Papež Franc, Po- 
žun Alojz, Pokrivač Antonija, Po
savec Dragica, Pikš Vanda, Po
boljšaj Marija, Pilih Nada, Pod
lesnik Ivan, Pokrajac Djordje, 
Peitl Izidor, Perci Adolf, Pavlo
vič Živka, Pečnik Jožefa, Peršič 
Slavica, Potočnik Blaž, Preskar 
Dagobert, Pust Vojko, Prašnikar 
Franc, Prah Stane, Podmeriik 
Francka, Plezar M artin, Rizvič 
Omer, Roškar Karolina, Robič 
Justi, Rancinger Ivan, Režen Jo
že, Rački Viljem, Radič Slavi, 
R ajar Stanka, Rancinger Venci, 
S trm ljan Anton, S trita r M arjan, 
Smešnik Jože, Smešnik Vinko, 
Smodič Bojan, Stopinšek Ignac, 
Sihur Nevenka, Srebotnik Mag
da, Stopinšek Franc, Šmit Jože
fa, Špitaler Emil, Škoberne 
Alojz, Štoklaj Mirko, Šunta An
ton, Tržan Ivan, Tavčar Ladko, 
Tošič Nikola, Tram te Kati, Ur- 
bajs Terezija, Veber Anton, Vo- 
lovšek Jože, Vidmar Milan, Vode
nik Jože, Vogrinc Ljuba, Vozlič 
Majda, Volf Jože, Vidovič Franc, 
Vavtar Feliks, Vovk Bogdan, Vid
m ar Karl, Zavrl Alojz, Zupan 
Ivan, Zupanc Viljem, Zajc Jože, 
Zupanc Janez, Zalaznik Jernej, 
Zaletel Mirko, Zaletel Frida, Zat
ler Alojz, Zavrl Anton, Železnik 
Mija, Železnik Janez, Žibret Le
on, Žnidar Milka, Žagar Viktor, 
Železnik Vojka.

Drugi ravno tako pereči pro
blem pa je  samski dom. Obsto
ječi objekt je  že zdavnaj odslu
žil svojemu namenu. Čeprav smo 
v odboru tem u problem u name
nili precej časa, nismo bili v sta
n ju  karkoli storiti za odpravo 
tega problema. Posebno v zad
njem  času je  stanje v samskem 
domu že skoraj kritično. Vsem 
nam  je znano, da je v zadnjem 
času prihajalo in še prihaja  do 
precejšnje fluktuacije delovne si
le. Vsi ti prehodni delavci so bili 
in so še nastanjeni v samskem 
domu. Prihajajo iz različnih pre
delov naše domovine in z različ
nimi navadami. V zadnjem  času 
je prihajalo vse več pripom b na 
grobo kršitev hišnega reda. Od
nos do inventarja je postal več 
kot malomaren. Kršilci pa tudi 
po opozorilu niso spremenili od
nosa. Tako smo največkrat osta

li brez moči uspešnega posredo
vanja.

V samskem domu je trenutno 
(mogoče se je  število že sprem e
nilo) v 22 sobah 44 samskih sta
novalcev. Cene so naslednje: v so
bah, k je r so po 3 stanovalci, pla
čuje vsak po 40,50 din. V sobah 
z dvema stanovalcema znaša sta
narina na posameznika 48 din, 
medtem ko plačuje tisti, ki sta-

(Nadaljevanje z 8. strani)
Pojem Amerika je za vsakega 

od nas od nekdaj nekaj vzvišene
ga, dobrega popolnega in sploh 
naj . . .  n a j . . .  Prav to pričako
vanje, da bom videl ta n a j . . .  
me je ob prihodu v ta novi svet 
zelo razočaral. Če bi se izrazil v 
enem stavku, potem  bi rekel, 
da je Amerika le proizvodnja in 
promet. Vse ostalo se ob pri
merjavi z našo dobro staro Ev
ropo razblini v zelo malo in še 
manj. Človeški odnosi se ob p r
vih razgovorih izgubijo v za nas 
nemogoče pojme. H ladnost v od
nosih, razlike v slojih prebival
stva so tako prepadne, da sodijo 
po moje daleč od naših napred
nih, tja  v tem ačnost davnih pred
vojnih let.

Prehrana je  do skrajnosti in
dustrializirana in tako ne pozna 
prijetn ih  vonjav naših kuhinj. 
Ameriška gospodinja je le pogre- 
jevalec gotovih jedil in gost lo
kalov s sendviči ali industrijsko

pripravljene hrane. Vse kar za
deva to, smo Amerikanci mi in 
ne oni tam. Ta ugotovitev velja 
tudi za celoten način njihovega 
življenja.

Amerikancu delavcu je sistem 
izračunal norm irano proizvod
nost, k i je zajela vsak njegov gib 
in vsako sekundo njegovega de
lovnega dne. Delavčev prihod na 
delo je prepuščen njem u same
mu, pa četudi je oddaljen 60 in 
več kilometrov od delovnega me
sta, kar pri njihovem prom etu 
pomeni dodatno angažiranje 
dnevno razpoložljivega časa v 
brem e zaposlenega. Ob taki in
tenzivnosti dela in drugega od
vzema časa zaposlenim pa v pri
m erjavi s cenami prehrane in 
oblačil ni zavidati urnega zasluž
ka, ko smo videli, da težak za
služi na uro ca. 2,50 dolarja, kva-

nuje sam v sobi po 55 dinarjev 
na mesec. Kot vidite, cene niso 
pretirane, nasprotno zdi se mi, 
da so zelo nizke, pa čeprav sam
ski dom nima takih ugodnosti 
kot bi jih m oral imeti. Še slabše 
je stanje s samskim domom za 
ženske, katerega praktično nim a
mo. Objekt, ki je bil zgrajen v 
stari koloniji, že zdavnaj ni več 

(Nadaljevanje na 10. strani)

lificiran delavec pa od 4—5 do
larjev na uro bruto. Odtegljaji 
znašajo okroglo 32%  in s tem še 
niso pokrite vse socialne ugod
nosti, kakršne poznamo pri nas. 
Komunalne dejavnosti in usluge 
so izredno draga zadeva in so iz
ključen strošek prebivalstva. To 
velja celo za javno razsvetljavo 
v stanovanjskih okoliših, čiščenje 
ulic itd. Odpadkov in druge na
vlake je zaradi tega povsod na 
pretek in je podobno marsičemu, 
kar smo lahko videli pri nas ne
koč v južnih delih naše domo
vine.

Ker me je pot vodila iz ZDA 
tudi v sosednjo Kanado bi lahko 
rekel, da sem videl tam  tisto, 
kar sem pričakoval od Ameri
ke in njenega opevanja, med ne
poučenimi ljudmi. Urejenost, 
snaga, red, človeški odnosi so v 
Kanadi pravo nasprotje dejan
skemu stanju v ZDA. Kanada je 
dežela evropskih priseljencev, ki 
so prinesli s seboj svoje navade

in običaje te r jih s svojim delom 
oplemenitili in obogatili z boga
stvom narave Kanade, česar re
zultat je  urejenost in visok živ
ljenjski standard te ogromne de
žele.

Ne samo življenje, tudi poslov
ne navade v Kanadi so za naše 
pojm e naprednejše in zanimive, 
zato tudi iz obiska Kanade lah
ko pričakujem o ugodnih poslov
nih zvez in obilo možnosti za naš 
izvoz tudi v to deželo.

Na koncu bi svoje potovanje 
spremenil še v kilom etrih in po
vedal, da smo v 10 dneh pre
potovali z letali in avtomobili 
polnih 21 tisoč kilometrov, ob 
tem pa se tudi veliko poslovno 
pogovarjali, kar pomeni, da je 
bilo potovanje en sam uspešno 
zaključen delovni dan.

Premec Joco — Kozole Drago

Perspektive Steklarne Hrastnik 
v izvozu na tržišča ZDA in  Kanade



Družbeni
(N adaljevanje z 9. strani) 
to, kar bi naj bil. Tako smo ime
li precej težav p ri reševanju 
vlog sam skih žena in m ater sa
m ohranilk. V času, ko smo pre
cej sredstev namenili za investi
cije, smo verjetno premalo mi
slili na problem  samskih delavk 
in delavcev v našem podjetju.

K er se v zadnjem  času širijo 
razne govorice glede dodelitve 
stanovanj v novi stolpnici na Do
lu, bi rad  dodal nekatera po
jasnila. Do prenehanja m andata 
našem u odboru še nismo niti ve
deli, koliko stanovanj bo naše
m u podjetju  dodeljeno. Zato tu
di nismo delali nikakršne razpo
reditve. Zato so neutemeljene go
vorice, češ, da so stanovanja že 
razdeljena. Sklep odbora je  bil, 
da naj odbori v posameznih 
TOZD upoštevajo prednostno li
sto, katero je sprejel stari od
bor na svoji seji dne 16. 6. 1972 
in katera  je bila objavljena na 
oglasnih deskah.

~Za nova stanovanja: Fabjan 
Vili, ki ima edini tudi pismeno 
zagotovilo odbora, dalje Hafner 
Ivan, Meterc Ervin, Vidovič 
Franc, Volf Jože, Zupan Viljem 
in Zajc Jože.

Za s tara  stanovanja pa je  s 
prednostne liste ostala nerešena 
samo še vloga Knaus Guste.

Ob takem  spisku si verjetno 
lahko mislite, pred kakšnimi pro
blemi smo se nahajali člani od
bora. Čeprav smo se posluževali

standard
pravilnika in točkovnega siste
ma, ki je  bil sprejet in potrjen 
s strani DS že pred leti, smo se 
dostikrat m orali odločati tudi po 
zdravem človeškem razumu. Se
veda je kljub našem u prepriča
nju, da smo delali prav, letelo 
mnogo pritožb na posamezne čla
ne, kot tudi celotni odbor. Ven
dar sprašujem  se, kako lahko s 
koščkom kruha nasitiš deset ali 
več lačnih usta. Vem, da je pri
m erjava precej žalostna, vendar 
tako je. Po drugi strani pa vsa
kdo, ki m u  vloga ni bila ugodno 
rešena, meni, da je  zapostavljen 
in da se m u dela krivica. Med 
nami je tudi precej takih, ki ni
majo stanovanja, pa se ne zave
dajo, da jih  tudi drugi potrebu
jejo. Nem alokrat sem bil (in ver
jetno ostali tudi) priča indiferent
nim odnosom nekaterih  posa
meznikov do tega problema, ki 
je praktično problem  in skrb nas 
vseh. K ajti verjetno obstaja 
možnost, da reševanje tega pro
blema pospešimo. Topel in pri
jeten dom je osnovni cilj vsake
ga človeka, delavca v takšnem  
poklicu ko t ga opravljajo pri nas, 
pa še toliko bolj.

Preden bi končal, pa bi rad  
dodal še tole: Ne m orem  si kaj, 
da ne bi dodal m nenja celotne
ga starega odbora, da bi bilo po
trebno, da bi v okviru vseh 
TOZD delovalo telo, ki naj bi 
povezovalo delo vseh odborov za

družbeni standard in stanovanj
ske zadeve. Kajti ostane nam  še 
toliko stvari, ki jih  bomo mo
rali enotno reševati. Upravičeno 
se poraja bojazen, da bomo sto
rili še m anj, kot smo dosedaj. 
Ne smemo pozabiti, da niso sa
mo stanovanja tisto, kar spada 
v delovanje odbora za družbeni 
standard  in stanovanjske zadeve.

Sem spada še mnogo drugih stva
ri, za katere sem prepričan, da 
jih bomo lažje reševali, če bomo 
delo in naloge pravilno razde
lili in enotno reševali.

Jože Premec 
predsednik odbora 
za družbeni stan
dard in stanovanj
ske zadeve.

RAZPORED DELOVNIH UR ZA LETO 1974
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proizvodnih

dni

I. 168 8 16 192 22
II. 160 15 — 175 22
III. 168 16 — 184 23
IV. 176 — 8 184 22
V. 168 8 16 192 22
VI. 160 16 — 176 22
VIL ' 168 — 16 184 21
VIII. 176 8 — 184 23
IX. 168 8 — 176 22
X. 184 — — 184 23
XI. 160 — 24 184 20
XII. 176 — — 176 22
Skupaj 2.032 79 80 2.191 264

Letni fond plačanih u r  2.191 je  izračunan na osnovi načina, 
katerega se poslužuje socialno zavarovanje. Od letnega šte
vila dni se odštejejo nedelje, ostale dni pa se pomnoži 
s 7 (365 — 52 = 313 X 7 = 2.191).
Razpored u r je  potem  prirejen  tako, da je  število proiz
vodnih dni v mesecih skozi leto približno enako. Z opera
tivnim  planom  za vsak mesec pa se v okviru letnega raz
poreda u r  določa dejanski razpored.

Krsnik

Mali leksikon samoupravljanja (V II. n a d a lje v a n je )
PARTIKULARIZEM

Negativni pojav v gospodar
stvu, ko se ekonomska politika 
vodi v glavnem po lokalnih in
teresih posameznega k raja  (loka- 
listične tendence). Take težnje 
so nezdrave, ker ne polagajo do
volj pozornosti na interese celot
nega gospodarstva, to pa lahko 
privede do napačnega (v eko
nomskem smislu) lociranja go
spodarskih objektov, daleč od 
surovin in komunikacij itd. in 
s tem  do nerentabilne proiz
vodnje.

PAVŠAL
Skupna mesečna vsota, ki se 

določi vnaprej, ali se plača druž
benim  organom, gospodarski o r
ganizaciji ali ustanovi na račun 
raznih obvez, brez obzira na pro
m et ali dohodek podjetja  ali sa
m ostojnih oseb, oziroma brez 
ozira na število, težo in kvali
teto proizvoda in vrednost iz
vršenih uslug. Navadno se upo
rab lja  pri določanju in plače
vanju družbenih obvez gospodar
skih organizacij in pri plačeva
nju  davka ali prispevka za so
cialno zavarovanje, katerega mo
rajo  plačati privatne osebe, če 
vršijo neko privatno dejavnost. 
N ekatere delavnice (pavšalne de
lavnice) pri nas plačujejo v pav
šalnem znesku prispevek iz do
hodka, delavci določenih kate
gorij pa plačujejo pavšalne zne
ske za socialno zavarovanje.

PLAČEVANJE PO UČINKU
Sistem plačevanja delavcev, v 

katerem  se višina plačila določa

v odvisnosti od učinka tistega, 
katerem u se plača. Z gledišča 
podjetja  je  takšen sistem  lahko: 
a) sistem plačevanja po delov
nem učinku, b) sistem  plačeva
n ja  po finančnem  učinku in c) 
sistem plačevanja po skupnem 
ali kompleksnem učinku.

PLANSKO GOSPODARSTVO
Gospodarstvo, ki se razvija in 

usm erja na podlagi planiranja, 
baziranega na znanstvenih pred
videvanjih in poznavanju osnov
nih ekonom skih zakonov razvoja 
družbe — v. korist celotne druž
be. Tako p laniranje je  mogoče 
samo v družbenem  sistemu, v 
katerem  obstaja družbeno last
ništvo nad vsemi ali vsaj nad 
osnovnimi sredstvi za proizvod
njo, in politična oblast delovne- 
ga ljudstva — to pa je  sociali
stična družba. Za obstoj plan
skega gospodarstva sta torej po
trebna dva pogoja: politični — 
oblast delovnega ljudstva, in eko
nomski — družbeno lastništvo 
nad sredstvi za proizvodnjo.

POSLOVNO ZDRUŽENJE
Prostovoljno združenje gospo

darskih organizacij, ki se osnuje 
kot nova gospodarska organiza
cija za skupno proizvodnjo, pre
delavo, komercialne posle, zu
nanjetrgovinske posle in razne 
uslužne dejavnosti, s ciljem, da 
se izboljša poslovanje in poveča 
produktivnost dela. Osnuje se s 
sklenitvijo pism ene pogodbe in 
za določen ali nedoločen čas. O 
sklenitvi pogodbe sklepajo de
lavski sveti podjetij, zadružni 
sveti zadrug, oziroma najvišji or

gani sam oupravljanja drugih go
spodarskih organizacij in usta
nov.

POSOJILO
Pogodba, po kateri ena stran

ka z obrestm i ali brez n jih  daje 
drugi določeno količino zamen
ljivih potrošnih dobrin, s pravi
co, da jdh po volji uporablja. 
Posojilojemalec se obvezuje, da 
bo v določenem roku ali na za
htevo posojilodajalcu vrnil enako 
količino potrošnih dobrin iste 
vrste in iste kvalitete. Pri poso
jilu  lahko posojilojem alec razpo
laga s posojenim i dobrinam i.

PRAVILNIK
Norm ativni akt, ki vsebuje na

tančnejša določila o izvajanju 
zakonskih predpisov, za katere 
je  predpisan. Poleg državnih or
ganov lahko imajo pravilnike 
tudi gospodarske in družbene or
ganizacije te r z njim  regulirajo  
interna vprašanja organizacije 
dela in poslovanja.

— O delovnih odnosih. Norm a
tivni ak t delovne organizacije, 
s katerim  se določajo pravice in 
obveznosti delavcev in delovne 
organizacije iz delovnih razm erij 
in način doseganja teh pravic in 
obveznosti. Mora vsebovati do
ločbe: o zasnovan ju  delovnega 
razm erja, razporeditvi na delov
no mesto, delovnem času, dopu
stih, m aterialni odgovornosti, de
lovni disciplini, zaščiti p ri delu, 
posebno zaščiti žena, m ladine in 
invalidov, prenehanju delovnega 
razm erja, pravici ugovora in pri
tožbe, o pooblastitvi za izdaja
nje odločb o delovnih odnosih.

— O delitvi čistega dohodka.
Zakon o sredstvih gospodarskih 
organizacij posebno zahteva, da 
se delitev čistega dohodka na 
osebne dohodke in sklade izvaja 
po merilih, ki jih  gospodarska 
organizacija določi vnaprej s po
sebnim pravilnikom. Ta pravil
nik vsebuje, poleg ostalega, os
nove in m erila za delitev čistega 
dohodka, principe za delitev 
sredstev za osebne dohodke na 
posamezne delavce, določila o 
postopku za sprem em be in do
polnitve v pravilniku itd.

— O delitvi osebnih dohodkov. 
Delovna skupnost deli ostvarje- 
na sredstva za osebne dohodke 
na podlagi kriterijev, ki jih  sa
m ostojno določa, največkrat s 
pravilnikom  o delitvi osebnih 
dohodkov. Delovni prispevek je  
osnova, po kateri delavec sode
luje v delitvi osebnih dohodkov. 
Zaradi tega se m erilom  in osno
vam za določanje delovnega pri
spevka posveča posebna pozor
nost, ker je  kvantiteta delovne
ga prispevka posameznika odvis
na od pravilno določenih osnov 
in meril.

Večina delovnih organizacij do
loča v osnovah za delitev oseb
nih dohodkov: planirano maso 
osebnih dohodkov, relativno ko
ličino časa, ki ga delavec presta
ne na delu, v m erilih delitve 
izražen delovni prispevek in 
ostvarjeno m aso osebnih dohod
kov.

Pravilnik o delitvi osebnih do
hodkov v glavnem določa me
rila: norme dela, čas, ki ga dela
vec prestane na delu, cenik del, 
prihranke pri stroških, oceno de
lavca ali skupine delavcev na 
delu.

(Se nadaljuje)
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U V O D N A

B E S E D A

Po dolgem času je pred vami zopet glasilo mladih iz Stek
larne, »Glas mladih«. Verjetno se še spominjate, da je »Glas 
mladih pred nekaj leti že izhajal, včasih v precej obsežni 
obliki, zopet drugič pa bolj skromno, torej odvisno kako ak
tivno ste pač vi mladi pošiljali svoje prispevke o dogodkih, 
ki ste jih doživeli tako v delovni organizaciji kot tudi izven 
nje, problemih, na katere ste naleteli v svojem delovnem 
okolju, v šoli in podobno. Vzrokov za prenehanje izhajanja 
tega glasila je verjetno precej, vendar pa jih sedaj ne bi na
števal, kar tudi ni smisel tega članka ali pa celega glasila.

Že dolgo lahko poslušamo negodovanje mladih oziroma 
vseh članov našega kolektiva na pomanjkljivo informiranost 
ali pa sploh neinformiranost o delu mladinske organizacije v 
našem kolektivu. Pojavile so se tudi že govorice, da naša 
mladinska organizacija sploh ne dela, ni aktivna na nobenem 
področju oziroma kaj smo sploh naredili. Vsa ta vprašanja 
in tudi negodovanja imajo nekje delček realnosti, če izha
jamo iz tega, da se delo mladinske organizacije v našem ko
lektivu ni skoraj nikjer videlo. Čeprav lahko trdim, da smo 
naredili precej, izvedli ves program dela, ki smo si ga za
stavili ob začetku naše mandatne dobe ter temu programu 
dodali še kup drugih nalog, ki so se pojavljale v teku leta. 
Res je tudi to, da skoraj nikjer nismo javno prikazovali 
nekaterih problemov, na katere smo naleteli pri izvajanju 
celotnega programa, kakor tudi posameznih nalog. Večino 
tega smo reševali med seboj, iskali take ali drugačne poti, 
ter koristili vse možnosti, da smo zastavljene naloge dobro 
in pravočasno opravili. Ker pa vse le ni bilo tako dobro 
opravljeno, pa verjetno lahko vzroke iščemo med drugim tudi 
v tem, da nekaj ljudi le ne more narediti vsega, medtem ko 
vsi ostali mladinci — izvajanje programa in reševanje nalog 
»naj bi bilo« delo vseh članov mladinske organizacije — sto
jijo ob strani in se sploh ne zavedajo niti osnovnih dolžnosti 
in nalog, katere so nase prevzeli ob vstopu v zvezo mladine. 
Eventualno se nekateri med njimi spomnijo na pravico, ka- 
katero imajo kot člani ZM, in to ravno takrat, ko je treba 
iti na kak izlet. Nemalokrat pa se je zgodilo tudi tako, da 
so nekateri teh mladincev javno in ostro, vendar povsem 
neupravičeno kritizirali delo celotne mladinske organizacije. 
Na osnovi tega smo se odločili, da zopet, kot sem že prej 
omenil, začnemo izdajati svoje lastno glasilo, katerega prva 
številka je pred vami.

Predsedstvo konference mladih delavcev OZD Steklarna, 
v sklopu katerega deluje tudi uredniški odbor glasila, želi, 
da bi redno enkrat mesečno izhajal tudi »Glas mladih«. Ver
jetno pa so si želje vseh nas v tem smislu podobne. Za redno 
izhajanje pa moramo vsak mesec zbrati dovolj gradiva ozi
roma materialov, v nasprotnem primeru bomo pač morali 
prekiniti z izdajo glasila. Zato nam pošiljajte čim več kakrš
nihkoli dopisov za objavo, slik in podobno, da bomo lahko to 
tudi realizirali.

Verjetno bodo prve številke bolj suhoparne, ker pač 
še nismo navajeni tega novega dela. Veseli bomo kakršnihkoli 
nasvetov, predlogov za popestritev glasila.

Nekateri članki v današnji številki glasila so že malo za
pozneli, vendar smo se vseeno odločili, da jih objavimo, ker 
vsi člani kolektiva le še niso seznanjeni z vsem našim minu
lim delom, ki ga nam vsem nalaga nova ustava, nova druž
bena ureditev našega političnega sistema.

Ustanovna seja konference 
mladih delavcev Hrastnik

V prostorih Delavskega doma 
je bila v nedeljo, 23. 12. 1973 ob 
10 ustanovna seja konference 
mladih delavcev občinske organi
zacije ZMS Hrastnik (KMD). U- 
stanovitev KMD je predvsem ve
likega pomena za organizirano 
delovanje vseh aktivov mladih 
delavcev, oziroma vseh mladih 
delavcev v občini in ža čim hi
trejše reševanje problemov na 
področju, ki zajema delo KMD.

Ustanovne seje konference se 
je udeležilo 21 delegatov iz akti
vov mladih delavcev, predsednik 
OK SZDL tov. Viktor Malovrh, 
predsednik občinskega sindikal
nega sveta tov. Albin Žibret, na
mestnik sekretarja komiteja OK 
ZKS Hrastnik tov. Franjo Krsnik, 
predsednik OK ZMS tov. Ivo Tr
bovc in ostali gostje.

V imenu komisije za družbeno
ekonomske odnose pri OK ZMS 
Hrastnik kot iniciatorja za usta
novitev konference mladih delav
cev je tov. Ivo Trbovc orisal de
lo te komisije. V ta namen, ozi
roma tej problematiki je bilo na
menjenih šest sej, na katerih je 
komisija za DEO pripravljala gra
diva za ustanavljanje aktivov 
mladih' delavcev v delovnih or
ganizacijah, izdelala ključ delega
tov za KMD, pripravila predlog 
programa KMD, ki je usklajen s 
programom občinske in republi
ške konference ZMS; pripravila 
predlog poslovnika o delu KMD

- in njenih organov ter predlog 
kandidatne liste za predsednika, 
sekretarja in predsedstvo KMD. 
Komisija pa je poleg tega tudi 
budno spremljala, spodbujala in 
nudila strokovno pomoč vsem ti
stim aktivom ZMS v delovnih or
ganizacijah, ki so pri svojem de
lu na področju reorganizacije na
leteli na kakršnekoli probleme.

Po uvodnem govoru je konfe
renca izvolila svoje delovne or
gane.

Podan je bil predlog poslovnika 
o delu KMD in njenih organov, 
katerega so delegati po razpravi 
tudi v celoti sprejeli.

Najvišji organ KMD je konfe
renca, ki trenutno šteje 31 dele
gatov iz aktivov mladih delavcev 
v delovnih organizacijah. Trenut
no zato, ker konferenco sestav
ljajo tudi mladi delegati iz akti
vov pri občinskih odborih oziro
ma konferencah sindikata, ki pa 
še niso ustanovljeni, vendar pa 
bodo v najkrajšem času.

Izvršilni organ konference mla
dih delavcev je predsedstvo, ki 
šteje sedem članov: predsednik, 
sekretar in pet članov. Sestavlje
no pa je tako, da zajema struk
turo skoraj vseh delovnih podro
čij v občini. Pri predsedstvu KMD

pa lahko delujejo tudi razne ko
misije, kot so: komisija za samo
upravljanje, komisija za proble
me učencev v gospodarstvu itd. 
Predsednik posamezne komisije 
pa mora obvezno biti član pred
sedstva KMD.

V nadaljnjem poteku ustanovne 
seje KMD pa je stekla razprava 
o predlogu programa.

Tov. Ivo Trbovc: Vsebino akci
je »Mladi delavci pred kongresi« 
morajo izkoristiti vsi aktivi mla
dih delavcev v občini, kot sestav
ni del svojega programa. Z izva
janjem te akcije pa se mora čim- 
prej začeti na vseh nivojih.

Tov. Viktor Malovrh: Udeležba 
in sodelovanje mladih v razpra
vah o republiški in zvezni ustavi 
ter statutu občine Hrastnik je 
pohvalno. Postopek evidentiranja 
v občini teče prepočasi in treba 
je napeti vse sile, da bomo pra
vočasno imeli zadovoljivo število 
evidentiranih, to pa je okoli 600. 
Pri evidentiranju možnih kandi
datov za delegacijo pa nas mora
jo voditi kadrovska načela, ki te- 
temljijo na tem, da morajo biti 
v vsaki delegaciji zastopani vsi 
interesi in proeentualna struktu
ra žensk in mladine, mladi pa bi 
si morali zagotoviti do 30 % ude
ležbo vseh delegatov po struktu
ri.

Tov. Albin Žibret: Dejstvo je, 
da bo nova organiziranost mladi
ne in sindikatov privedla do več
je povezave v delu mladine in 
sindikatov v delovnih organizaci
jah. Aktivi mladih delavcev, usta
novljeni v TOZD, pa bodo skup
no s sindikati lahko dosegali tudi 
boljše delovne uspehe. Prizade
vanje mladih v pripravah na vo
litve ni bilo preveč zadovoljivo, 
ker je znano pravilo, da starejši 
delavci neradi volijo mlade, neiz
kušene ljudi. Mladi se morate sa
mi zavzeti za to, da bo med evi
dentiranimi čim več mladih, ker 
je samo na ta način lahko zago
tovljena ustrezna udeležba mla
dih v raznih organih vodenja in 
samoupravljanja.

Po končanih razpravah pa je 
konferenca izvolila organe KMD. 
Kandidacijska in volilna komisija 
je podala predlog kandidatne li
ste, s katero so se delegati stri
njali in sklenili, da bodo predla
gane kandidate volili javno. Za 
predsednika konference mladih 
delavcev Hrastnik je bil soglasno 
izvoljen tov. Viljem Zaletel. Rav
no tako pa tudi sekretar tov. 
Vojka Kovač in ostali člani pred
sedstva KMD: Dušan Urbajs, Vik
tor Razdevšek, Srečko Klenovšek, 
Marija Janc in Igor Pogačnik. 
Kot delegat v republiško konfe- 

(Nadaljevanje na 2. strani)



Akcija »Mladi delavci pred kongresi«
In ic ia tiv a  za to akcijo  »M ladi 

de lavc i p red  kongresi«  je  p riš la  
s  s t ra n i p red sed stv a  R K  ZMS, ki 
n a j bi b ila  v  b is tv u  nadom estilo  
»A k c ije  75«, ki je  b ila  o rg an iz ira 
n a  že p red  le ti. To bo nekakšno  
te k m o v a n je  m ed  posam ezn im i a k 
tiv i v  DO š irom  S lovenije . N am en 
te  ozirom a podobn ih  akc ij je  
p red v sem  ta, d a  spodbud im o  in 
m o b iliz iram o  m lad e  delavce  v 
k o lek tiv ih , vseb insko  obogatim o 
n jih o v o  delo oz. nasp loh  večji 
v p liv  m lad in sk e  o rg an izac ije  na  
v sa  d o g a jan ja  v  svo jih  sred inah .

P r i  te j akciji g re  za to, d a  p r i
dob im o  čim  več m lad ih  a k tiv i
sto v  in  to  p redvsem  m lad ino  iz 
v rs t  de lavskega razreda . A kcija  
teče  že od 15. 11. 1973 d a lje  in  
bo tr a ja la  vse do kong resa  ZMS.

Im enovano  akcijo  sp rem lja  in  
o cen ju je  v  vsak i občini posebej 
k o m is ija  za DEO ali pa p red sed 
stv o  konference  m lad ih  delavcev  
p ri OK ZMS. T a ko m isija  ali 
p red sed stv o  s ta  dolžna p o šilja ti 
p o roč ila  RK ZMS o po tek u  ak c i
je , in  sicer v sak  m esec posebej. 
Vsi re zu lta ti tek m o v an ja  in  po
te k a  ak c ije  bodo o b jav ljen i v sak  
m esec v  posebnem  b iltenu , k i ga 
bo R K  ZMS izdaja la .

Z a ocen jev an je  se u p o štev a  vsa 
d e ja v n o s t ak tivov , ki je  p r ik a z a 
n a  v  poročilih . P o roč ila  m o ra jo  
a k tiv i p o š ilja ti v sak  m esec k o m i
siji p ri OK ZMS, član i kom isij 
p ri OK ZMS pa so dolžni p re v e r
ja t i  neposredno  -v d e lo v n ih  o rg a 
n izac ijah , a li so resn ičn o  izv ršen e  
a k tiv n o s ti in  akcije , ki so zap i
san e  v  po ročilu  posam eznega a k 
tiva . S ev ed a  pa  n e  bo m ogoče b i
t i ’ p riso ten  p ri v sak i ak c iji in  v  
v sa k e m  ak tivu , to re j v  o k v iru  
sv o jih  m ožnosti. To p re v e r ja n je  
bo pom enilo  tu d i vzp o stav itev  so
d e lo v an ja  m ed  O K  ZM S in  a k ti
vom , k e r  d an es u go tav ljam o , da  
je  teh  n ep o sred n ih  k o n ta k to v  vse 
p rem alo . To p re v e r ja n je  bo v rš i
la  po posam ezn ih  O K  ZMS in a k 
tiv ih  tu d i k o m is ija  za  DEO p ri 
p red sed stv u  RK ZMS, k e r  vem o, 
d a  se  v  po ročilih  da  m a rs ik a j le 
po n ap isa ti, v  p rak s i pa je  d ru 
gače. Z a  d e jav n o s t ki se bo u p o 
š tev a la  p ri o c en je v an ju  ak c ije  v 
ak tiv u , se š te je  vse  tisto , k a r  je  
re z u lta t de la  a li p a  pobude m la 
dih. V sak a  ta k šn a  d e jav n o s t se 
b o ocen ila  z do ločen im  štev ilom

(N ad a ljev an je  s 1. s tran i) 
renco  m lad ih  delavcev , k a te re  u - 
s tan o v itev  se že p r ip ra v lja  in  bo 
v  k ra tk e m  tu d i u s tan o v ljen a , p a  
je  b il izvo ljen  Igo r Pogačnik .

Vsi p riso tn i izvo ljen i so da li 
zagotovilo  za svojo po lno  a n g až i
ra n o s t in  a k tiv n o st p r i d e lu  v 
p red sed stv u  KMD.

K on fe ren ca  p a  je  sp re je la  tu d i 
n ek a j sk lepov, n a  osnovi k a te r ih  
n a j p red sed stv o  tak o j p ris to p i k  
a k tiv n e m u  delu. S k lepe  v ce lo ti 
tu d i p o d a jam o :

— dosledno  in  pog lob ljeno  iz
v a ja n je  in  re a liz ira n je  po p ro g ra 
m u  zad an ih  nalog,

— im en o v a ti kom isijo  ali č la n a  
p re d se d s tv a  za sp re m lja n je  in  vo 
d e n je  a k c ije  »M ladi delavci p red  
kongresi« ,

točk, k o t to  p red v id ev a  v  ta  n a 
m en  ses tav ljen  p rav iln ik . A ktiv , 
ki im a na  koncu  ak c ije  zb ran ih  
n a jv eč  točko, osvoji p rvo  m esto. 
T oda za rad i ra z ličn ih  m ožnosti in  
pogojev d e lo v an ja  in  o d sto p an ja  
po velikosti ak tivov , je  R K  ZMS 
razd e lila  ak tiv e  v dve skup in i, in  
sicer:

I. sk u p in a : v  to  skup ino  so 
v k lju čen i vsi a k tiv i v  TOZD ali 
de lovn ih  o rgan izac ijah , v  k a te r ih  
je  zaposlen ih  n a d  200 m lad ih  do 
27 let.

II. sk u p in a : v an jo  so v k lju č e 
ni vsi a k tiv i v  TOZD, v  k a te r ih  
je  zaposlen ih  m a n j ko t 200 m la 
d ih  de lavcev  do 27 let.

K rite r ij i  za o cen jev an je , ki so 
za je ti v  p rav iln ik u , in  ki ga bo 
m o izdali v  sv o jem  in fo rm a to rju  
neko liko  k asne je , so za obe sk u 
p in i ude ležencev  enak i. Vsi a k ti
vi, k i so v k lju čen i v  akcijo , do 
b ijo  n a  koncu  p rizn an ja , p rv ih  10 
ak tiv o v  pa bo iz v sak e  sk u p in e  
p re je lo  p osebna  p riz n a n ja  za  do 
sežena  m esta .

Is točasno  s po tekom  te  k ac ije  
želim o m o b iliz ira ti tu d i k o n fe 
ren ce  m lad ih  delavcev , ki so v  
fazi u s ta n a v lja n ja  p ri OK ZM S 
ozirom a k om isije  za  DEO. R avno 
ta k o  se ra z p isu je  in  po teka  ak c i
ja  m ed k o n fe ren cam i m lad ih  d e 
lavcev  p ri OK ZM S. S tem  že
lim o doseči, d a  se k o n ference  
m lad ih  delavcev  k o n stitu ira jo , 
povežejo  z odbori s in d ik a ta  p rek  
delega tov , d a  im a jo  čim več d e 
lovn ih  sej, d a  izde la jo  čim več 
k o n k re tn ih  p red logov  p ri ra z re 
šev an ju  p ro b lem atik e , d a -u s ta n o 
v ijo  č im več a k tiv o v  v  TOZD, d a  
izvede jo  reo rg an izac ijo  m lad in 
sk ih  a k tiv o v  po TOZD.

G lede sam ih  a k tiv o v  in  n jihovo  
vo v k lju č ite v  v  ak c ijo  se bodo 
p o jav ila  š tev iln a  v p ra š a n ja  po 
sebno  v v e lik ih  p o d je tjih , kdo na j 
bi se v k lju č il v  ak c ijo : ali ak tiv  
v  TOZD ali m la d in a  v ce lo tnem  
zd ru žen em  p o d je tju . T oda tam , 
k je r  je  m lad in a  že reo rg an iz iran a  
po TOZD  (kot n a  p rim e r p ri nas), 
se n a j v k lju č i v  akc ijo  a k tiv  
v  TOZD, k e r  p ridob im o  n a  širin i 
in  m nožičnosti, d ru g ače  pa  ce lo t
ni ak tiv  v  delovn i o rgan izaciji.

P opo lnom a n o rm a ln o  pa  je, da  
bodo lah k o  n e k a te re  ak c ije  spe
lja li sk u p a j n a  n iv o ju  p o d je tja , 
to so izo b ražev a ln e  ob like  in  d ru -

— p o ln a  an g až iran o st vse m la 
d in e  v  p rip ra v a h  na  v o litve  naj 
se v  p ro g ram  v n ese  pod s ta ln e  
naloge  in  ob liko  d e la  n a  p rvo  m e
sto,

— a k c ija  »M ladi de lavc i p red  
kongresi«  m ora  za je ti vse ak tiv e  
m lad ih  delavcev  v občin i in  KM D 
H rastn ik ,

— k o n s tru k tiv n o  sodelovati p ri 
reo rg an izac iji s in d ik a ta ,

— p riz a d e v a ti se za  dosledno 
izv a ja n je  sk u p n eg a  spo ročila  o 
ak tiv ih  m lad ih  delavcev , k i s ta  ga 
sp re je la  n a  sk u p n i seji RS ZSS in 
R K  ZMS.

— an a liz a  k v a lif ik ac ijsk e  s tru k 
tu re  m lad ih  delavcev  v  občini.

V ili Z ale te l

go, s tem  d a  se točke  šte je jo  
vsem , seveda p a  m oram o  p ri tem  
zago tov iti udeležbo  iz v seh  a k ti
vov, k e r  bi se d ru g ače  lah k o  zgo
dilo, d a  b i en i a k tiv i n a b ira li  to č
k e  n a  raču n  d rug ih .

Seveda ni n am en  te  ak c ije  le 
b o rb a  za točke  in  n jih  p restiž , 
tem v eč  tu d i že lja , d a  resn ičn o  a k 
tiv ira m o  n a jš irš i k rog  de lavske  
m lad ine , k o n fe ren ce  m la d ih  de
lavcev , da  bi lah k o  u resn ič ili vse 
tis te  naloge, ki sm o si jih  zadali 
in  ta k o  odp rav ili s labosti d o sed a
n jeg a  d e lovan ja . Is točasno  želim o 
o k rep iti vlogo d e lav sk e  m la d in e  
v  naši o rgan izac iji in  v  š irši d ru ž 
bi, še  posebej p a  v  de lo v n ih  o r
g an izac ijah . Doseči želim o tak šen  
v p liv  m lad ih  delavcev  n a  d o g a ja 
n je  v  delovn ih  o rgan izac ijah , ki 
bo p o m en il resn ičn o  a firm ac ijo , 
to re j d a  bodo tu d i m lad i delavci 
odločali o re zu lta tih  svo jega  d e 
la in  d a  bo n jihovo  delo, sam o
u p ra v n o  in  po litično  d e lo v an je  e- 
n ak o v red n o  vsem  ostalim .

D a p a  bi ta  a k c ija  s tek la  k a r  se 
d a  uspešno, je  sev ed a  n u jn o , da 
jo  o b rav n av a  vsako  p redsedstvo  
OK ZMS, k om isije  za DEO ali pa  
k o n fe ren ca  m lad ih  delavcev  p ri 
OK ZMS, in  da  se  s to  akc ijo  se
zn an ijo  vodstva  s in d ik a to v  v de
lov n ih  o rgan izac ijah . P red sed stv a  
o b č in sk ih  k on ferenc  ZM S sk u p a j 
s k om isijo  za DEO a li k o n fe ren -

J e  m lad in a  — ali je  n i?
To v p ra ša n je  je  n a  » tape ti«  

sk o ra j v sakega  ra z p ra v lja n ja  k u l
tu rn ik o v , šp o rtn ik o v  ali d ru g ih  
in te re sn ih  sku p in  občanov. T i si 
seveda ne  »belijo  g lave«  s tem  
v p ra ša n je m  s s ta lišča  s tru k tu re  
p reb iv a ls tv a , k e r  to  z a e n k ra t še 
ni p rob lem . Bolj in  p red v sem  jih  
m uči dejstvo , d a  je  v  n e k a te r ih  
in te re sn ih  sk u p in ah  p rem alo  ali 
p a  (s icer bolj poredko) p reve liko  
m lad ih .
Mladine ni!

T ako  trd i v eč ina  k u ltu rn ik o v , 
šp o rtn ik o v  in  d ru žb en o p o litičn ih  
ak tiv is to v .

In  to je  res!
Iz v e rje tn o  p rem alo  raz isk an ih  

vzrokov  se  m lad i n e ra d i odločajo  
za sp re je m a n je  k a k ršn ih k o li 
p red s tav n išk ih  in  odgovorn ih  
fu n k c ij n a  vseh  p o d ro č jih  in  ra v 
n eh  po litičnečga dela. O b še več
ji  p ro b lem  p a  zad ev a jo  n e k a te ra  
d ru š tv a  a li sekcije  k u ltu rn ik o v  in  
teh n ik o v . P evsk i zbori v  naši ob 
čin i bodo v  k ra tk e m  vsi — zbori 
»penzion istov« . Im eli sm o pom u- 
ta c ijsk i zbo r — a je  razp ad e l. B i
la  je  fo lk lo rn a  sk u p in a  — a je  ni 
več.

Z aka j ?
V eliko je  v p ra šan j in  veliko  p o 

g lob ljenega, zavzetega  in  n e p r i
s tra n sk e g a  dela  bo p o treb n o  za 
n jih o v a  rešitev .

V en d ar —
Mladina je!
T ako  trd ijo  m ladi.
In  tu d i to je  res!
D ram sk e  sk u p in e  v  T u rju , n a

ce m lad ih  d e lav cev  p ri OK ZMS, 
so dolžne ob v estiti in  in fo rm ira ti 
v sak  a k tiv  o po tek u  in  pogojih  
tek m o v an ja . Z aželeno  bi b ilo  tu 
di, da  p red sed s tv a  skupa j z o sta 
lim i d ru žb enopo litičn im i o rg an i
zacijam i, posebej s s in d ik a ti, sk li
čejo  d ire k to rje  v seh  d e lovn ih  o r
gan izacij, k i bodo v  ak c iji sodelo
vale, d a  bi se seznan ili in  v  sam i 
ak c iji sv o jim  ak tiv o m  nu d ili u - 
s trezno  pom oč in  d a li po trebno  
pozornost.

A ktiv i, k i bodo sodelovali v  sa 
m i akciji, pa  se lah k o  po pom oč 
z a te k a jo  na  občinsko  k o n ferenco  
ZMS, še  posebej p a  n a  k o n fe ren 
ce m lad ih  delavcev . K  sodelova
n ju  pa  lah k o  p riteg n e te  še  osta le  
d ru žb enopo litične  o rgan izacije , 
p red v sem  s in d ik a t in  ZK  te r  
vodstvo  p o d je tja  in  s svo jim i 
p red log i s to p iti m ed  delavce, jih  
š irše  v e rif ic ira ti, k e r  bo tak o  še 
več m ožnosti, d a  jih  bodo sp re 
je li n a  sam o u p rav n ih  organih . 
Seveda je  v  te j ak c iji po trebno  b i
t i  en o ten  in  m nožičen, ne p u stiti 
s tv a ri n a  pol do rečen ih , ko t se 
je  v  p re tek lo s ti to  že dogajalo , ko 
je  v eč ina  sk lepov  o sta la  n e re a li
z irana .

Vsi želim o da  b i ak c ija  dosegla 
svoj nam en , z a ra d i k a te reg a  je  
o rg an iz iran a , za to  upam o, d a  se  
bodo vsi m lad i resn ično  angaž i
ra li.

P ra p re tn e m , P o d k ra ju , Svobode
I. se s tav lja jo  p re težn o  m lad i l ju d 
je. M alo p a  v e n d a r  za  podm ladek  
dovolj je  m lad ih  v  godbi n a  p ih a 
la  in  v  pevskem  zboru  Svobode
II. L u tk a r ji  se še  v edno  sesta ja jo . 
In  da  o šo lskem  k u ltu rn e m  d ru 
štv u  »M ladost« s svo jim i zbori, 
re c ita to rji , l i te ra ti , likovn ik i, 
fo lk lo ris ti sp loh  ne  govorim o, saj 
p re d s ta v lja jo  ogrom no za led je  
bodočih  in  sed an jih  k u ltu rn ih  d e 
lavcev  — če jih  bom o ho te li in  
znali u p o ra b iti in  če jim  bom o 
dali m ožnost. Š p o rtn a  d ru š tv a  in  
sekcije  (nogom etaši rokom etaši, 
k o ša rk a rji , k o lesa rji, b ro d a rji, 
sm u čarji, n am izn o ten išk i igralci, 
s tre lc i) se s ta v lja jo  v  g lav n em  
m lad i. In  d a  ne govorim o o šol
skem  šp o rtn em  d ru š tv u  »M la
dost«  s svo jim i sekc ijam i, o ta b o r
n ik ih  in  m lad ih  p lan inc ih .

T ud i te h n ik a  p riv lač i m lade . 
Splošn i lju d sk i odpo r ne  bo im el 
težav  z »vezisti«  — dovolj rad io 
a m a te rje v  im am o. M ladi m ode
la r ji  v  b ro d a rsk em  d ru š tv u  in  n a  
šoli pa  so svo je  u sp eh e  lepo p r i
kaza li. n a  lan sk o le tn i razs tav i 
lju d sk e  tehn ike .

K do im a  to re j p ra v ?
Je mladina, ali je ni?
G otovo bodo im eli n a jb o lj p rav . 

tis ti, k i bodo s svo jim i p rizad e 
v a n ji dosegli udeležbo  m lade  ge
n e ra c ije  n a  vseh  po d ro č jih  d ru ž 
benega  d e la  in  u s tv a r ja n ja , ko bo 
lah k o  vsak , b rez  p o m isleka  rek e l:

Mladina je!
(Č lanek  je  povzet po g las ilu  

»M ladost«.)

Ustanovna seja konference 
mladih delavcev Hrastnik

MLADINA J E -  
MLADINE NI



MNENJA MLADIH 0 . . .
— ustavnih spremembah TOZD
— novi organiziranosti ZM in 

sindikatov
— investicijah za razširitev in 

modernizacijo podjetja

L A Z N IK  STA N K O  — p rav n ik
Z razvo jem  d ru žb e  in  p ro izva

ja ln ih  s red s tev  se  m o ra jo  seveda 
ra z v ija ti tu d i d ru žb en i odnosi 
m ed  lju d m i in  odnosi lju d i do 
p ro izv a ja ln ih  sredstev , k e r  bi 
d rugače  p riš lo  do p rev e lik eg a  n e 
sk la d ja  m ed  gospodarsk im  oziro
m a teh n ičn im  razv o jem  te r  ra z 
vo jem  odnosov m ed  ljudm i. Že 
ta k o  je  sp lošno znano, da teh n ič 
n e  vede  h itre je  n a p re d u je jo  ko t 
p a  hu m an ističn e , k a r  im a za po
sled ico  o d tu jen o st č loveka in  lah 
ko  bi rek e l n ek ak šn o  tehn ično  
suženjstvo .

T ako  je  b il n am en  u stav n ih  
sp rem em b  rav n o  v  tem , d a  se ne
po sred n im  p ro izv a ja lcem  v čim  
večji m eri om ogoči u p ra v lja n je  
in  ra zp o lag an je  s sredstv i, k i jih  
z delom  u s tv a r ja jo  k o t presežno  
v rednost, k a r  n a j bi b ila  spodbu 
d a  vsem , d a  bi z bo lj sk rb n im  go
sp o d a r je n je m  in p redvsem  z več
jo  sk rb n o stjo  o b rača li svoj las tn i 
k a p ita l in  tak o  poskrbeli, da  se 
bo  n jihovo  m inu lo  delo  izražalo  
v  čim  večji m ožni m eri.

Seveda p a  je  p rak tičn o  u re sn i
čev an je  teh  c iljev  p recej dolgo
tra jn e jš i  p roces k o t p a  si n e k a te 
ri p re d s ta v lja jo  in  je  reo rg an iza 
c ija  S te k la rn e  n a  TOZD  p ra v z a 
p ra v  šele začetek  in  osnova, na  
pod lag i k a te re  bodo vsi delovni 
l ju d je  zaposlen i v  vseh  TOZD 
p ra v z a p ra v  šele začeli z u resn iče 
v an jem  svo jih  u s tav n ih  in  neod
tu j lj iv ih  sam o u p rav n ih  pravic. 
V sekako r bi sve tova l vsem , d a  se 
p ri re še v a n ju  svo jih  v p ra šan j v  
TOZD  izogibajo  v seh  k a m p a n j
sk ih  in  n a  h itro  sp re je tih  odlo
čitev, b rez  p red h o d n eg a  p reg leda  
in  p ro u č itv e  vseh  posled ic  dolo-. 
čene od ločitve ozirom a sklepa, te r  
d a  se p ri re še v a n ju  v p ra ša n j po
s lu žu je jo  in  zah te v a jo  od stro k o v 
n ih  služb p o tre b n a  poročila, n a 
č r te  in  nasvete , n a  podlag i k a te 
r ih  bodo po tem  čim  laž je  sp re je li 
u s tre zn e  sk lep e  ozirom a n a jp r i
m e rn e jše  odločitve.

— S p rehodom  n a  TOZD  se je  
sk lad n o  z d ru g im i o rg an izac ijsk i
m i sp rem em b am i izv rš ila  tu d i 
reo rg an izac ija  g lede  s is tem a o r
g a n iz ira n ja  d ru žb en o p o litičn ih  o r
gan izacij, po s is tem u  d e c e n tra li
zac ije  n a  pod lag i de lega tskega  s i
stem a. S am e s tru k tu re  po novi 
o rg an izac ijsk i shem i n e  bi obde
lova l oz irom a opisoval, sa j so bili 
z n jo  delavc i po posam ezn ih  
TOZD  sezn an jen i n a  zbo rih  d e 

lovn ih  ljud i, pač  pa  b i dodal to, 
da  s sam o reo rgan izac ijo  nam en  
še  ne  bo dosežen in  d a  je  s tem  
d an a  še le  osnova za delo v vseh, 
k i so o rg an iz iran i v  d ružbenopo 
litičn ih  organ izacijah .

— U spešna  in v es tic ija  v  razš i
r i te v  ali m odern izc ijo  že o b sto je 
č ih  o b jek tov  je  seveda vedno  ze
lo dobrodošla  in p o treb n a  nalož
b a  k ap ita la , k i s e 's  časom  potem  
v rača . In v es tic ije  so v sek ak o r p o 
treb n e , saj p rav ijo , d a  tis ti, k d o r 
n e  in v e s tira  se ne š iri tem več 
s ta g n ira  v  p rim e rja v i z d rug im i, 
k i in v es tira jo , pa  m očno n a z a d u 
je  te r  se k a j k m alu  zn a jd e  n a  
ro b u  lik v idnosti ozirom a zm ožno
sti poslovan ja . Z ato  na j ne bo n i
k o m u r ža l d en a rja , k i je  p o tre 
ben  za raz š iritev  obsto ječ ih  k a p a 
c ite t, če so le  iz račun i in  k a lk u 
lac ije  g lede  m ožnosti p la s ira n ja  
oz irom a p ro d a je  proizvodov n a  
trg  točn i in s tem  ne bo p ro b le 
mov.

Seveda p ri in v es tic ijah  n e  g re  
v edno  za g rad n jo  novih  ob jek tov , 
tem več  tu d i za  rek o n s tru k c ije  in  
posodob ljen je  s ta r ih  že am o rtiz i
ra n ih  de lovn ih  sredstev . In v e s ti
c ije  n a j bodo p rem iš ljen e  in  sp re 
je te  na  podlag i dobro  izde lan ih  
e lab o ra to v  in  p rogram ov, sa j n e 
n a č rtn o  v lag an je  ne  p rin a ša  zaže- 
lje n ih  ko risti.

F IŠN A R  A VG UST — rezkalec
— Id e jn a  zam isel o TOZD je  

zelo dobra . T oda u v a ja n je  te o r ije  
v  p rak so  m i pa  vzb u ja  p rece j po
m islekov. Z novo o rgan izacijo  sa 
m o u p ra v lja n ja  se p o ra ja jo  razn i 
p rob lem i, za k a te re  bo po treb n o  
p rece j tru d a  n a s  vseh, d a  jih  b o 
m o lah k o  s sk u p n im i m očm i n a j
laž je  odprav ili. M islim , d a  bo 
p re tek lo  p recej časa, p red en  se  bo 
nov sistem  usta lil. P red n o s t u s ta 
nov itve  TOZD  p red  s ta ro  o rg an i
zacijo  pa  je  tu d i p rece jšn ja , saj 
bo delavec lahko  bolj neposredno  
sa m o u p ra v lja l s sredstv i, k i so 
m u  dana.

— V saka nova  s tv a r  m o ra  b iti 
b o ljša  od s ta re  in  upam , d a  bo 
tak o  tu d i z novo o rg an iz iran o stjo  
ZM  k o t tu d i sin d ik a ta . Č e pogle
d am o  p re jšn ji sistem , v id im o, da 
so b ile  vse s tru k tu re  in  in te res i 
m lad ih  za je ti n ek je  zelo splošno 
ozirom a v enem  fo rum u. S edaj pa 
se  to  b is tv en o  sp rem en i, sa j se na  
n iv o ju  občine in ’ rep u b lik e  u s ta 
novi šest kon fe ren c  po posam eznih  
in te re s ih  lin d e javnostih . R avno 
ta k o  pa  tu d i s s ind ika ti, le  d a  re 
o rg an izac ija  p re id e  tam  v  še več
jo  in fra s tru k tu ro . Bolj k o t sam a 
nova  o rg an izac ija  pa  m e sk rb i ne
z a in te re s ira n o s t m lad ih  do dela  v 
a k tiv ih  m lad ih  delavcev. Iz le ta  
v  leto  z a in te re s iran o s t m ladega 
d e lav ca  p ad a  in  prvo, k a r  je  t r e 

ba  sto riti, je  ugo tov iti vzrok  te 
m u. Z aveda ti se  m oram o, d a  bo 
m o z le ti ra v n o  m i m lad i g lavni 
nosilci sa m o u p ra v lja n ja  in  da 
s ta re jš i ne bodo večni. R avno  za
to  je  ak tiv en  m lad in ec  n a jv eč ja  
g a ran c ija  za  bo ljši ju tr išn ji dan.

— Cilj v sak eg a  p o d je tja  je , da 
se širi, m o d ern iz ira  in  da  u v a ja  
nove postopke dela , p red v sem  pa

Na osnovi reorganizacije ZM 
so se na prvih sejah aktivi mla
dih delavcev tudi konstituirali.
V vseh aktivih so bili v zvezi s 
tem izvoljeni predsedniki, s ka
terim i se bomo v tem članku 
bolj podrobno seznanili in jih 
predstavili bralcem  našega gla
sila.

Prevzeti funkcijo predsednika 
je  precej enostavna stvar. Težje 
pa je  nato izvrševati naloge in 
dolžnosti te funkcije, posebno 
če predsednik potem  pri delu 
ostane sam. Zato je nujno po
trebno, če hočemo da bo delal 
predsednik, da dela tudi vsa 
ostala mladina. To se pravi, da 
predsednik predstavlja vse mla
de v aktivu, ne pa samega sebe 
kot edinega, še nekoliko aktiv
nega mladinca. Vsi ostali pa so 
nekje v ozadju, sicer prihajajo 
na sestanke, vendar pa to še ne 
pomeni, da so tudi aktivni, če 
ne sodelujejo pri razpravah, po
magajo pri izvrševanju celotne
ga program a in se nasploh an
gažirajo na vseh področjih dela 
aktiva, pa tudi celotne mladin
ske organizacije. Da pa ne bi 
bili predsedniki zaradi aktivov 
ali obratno, aktivi zaradi pred
sednikov, nas v prihodnje čaka
jo  še težke naloge in preiz
kušnje!

PREDSEDNIK AKTIVA 
MLADIH DELAVCEV
V TOZD I

MEJAČ JOŽE, rojen 6. 3. 1948 
v Trbovljah. Zaposlen je v 
KIKO delavnici kot ključavni
čar. Dolgoleten aktiven član 
mladinske organizacije tako v 
podjetju  kot tudi na nivoju ob
čine. Je član sam oupravnih or
ganov enote in drugih interes
nih skupnosti v občini. Aktiven 
pa je  tudi na kulturnem  pod
ročju.

PREDSEDNIK AKTIVA 
MLADIH DELAVCEV 
V TOZD II

BIDERMAN MARJAN, rojen
2. 11. 1950 v Celju. Po poklicu 
je  strojni ključavničar, zaposlen 
pri avtomatih. Aktivno se je 
vključeval pri delu v ZM pred-

av tom atizacijo . Z ato  je  g rad itev  
novega o b ra ta  in  n a b a v a  novih  
av tom atov  v re d n a  p ohva le  in  u- 
pam , da  bo p ro izv o d n ja  v  novem  
o b ra tu  v  red u  in  h itro  stek la . P ri 
tem  pa  bi p o u d aril tu d i to, da  bi 
b ilo  po trebno  m o d ern iz ira ti p ro 
izvodn jo  v s ta rem  ob ra tu , sa j se 
rav n o  tu  p o ra ja  veliko  m ožnosti 
za o la jšan je  napo rov  delavcem .

vsem v krajevni skupnosti, saj 
je bil predsednik aktiva ZM. 
Udeležen pa je pni delu tudi v 
drugih družbeno-političnih orga
nizacijah. Precej pa je  angažiran 
na športnem  področju.

PREDSEDNIK AKTIVA 
MLADIH DELAVCEV
V TOZD III

DEŽELAK STANE, rojen 22. 8.
1951 v Trbovljah, po poklicu 
sitotiskar in zaposlen v slikar- 
nici. Aktivno je udeležen v mla
dinski' organizaciji, član sekreta
riata OOZK in samoupravnih or
ganov podjetja.

PREDSEDNIK AKTIVA 
MLADIH DELAVCEV
V TOZD IV

ZALETEL VILJEM, rojen 1. 5.
1952 v Trbovljah. Po poklicu 
cizeler in zaposlen v cizelerski 
delavnici. Aktiven član mladin
ske organizacije na vseh pod
ročjih dela tako v podjetju, 
predvsem pa v merilu občine. 
Je član interesne skupnosti v 
občini in član različnih komisij
V podjetju. Udejstvuje pa se 
tudi na področju kulture.

PREDSEDNIK AKTIVA 
MLADIH DELAVCEV 
V TOZD V

ŽIBERT AVGUST, rojen 27. 6. 
1951 v Trbovljah. Po poklicu je 
ključavničar in zaposlen v klju
čavničarski delavnici. Aktivno je 
udeležen pri delu v ZM, član se
kretariata OOZK ter član različ
nih komisij.

PREDSEDNIK AKTIVA 
MLADIH DELAVCEV 
V SKUPNIH SLUŽBAH

ŽIŽEK JANEZ, rojen 11. 1. 
1947 v Ljutom eru. Opravlja de
lovno mesto nočnega čuvaja. 
Aktiven član mladinske organi
zacije in ZK. Precej aktivno pa 
je  udeležen tudi v pohodnih de
javnostih.

Vsem izvoljenim predsednikom 
čestitam o k izvolitvi! Pri nadalj
njem  delu pa jim  želimo mnogo 
uspehov v m andatni dobi.

Predstavljam o vam  predsednike  
aktivov m ladih delavcev v podjetju



Ustanovil i  smo aktive mladih delavcev
N a osnovi sk lepov, k i sm o jih  

sp re je li n a  se m in a rju  v  Č ečah o 
n ov i o rg an iz iran o sti ZM , je  p re d 
sed stv o  TK  ZM  S te k la rn e  p r ip ra 
v ilo  ce lo ten  p o tek  re a l iz ira n ja  teh  
sk lepov . Ob pom oči ko m isije  za 
DEO p ri OK ZM S H ras tn ik , k i je  
v  ce lo tn i občin i vod ila  reo rg an i
zac ijo  v seh  ak tiv o v  v delovnih  
o rg an izac ijah , sm o to  tu d i že u - 
re sn ič ili. K e r  se  ta k ra t  s in d ik a t še 
n i reo rg an iz ira l, a k tiv i m lad ih  
d e lav cev  p a  n a j bi de lovali v  vseh 
OOS, sm o po v s e h ' TOZD, razen  
v  TOZD -6, to  je  m enza s p o č itn i
šk im i dom ovi, p rip ra v ili u s tan o v 
n e  se je  k o n ference  ak tivov . V 
TO Z D -6 tre n u tn o  še n ism o  u s ta 
nov ili ak tiv a  m lad ih  delavcev  iz 
popo lnom a o b jek tiv n ih  razlogov 
g lede  n a  s tru k tu ro  zaposlen ih  
m lad incev .

N a v seh  teh  se jah  k on ferenc  pa 
sm o  se is točasno  tu d i k o n s titu ira 
li, to  se p rav i, izvolili sm o p red 
sedstvo , p red sed n ik a  in  se k re ta r ja  
A K T IV A  m lad ih  delavcev. Poleg 
izv rš iln ih  o rganov  pa  sm o volili 
tu d i svo je  p red s tav n ik e  ozirom a 
de leg a te  v  KM D H ra s tn ik  po 
k lju ču , ki ga je  izdela la  k om isija  
za  DEO p ri OK ZMS H rastn ik . 
T a  p a  je  n a  p rib ližno  50 m lad ih  
zaposlen ih  en delega t. K om isija  
p a  je  istočasno p ostav ila  tu d i o- 
k v irn e  roke  za u s ta n a v lja n je  a k 
tiv o v  m lad ih  delavcev. P o leg  teh  
de lega tov  pa  sm o iz v sak eg a  a k 
tiv a  vo lili še po enega  delega ta , 
k i je  poleg p red sed n ik a  ak tiv a  
č lan  p red sed stv a  k o n fe ren ce  m la 
d ih  delavcev  OZD S te k la rn a . N a 
se ja h  k o n fe ren c  ak tiv o v  p a  smo 
sp re je li o k v irn i p ro g ram  dela, k a 
te re g a  pa  m o ram o  še d o p o ln iti z 
n e k a te r im i specifičn im i nalogam i 
te r  ga  u sk lad iti s p ro g ram o m  sin 
d ik a ta . V sak  a k tiv  se je  k o n s titu i
r a l  n a  osnovi p rav il a k tiv a  m la 
d ih  delavcev, k i sm o jih  sp re je li 
n a  teh  u s tan o v n ih  se jah . (P rav ila  
a k tiv a  m lad ih  delavcev  bodo iz
š la  v  sk lopu  tega  g lasila , d a  bodo 
z n jim i sezn an jen i vsi m lad inc i 
p a  tu d i osta li č lan i n ašeg a  k o lek 
tiva .) V seh u s tan o v n ih  sej k o n fe 
re n c  se je  ude lež il p red sed n ik  ko
m is ije  za DEO p ri O K  ZMS 
H ras tn ik , k i je  m lade  n a  k ra tk o  
sezn an il z novo o rg an iz iran o stjo  
m lad in sk e  organ izacije .

V o k v iru  ro k a  za u s ta n a v lja n je  
a k tiv o v  m lad ih  delavcev  sm o p r i
p ra v ili celo ten  časovni razp o red  
u s tan o v n ih  sej k o n fe ren c  ak tiv o v  
za v seh  šest TOZD.

V sredo, 12. 12. 1973 je  b ila  u - 
s ta n o v n a  se ja  a k tiv a  m lad ih  d e 
lav cev  v  TOZD -4, to  je  o ro d ja r
n a  s s tru g a rsk o  in  c ize lersko  d e 
lavn ico . P o leg  m lad in cev  so se  je  
udelež ili tu d i se k re ta r  OOZK, 
p re d s ta v n ik  s in d ik a ta , v o d ja  
TOZD  in p red sed n ik  TK  ZM  S te k 
la rn e .

V p red sed stv o  ak tiv a  m lad ih  
d e lav cev  so b ili izv o ljen i: F išn a r  
A vgust, G o rn ik  L ad islav , Z a le te l 
V iljem , Š tra u s  B ojan , V o lfand  
V ik to r III, P u s t V ojko, D rač  M i
ra n , A rlič  V iljem , S k o č ir N iko, 
S tih e r  R o b ert II  in  M la k a r B oris. 
Z a p red sed n ik a  je  b il izvo ljen  
Z a le te l V iljem , za  s e k re ta r ja  pa  
S k o č ir N iko. P re d la g a n  in  tu d i iz
v o ljen  d e leg a t v  p red sed stv o  
KM D  OZD S te k la rn a  je  b il G or
n ik  L ad islav , v  KM D  H ra s tn ik  pa  
Z a le te l V iljem . Po  v o litv ah  se je  
ra z v ila  k ra tk a  ra z p ra v a  o p ro g ra 
m u  dela, naših  p r im a rn ih  n a lo 
gah , v p ra š a n ju  v a jen c ev  in  d ru 
go. Iz rečen a  pa  je  b ila  tu d i k r i 
t ik a  o neresnosti n e k a te r ih  m la 

d incev , ki se ne  zavedajo  svo jih  
nalog, dobro  p a  vedo za p rav ice, 
k i jih  im ajo  k o t č lan i m lad in sk e  
o rgan izacije .

N asled n ji dan , v  če trtek , 13. 12. 
1973 p a  je  b ila  sk licana  u s tan o v 
n a  se ja  k o n ference  ak tiv a  m lad ih  
delavcev  sam o u p rav n e  delovne 
skupnosti, to je  sku p n ih  služb  in 
sk lad išča . K lju b  p rece jšn jem u  
š tev ilu  m lad ih  zaposlen ih  v  te j 
sk u p n o sti pa  je  b ilo  štev ilo  u d e 
ležencev  se je  ko n fe ren ce  porazno. 
Po  razp rav i s tov. d ip l. p ra v n i
kom  S ušin  V ik to rjem , p re d s ta v n i
kom  ZK  in  p red sed n ik o m  TK  
ZM, sm o ustan o v ili a k tiv  m lad ih  
delavcev , k e r  je  k lju b  neresnosti 
in  neodgovornosti večine  m lad ih  
v  te j sk u p n o sti b ilo  ugodeno  vsem  
pogojem  za u stan o v itev  in  k o n s ti
tu i ra n je  ak tiv a . P rv a  naloga  iz
v o ljen eg a  p red sed s tv a  p a  je, da 
ta k o j p ris to p i k  a k tiv n em u  delu  
in  an g až ira  č im  več m lad ine.

Izv o ljen i č lan i p red sed stv a  so 
B ra tu ša  N evenka, Ž elezn ik  V ojka, 
K irn  B ojan, M lin a rič  M arjan , Ž i
žek  Jan ez , S av ič  D ušan  in  T u tn e r 
Sam o. Z a p red sed n ik a  je  b il iz
v o ljen  Ž ižek Ja n e z  za se k re ta r ja  
a k tiv a  p a  Ž elezn ik  V ojka. K o t de
leg a ta  v  KM D H ra s tn ik  s ta  b ila  
izvo ljena  M lin a rič  M arjan  in  S a 
v ič  D ušan, v  p redsedstvo  KM D 
OZD S te k la rn a  pa  Ž elezn ik  V ojka.

V  petek , 14. 12. 1973 je  b ila  u - 
s ta n o v n a  se ja  kon fe ren ce  ak tiv a  
m la d ih  delavcev  TOZD-5, to  je  e- 
n e rg e tik a  s k lju čav n iča rsk o  de
lavn ico , e lek tro  delavnico , m iza r
sko delavn ico , k is ik a rn o , b u ta n 
sk e  n a p ra v e  in  šam o te rji. T ud i te  
se je  so se  poleg v o d je  TOZD u d e 
ležili p re d s ta v n ik  s in d ik a ta , se
k re ta r  OOZK in  p rece jšn je  š te 
v ilo  m lad incev . P o  razp rav i o n o 
v i o rg an iz iran o sti ZM in  s in d ik a 
ta  p a  je  s tek la  b eseda  o p ro b le 
m ih  učencev  v  gospodarstvu , 
sp re je m u  m lad ih  v  v rs te  ZK  te r  
o s lab i do sed an ji in fo rm iran o sti 
o d e lu  m lad in sk e  o rg an izac ije  ta 
ko v  naši delovn i o rgan izaciji, 
k a k o r  tu d i n a  n iv o ju  občine.

V p red sed stv o  a k tiv a  so b ili iz
v o ljen i K irh m a je r  R udi II, G rač 
n e r  M arjan , K o lšek  B ojan, Ško
fič  D rago, R ad e j R om an, Ž ib e rt 
A vgust, Bočko B ran k o , B arič  K a r
li, R ac in g er R om an, V olaj B oris, 
V re tič  B ranko , Š p acap an  M arjan  
in  V id m ar Leon. Izvo ljen i p re d 
sed n ik  a k tiv a  m lad ih  delavcev  je  
Ž ib e rt A vgust, s e k re ta r  p a  G rač 
n e r  M arjan . Z a  d e leg a ta  v  KM D 
H ra s tn ik  je  b il izvo ljen  V retič  
B ranko , v  p red sed stv o  KM D OZD 
p a  K irh m a je r  R ud i II.

U stan o v n a  se ja  k o n ference  a k 
tiv a  m lad ih  d e lav cev  v  TOZD^2, 
av to m a tsk a  p ro izv o d n ja  z vzd rže 
v a n je m  p a  je  b ila  sk lican a  v so
boto, 15. 12. 1973. P o leg  m la d in 
cev p a  se  je  se je  udelež il tu d i 
v o d ja  TOZD  in  p red sed n ik  TK  
ZM  S te k la rn a . D obro je  s te k la  
ra z p ra v a  o nov i o rgan iz iranosti. 
P o tem  p a  nas je  tov. inž. A n ton  
Ž ag ar sezn an il s teča jem , k i ga 
p r ip ra v lja  TOZD -2. T a  teča j n a j 
bi ob iskovali m lad i, k i so se z a 
poslili p ri av to m a tih  in  v zd ržev a
n ju , po uspešno  o p ra v lje n e m  te 
č a ju  p a  bi dob ili in te rn i  n az iv  
s tro jn e g a  k lju čav n iča r ja .

V  p red sed stv o  a k tiv a  m lad ih  
d e lav cev  so b ili izvo ljen i B id er- 
m a n  M arjan , K ro šlin  B oris, R i- 
s tov ič  B o jan , Ž e lezn ik  D anilo, B a
loh  L ado, O p lo tn ik  M itja , V retič  
A lm a, Š u n ta jz  B ojan , Š p ita le r

Em il, Je lenc  T om až in  K ra m a r 
F ranc , za p red sed n ik a  B id e rm an  
M arjan , za  s e k re ta r ja  a k tiv a  pa 
Š p ita le r  Em il. D elega ta  v  KMD 
H ra s tn ik  s ta  O p lo tn ik  M itja  in  
Ž elezn ik  D anilo , k o t d e leg a t v  
p redsedstvo  KM D  OZD p a  Š p ita 
le r  Em il.

S k lica te lj u s tan o v n e  se je  k o n 
fe ren ce  a k tiv a  m lad ih  delavcev  
p a  je  sejo  v  TOZD-1, to  je  ročna  
in  p o lav to m atsk a  p red e lav a  s tek 
len e  m ase  z v zd ržev an jem , sk li
ca l v  nedeljo , 16. 12. 1973. N a 
ža lo s t p a  se  te  se je  n i udelež il no 
beden  p re d s ta v n ik  d ru g ih  d ru ž 
ben o p o litičn ih  o rgan izac ij in  sa 
m o u p rav n ih  organov . Po razp rav i 
o reo rg an izac iji ZM p a  so se  vsi 
p riso tn i m lad inci n e k je  zed in ili v 
o s tri k r i tik i te r  se  poču tili sko ra j 
zapostav ljene , m an jv red n e , z a ra 
d i neudeležbe  v a b lje n ih  p re d s ta v 
nikov , čep rav  so m lad i v  te j 
TOZD  štev ilčno  zelo m očni, saj 
jih  je  p reko  400. T ore j je  p o tre b 
no n jihove  p ro b lem e  in  te žn je  tu 
di resno  u p o štev a ti k o t vsem  o- 
s ta lim  en ak o v red n e  sam o u p rav 
ljavce . P o tem  p a  je  s tek la  d eb a ta  
o n izk ih  o sebn ih  dohodkih , k a 
d ro v sk ih  p ro b lem ih  p o d je tja  in  o 
p ro b lem u  sam sk eg a  dom a. P o d a 
n a  je  b ila  tu d i ra z lag a  o so lid a r
n o stn em  sk lad u  za m lad e  d ru ž in e  
p ri sam o u p rav n i s ta n o v an jsk i 
sk u p n o sti občine.

N a koncu  so b ili razg lašen i r e 
z u lta ti volitev . Č lan i p red sed stv a  
so B abič  E rnest, B a jič  D rago, K a 
luža  Ivan , K u m lan c  R om an, M ak
sim ovič M om čilo, M ejač Jože, 
P ra h  Ivo, R an c in g e r V enčeslav , 
R o jko  Jože, Ž ag a r V ik to r, Ž agar 
R ajko , Je lč ič  L ili, K lad n ik  Š te f
ka, K ožar N ada, M ohor Sonja , O- 
b la k  S lavi, V id m a r R om an, P a -  
s ič n ja k  Š te fan  in  G lavač  F ranc . 
Z a p red sed n ik a  je  b il izvo ljen  
M ejač  Jože, za  s e k re ta r ja  pa  Ž a 
g a r  V iktor. D elegati v  KM D 
H ra s tn ik  so B ab ič  E rnest, Tosič 
D ane, R ojko Jože, Je lč ič  L ili, K a 
lu ža  Ivan , Ja z b in še k  F ran c , 
K la d n ik  Štefka in  K rižn ik  A nton . 
Č lan  p red sed stv a  KM D  OZD pa 
je  R ojko  Jože.

— Slišal sem, da bodo pozimi 
na vseh vpadnicah v H rastn ik  
postavili stojnice s sončnimi 
očali.

— Zakaj pa?
— Ja, da tujci ne bodo mogli 

ugotoviti, kakšne barve je  sneg!

— Si slišal, da dobimo vsi ob
čani zaščitna očala?

— Zaščitna očala? Ne, zakaj 
pa?

— Zato, da pri okulistih ne 
bodo tako dolge vrste tistih, ki 
so jim  padle saje v oči!

— Prosim, koliko je  ura?
— Čez 15 m inut bo 11.
— Poslušajte! Jaz bi rad  vedel, 

koliko je ura sedaj, ne pa koliko 
šele bo!

— K adarkoli vidiš kako mla
do, lepo dekle, vedno pozabiš da 
sva poročena.

— Ni res, ljubica. T akrat se 
šele spomnim!

K ot zad n ja , v  sredo, 19. 12. 1973 
pa je  b ila  sk lic an a  u s tan o v n a  se 
ja  kon fe ren ce  ak tiv a  m lad ih  de
lavcev  v TOZD -3, d ek o rirn ica  s 
sa tin irn ico . U deležba m lad ih  na 
te j se ji je  b ila  p resen e tljiv a , saj 
so se  je  poleg  vod je  TOZD,' p re d 
s ta v n ik a  s in d ik a ta , se k re ta r ja  
OOZK in  p red sed n ik a  de lavskega 
sveta , ude lež ili p ra v  vsi m lad i v  
te j TOZD.

P rece j p lo d n a  je  b ila  d isk u sija  
o novi o rgan iz iran o sti ZM in  sin 
d ik a ta  te r  o č im  bo ljšem  povezo
v a n ju  vseh  d ružb en o p o litičn ih  o r
gan izacij za  v zpostav itev  en o tn e  
fro n te  socia lističn ih  sil. P o tem  pa 
je  s tek la  ra z p ra v a  o v k lju č e v a n ju  
m lad ih  v  ZK, o akciji »M ladi de
lavci p red  kongresi« , in fo rm ira 
nosti o d e lo v an ju  m lad in sk e  o r
gan izac ije  in  drugo. M ladi p a  so 
tak o j izvolili tu d i sta ln eg a  d o p is
n ik a  v  G las m lad ih , ki je  o b lju 
bil, d a  se bo ak tiv n o  an g až ira l 
n a  tem  pod ro č ju  in  nas sezn an ja l 
z de lom  ak tiv a .

U pam , da  bo te  svo je  besede  tu 
di re a liz ira l in  dopisoval v  to  g la 
silo. R ezu lta ti v o litev  p a  so; č la 
n i p red sed stv a : C en trih  S ilva, 
U ld rija n  N evenka, D eželak  S tane, 
P ro jič  T rav te , P ogačn ik  A lojz, 
U rlep  M etka  in  K o rb a r S tane. 
P red sed n ik  a k tiv a  je  D eželak  S ta 
ne, se k re ta r  pa  K o rb a r S tane . Z a 
d e leg a ta  v  KM D H ra s tn ik  je  b ila  
izv o ljen a  D reu  M arjan a , za č lan a  
p red sed stv a  KM D OZD pa U ld ri
ja n  N evenka.

U deležba in  ak tiv n o st m lad ih  
n a  te j se ji je  pokazala , k ak o  se d a  
vse lepo  o rg an iz ira ti in p r ip ra 
v iti ob pom oči d ru žb enopo litičn ih  
organ izacij in  vo d je  TOZD, p re d 
vsem  p a  ob resnosti m lad ih , k i se 
zav ed a jo  sv o jih  dolžnosti. To p a  
n am  je  vsem  lah k o  sam o za zgled 
in  n a m  d a je  u p an je , d a  bom o 
tak šn o  hom ogenost s časom  do
segli tu d i v  v seh  o sta lih  a k tiv ih  
m lad ih  d e lav cev  tak o  v n ašem  
p o d je tju  k o t tu d i v  vseh  o sta lih  
d e lovn ih  o rg an izac ijah  v občini, 
k je r  sm o n av ad n o  n a  tak šn ih  in  
podobn ih  se jah  n a  m eji sk lepč
nosti.

Muzejski vodič razlaga:
— V tej spalnici, na tej po

stelji so spali M arija Terezija, 
Napoleon in celo Ludvik XIV.

— Kaj so tudi oni poznali 
skupinski seks? se začudi mlada 
obiskovalka.

Dopisujte
v

„Glas mladih"

Med občani v Spodnjem Hrastniku



Osnovni pojmi o transportu proizvodov in materiaiov
V zadnjem poglavju predhod

nega nadaljevanja je  iz Marxove 
razlage razvidno, da je trans
port oziroma v ožjem prim eru 
notran ji transport produktivna 
delovna operacija, ki ji mora 
biti posvečena vsa pozornost 
prav tako kot ostalim  tehnolo
škim operacijam. Neproduktivna 
pa so tista opravila, ki jih pri 
uvedbi izboljšav lahko odpravi
mo. Prav ti neproduktivni stro
ški nas mo'rajo vzpodbuditi za

terialov, polizdelkov in gotovih 
izdelkov vežejo glavni del obrat
nih sredstev podjetij. Racionalno 
poslovanje skladišč pospešuje 
obračanje teh sredstev, to pa 
zopet zm anjšuje skupne stroške 
— bistveno je predvsem obrača
nje zalog.

Z boljšo organizacijo notra
njega transporta  lahko dobimo 
naslednje prednosti:

— povečujemo varnost delav
cev,

Prenosni boksi regainega skladišča

čim večjo posodobljenost in me
hanizacijo notranjega transpor
ta, ker s tem omenjene stroške 
znižamo na produktivni mini
mum. Pri tem pa je  varljivo, če 
ugotovimo, da je  delež stroškov 
notranjega transporta  relativno 
nizek, ker v večini računovod
stev v glavnem zajema le del di
rektnih  stroškov transporta. Vsi 
ostali stroški se skrivajo v režiji 
in proizvodnih stroških.

Raziskave in analize v raznih 
deželah so pokazale, da je delež 
stroškov delovne sile v notra
njem  transportu  10% do 90 % 
celotnih stroškov vse delovne 
sile. V povprečju veljajo nasled
nje prim erjave:

— kemična industrija  20 %
— kovinsko predelovalna

industrija  25 %
— tekstilna industrija  35 %
— opekarne 80%
— gradbeništvo in

rudarstvo 80 %
Skupna ugotovitev vsega pa je, 

da predstavljajo  stroški notra
njega transporta  znaten delež 
celotnih stroškov in se ti rela
tivno povečujejo zaradi nepo
m embnosti, ki ga podjetja  po
svečajo notranjem u transportu. 
N otranji transport ima velik 
vpliv na sam proizvodni ciklus, 
ki je eden tem eljnih činiteljev 
produktivnosti in ekonomičnosti 
poslovanja. Zaloge v medfaznih 
skladiščih so odvisne od notra
njega transporta. Te zaloge (ko
pičenja) povzročajo dvojne iz
gube, povečujejo nedovršeno 
proizvodnjo, ki veže obratna 
sredstva in zaseda p rostor za 
m anipuliranje.

Važno vlogo zavzema v pod
je tju  skladiščna služba, ima sre
diščni položaj v toku m ateriala, 
to pa predvsem zaradi svoje na
videzne statičnosti. Zaloge ma-

— 'boljše delovne pogoje,
— utru jenost in preobrem enje

v a l e  delavcev se zmanjšuje,
— poškodovanega blaga je 

manj — boljša kvaliteta trans
porta,

— večja ekspeditivnost v po
slovanju,

— izkoristki prostorov so bolj
ši.

Pravilno in racionalno rešen 
transportn i problem nam  da pri
hranke v časp, prostoru in stro
ških.

KAKO SE OBLIKUJE 
TRANSPORTNA NALOGA

N otranji transport je torej ne
kak servis v službi proizvodnje, 
je tudi sestavni del proizvodnje. 
Racionalno oblikovan notranji 
transport m ora biti natančno 
opredeljen v prostoru, času in 
načinu svojega dela. N ekatere 
naloge lahko opravimo z enkrat
nim transportom  na določenem 
prostoru  relaciji, torej enkrat
ni prem ik m ateriala. Drugo na
logo m oramo pa opraviti po več
kratnem  ponavljanju enake 
transportne operacije v določe
nih časovnih presledkih ali brez 
prekinitve. Če to povežemo v ce
loto, dobimo skupek operacij 
transporta  — transportno nalo
go. V kolikor se spremeni eden 
od osnovnih elementov, ki dolo
čajo nalogo, se nam spremeni 
celotna delovna naloga. Zato se 
transportne naloge — zahteve, 
lahko pojavljajo v enakih časov
nih zaporedjih ali pa brez teh 
zakonitosti. Časovni okvir za po
navljanje naloge lahko vzamemo 
kvečjemu mesec dni. T ransport
na opravila, ki se pojavljajo red
keje kot enkrat mesečno, se 
obravnavajo kot sam ostojne na
loge.

Pri realizaciji notranjega trans
porta ni dovolj analizirati in iz
boljšati izvajanje transportnega 
dela, ampak je sm otrneje pravil
no oblikovati transportno nalo
go, ker so stroški transporta 
bolj odvisni od naloge kot pa od 
njenega izvajanja. Prav zaradi 
tega se s pravilno postavitvijo 
naloge izognemo prenekaterim  
stroškom.

Osnovni činitelji, ki nekako 
določajo transportno nalogo, so 
po različnih avtorjih  različni, po 
poimenovanju posameznih čini
teljev, medtem ko je namen le- 
teh isti. Tudi vrstni red teh čini
teljev, to je njihova pomemb
nost po vrstni lestvici je pri 
avtorjih različna.

Sach določa činitelje, od kate
rih  so odvisni transportn i stro
ški, ki določajo obseg notranjega 
transporta in višino njegovih 
stroškov, tile:

1. Proizvod — proizvodni pro
gram.
“ 2. Vrsta proizvodnje in proiz
vodna struktura obrata.

3. Prostorna lega podjetja in 
njegovih izdelkov.

4. Vodstvo proizvodnje in no
tranjega transporta.

Sachovi elementi v bistvu de
finirajo samo proizvodnjo.

Mellerovvicz ima v osnovni 
lestvici naslednje činitelje:

1. Transportni m aterial.
2. Transportna pot.
3. T ransportna sredstva in 

stroški.
4. Čas vožnje.
Te štiri faktorje lahko jem lje

mo tudi kot osnovo za form ira
nje posamezne transportne na
loge.

Heiner loči dve skupini, prva 
omogoča določiti transportno na
logo, in druga, ki pa omogoča 
doseči transportn i učinek.

vprašanj in seveda tudi nanje 
odgovoriti. Važno pri tem je se
veda le to, da pravilno izberemo 
vprašanja. Odgovori na ta  vpra
šanja nam  bodo dali osnovne ko
ličine, ki jih rabimo za določitev 
transportne naloge.

Kaj je objekt naše naloge? Ob
jek t transporta  je oseba, ali bla
go, katerega je  potrebno pre
m akniti z enega prostora na dru
gega. Transportni objekt je se
stavljen iz enote toka m ateriala 
in njegove količine.

Kje postavljamo nalogo? Ker 
je za prem aknitev objekta po
trebna neka razdalja med obe
ma mestoma, da se transport iz
vrši, imenujemo to razdaljo 
transportno pot. Ta transportna 
pot se loči v dve komponenti — 
v transportno linijo in pa pro
metno pot. Transportna linija je 
razdalja med dvema točkama, ki 
jih s transportom  povezujemo. 
Prom etna pot je  osnovna pod
laga, na kateri opravljamo trans
portno operacijo.

Kdaj se pojavlja naša naloga? 
Čas transportiran ja  je bistven 
element za določanje transport
ne naloge. Vsem zahtevam zado
stimo, če vsako operacijo izvrši
mo v čisto določenem času. 
Transportni term ini določajo za
četek ali konec celotne trans
portne naloge ali operacije. Pri 
tem se nam  pojavlja osnovni ele
ment, to je čas tra jan ja  trans
porta. Posamezne naloge imajo 
posebne zahteve, katere pa opra
vimo z intenzivnostjo transporta.

Intenzivnost transporta izrazi
mo v transportn ih  količinah na 
časovno enoto.

S čim bomo izvršili nalogo?
To nalogo m orajo opraviti nosil
ci transporta. Nosilci transporta 
so ljudje, živali in transportne 
naprave. Živali v notranjem

I. skupina:
1. Transportni objekt.
2. Transportna linija.
3. Intenzivnost transporta.
4. Zakonska določila.

II. skupina:
1. Nosilci transporta  (naprave, 

delovna sila).
2. Prom etne poti.
3. Prom etne transportne na

prave.
4. Vodenje transporta.
Pri ugotavljanju osnovnih ko

ličin transportne naloge si bomo 
pomagali na ta  način, da bomo 
skušali postaviti nekaj osnovnih

transportu  lahko izključimo in 
nam za izvršitev ostanejo trans
portne naprave in človek. Obrav
navali bomo torej delovno silo in 
transportne naprave kot osnovni 
količini zadeve transportne na
loge.

Kako bomo opravili nalogo?
Imamo več možnosti za rešitev 
postavljene naloge,, omejitve pa 
nastanejo oziroma jih postavita 
organizacija transporta, ki že 
vnaprej definira nekatere ele
mente. Organizacija transporta 
zajema z internim i predpisi, pri 

(Nadaljevanje na 12. strani)



Osnovni pojmi o transportu proizvodov in materialov
(Nadaljevanje z 11. strani) 
čemer m ora upoštevati tudi dane 
zakonske predpise, vse pogoje 
dela, ki se zahtevajo od nje. Pri 
tem  skrbi za pravilno opravlja
nje transportnega dela in s tem 
njegovo racionalnost in varnost 
na osnovi gornjih določil — pred
pisov.

Oglejmo si oblikovanje trans
portne naloge na praktičnem  pri
meru:

V naši tovarni moramo vsako 
uro prepeljati z viličarjem 8 pa
let izdelkov od hladilne peči št. 
18 do skladišča oziroma dvigala. 
Za oblikovanje transportne na
loge moramo ugotoviti vse njene 
osnovne elemente:

— enota toka m ateriala je pa
leta;

— količina m ateriala je  1 pa
leta (400 kg);

— transportna linija poteka 
od izhoda iz hladilne peči št. 18 
do vhoda v skladišče v skupni 
razdalji 200 m;

— prom etna pot je oblikovana 
in viličar vozi po asfaltnem  tla
ku delovne etaže;

— čas tra jan ja  transporta  o- 
značimo kot čas tra jan ja  ene 
transportne operacije, ki znaša 
6 minut, in kot celotne naloge, 
ki bo tra ja la  7 dni (dokler ne 
spremenimo količino palet ali 
obliko izdelkov);

— transportn i term in, ko mo
ra jo  biti palete pri dvigalu, je 
vsaka začeta ura;

— intenzivnost transporta  v 
eni uri 8 X 400 = 3.200 kg;

— transportna naprava je  vi
ličar;

— delovna sila voznik viličar
ja;

— organizacijo transporta  pa 
predstavljajo  predpisi o načinu 
dela z viličarji.

Po tako oblikovani nalogi pro
učimo vsak njen element. Ugo
tavljamo, ali je  viličar izkoriščen 
pri teži 300 kg glede na njegovo 
nosilnost. Analiziramo nepredvi
dene zastoje, ki se pojavijo med 
transportom . Poskušamo raz
daljo 200 m skrajšati glede na 
sprem em bo lokacije ostalih stro
jev in naprav. Podobnih vpra
šanj je še mnogo, vendar bomo 
dosegli ekonomičnost celotne 
transportne naloge, če bomo 
vsak element sm otrno analizirali 
in nato prim erno ukrepali.

TRANSPORTNA POT
Pod pojm om  transportna pot 

razumemo prostorsko lego dveh 
točk, ki jih  m oram o povezati s 
transportn im  delom. Za samo de
finicijo transportne poti pa ima
mo dve definiciji:

— transportna linija je pot, ki 
jo  m aterial opravi;

— prom etna pot je  podlaga, 
na kateri se transport vrši.

Transportna linija lahko pote
ka ravno, vodoravno, navpično 
in nagnjeno v različnih kombi
nacijah. N ajvečkrat pa jo  m ora
mo prilagajati proizvodnemu 
procesu. Bistven elem ent trans
portne linije je  njena dolžina — 
transportna razdalja. Osnovna- 
zahteva ekonomike transporta  
je, da je relacija med dvema 
točkam a čim krajša, paziti pa 
moramo, da pri izbiri transport
nih linij ni absolutno merilo v 
m etrih, ampak je treba upošte
vati najprim ernejše stroške te 
razdalje. N ajkrajša razdalja nam 
reč ne pomeni tudi ekonomsko 
najcenejšo izvedbo in s tem  stro
ške izvedbe transportne naloge.

Dolžino transportne linije do
ločamo v obratnem, sorazm erju 
s količino m ateriala, ki ga je 
potrebno transportirati, se pravi, 
čim krajše razdalje med tistim i 
obrati, med katerim i je trans
port zelo intenziven. T ransport
na linija je vezana na tla ali pa 
je speljana nad trdno podlago 
(viseča linija). Bistven činitelj za 
način izvedbe transportne linije 
je količina m ateriala, ki ga mo
ram o transportirati. Pri velikih 
količinah transportiranega blaga 
bomo gradili transportno pot so
lidno', seveda bo to večja investi
cija, vendar bodo pa kasneje 
zelo nizki stroški po enoti trans
porta  in bo omogočena h itra  
am ortizacija vloženih sredstev.

O bratno je  seveda pri m ajhnih 
količinah in se te količine trans
portira jo  v velikem časovnem 
obdobju med dvema nalogama. 
Prom etna pot je  pripravljena 
podlaga, po kateri se giblje 
transportna  naprava. Prom etna 
pot in transportna  naprava mo
ra ta  biti prilagojena ena drugi. 
Bistvenega pom ena prom etne 
poti je njihova širina, pri čemer 
m oram o upoštevati vse dodatne 
m anipulacije (varnostne razda
lje, obračanje, odlaganje, sreča- 
vanje vozil). Prom etne poti mo-

V začetku tega meseca so bili 
sklicani in organizirani sestanki 
vseh odborov in komisij po po
sameznih TOZD. Na teh sestan
kih so bili udeleženci, to je  čla
ni posameznih odborov in komi
sij, seznanjeni z nalogami, p ra
vicami in dolžnostmi ter tudi 
načinom  dela odbora oziroma 
komisije, pri katerem  sodelujejo 
pri upravljanju  in izvajanju na
log svoje TOZD iz pristojnosti 
posameznega organa.

Na sestankih nismo reševali 
določenih konkretnih vprašanj, 
pač pa je razprava oziroma se
znanjanje teklo bolj o vpraša
njih  samega dela odborov in o 
seznanjanju članov odborov in 
članov TOZD o pravicah in dolž
nostih, ki jih  im ajo v zvezi s 
svojim  delom pri sam oupravlja
nju.

Predhodno so si člani odborov 
in komisij svoje naloge in dolž
nosti tudi prebrali iz osnutka 
sta tu ta , ki je  bil razmnožen in 
odposlan v vse TOZD, tako da 
so potem  o določenih točkah tu
di postavljali vprašanja, na kar 
smo. jim  na teh sestankih tudi 
skušali odgovoriti in ponazoriti 
s prim eri.

Seveda vemo, da vsi odbori 
in kom isije s tem, ko so bili or
ganizirani ti sestanki, še ne ve
do točno, kaj in kako b o d o . re
ševali svoje naloge in izvajali 
svoje sklepe, ne da bi prekora
čili svoja poblastila. Predvsem 
pa niso drugi sodelavci iz TOZD 
seznanjeni s pristojnostm i posa
meznih odborov in komisij, za
to še vedno dobivamo v kadrov- 
sko-pravno službo precej pro
šenj o takih zadevah, za katere 
so pristo jn i že postavljeni odbo
ri oziroma kom isije v samih 
TOZD. Seveda je to popolnoma 
razum ljivo in se bo to verjetno 
še nekaj časa nadaljevalo, upa
mo pa, da se bo to čim redkeje 
dogajalo in sčasoma popolnoma 
prenehalo.

Čisto tehnični oziroma kadrov-

rajo biti vidno označene, da se 
ločijo od okolice, v kateri pote
kajo. Postaviti pa m oramo nače
lo, ki m ora veljati kot nekak 
zakon za zaposlene, da se zno
tra j poti ne sme ničesar odlagati 
in se ne sme nihče zadrževati po 
nepotrebnem  v njenem  območju. 
Sama propustnost prom etnih 
poti je odvisna od širine, nagiba 
in nosilnosti. Različna vozila

1. Vrsta poti
2. Šifra
3. Relacija
4. Kategorija, vrsta
5. Širina
6. Dolžina
7. Leto izgradnje
8. Leto večjih popravil
9. Nabavna vrednost

10. Stanje
11. Frekvenca transportiran  ja
12. Dovoljena obremenitev
13. Trenje
14. Nagib
15. Križanje

16. Prim erne transp. naprave

ski problem pri delu teh odbo
rov oziroma komisij je v tem, da 
ni dovolj ljudi, ki bi bili priprav
ljeni, oziroma ki bi znali pisati 
zapisnik in na podlagi tega pra
vilno form ulirati sklepe, tisti pa, 
ki so, pa bodo preobrem enjeni z 
delom, saj že sedaj poleg red
nega adm inistrativnega dela pi
šejo zapisnike in m orajo zato 
seveda prisostvovati sejam, ker 
člani sam oupravnih organov ne 
m orejo biti zapisnikarji. Seveda 
pa ni vseeno, kako so zapisniki 
napisani, zato je  bil tudi dne 
L II. 1974 k ratek  tečaj za vse 
zapisnikarje, na katerem  so bili 
seznanjeni glede oblikovne in 
vsebinske kvalitete zapisnikov, 
poleg tega pa tudi o tem, katere 
službe oziroma posameznike je 
treba o določenih sklepih obve-

11. januarja  je  bila pri nas 
dram a »KASTELKA«, ki jo  je 
igralo SNG iz M aribora. To je 
bila ena izmed abonm ajskih pri
reditev. Kakor vsako leto ima-

ZAHVALA
Vsem tovarišicam  bifeja ste

klarne se prisrčno  zahvaljujem  
za prejeto darilo.

Enako se zahvaljujem  Novak 
Roziki, S tradar Silvi in M okotar 
Vidi za darilo.

Obenem se tudi zahvaljujem  u- 
pravi steklarne za pogostitev ter 
obdaritev, vsem prav lepa hvala!

Celotneipu kolektivu Steklarne 
H rastnik pa želim mnogo uspe
ha v letu 1974, bivša sodelavka

Kirn Irm a

imajo meje, v katerih se lahko 
gibljejo in m anevrirajo. Pri obli
kovanju pa m oramo strem eti za 
tem , da te podatke (transportnih 
naprav) izkoristimo do dovolje
nega maksimuma.

V podjetju  naj bi tudi obsta
jala v službi transporta  karto
teka, v k a teri bi bile vnešene vse 
transportne poti z osnovnimi 
karakteristikam i in skico poti.

transportna pot 
01/SH
od peči št. 19 do skladišča 
glavna transportna pot
1,8 m 
200 m 
1972

srednje 
velika 
1500 kp/m 3
suho (na asfaltni podlagi)
0»
s transp. potjo  odpadnega 
m ateriala
viličar, vlečni voziček

Ing. Franci Kalšek

organov
ščati ,kako voditi evidenco o teh 
sklepih, da se doseže čim več
ja preglednost le-teh.

Poleg tega so bili člani samo
upravnih organov, vodje TOZD 
in adm inistratorji ter zapisnikar
ji tudi seznanjeni s tem , kako 
se m ora o vsebini in sklepih ob
veščati delovno skupnost posa
mezne TOZD. V ta namen se bo
do m orala določiti m esta v po
sameznih TOZD, kje bodo po
stavljene razglasne deske, k jer 
se bodo objavljali vsi zapisniki 
oziroma sklepi posameznih orga
nov upravljanja, periodično vsak 
mesec pa bo skupaj s »Steklar
jem« izšel poseben dodatek, v 
katerem  bodo prav tako zbrani 
sklepi iz dela sam oupravnih or
ganov po posameznih TOZD.

mo tudi letos dva abonm aja. 
Abonma za starejše in za mla
dino. Abonmajske prireditve so 
zelo uspešna kulturna dejavnost, 
ki je  tudi zelo priljubljena. V 
okviru abonm ajskih prireditev 
bo v petek, 25. jan u arja  tudi 
opera »Gorenjski slavček«. S 
program om  gostujejo pri nas: 
SNG iz Ljubljane, SLG iz Celja, 
SNG iz-M aribora, poleg tega pa 
še dve glasbeni skupini. Abon
m ajske prireditve im ajo zelo 
velik odmev pri nas in drugod 
po Sloveniji. So tudi zelo obi
skane. Zato upamo, da bo takš
nih prireditev vsako leto več, 
kajti to si želi mnogo ljudi.

Ksenja Zagožan, 8. b
literarno-novinarski
krožek
OŠNH Rajka, 
H rastnik

Pričetek dela samoupravnih

PRIMER TAKE KARTICE PO SALITREŽICU
Podjetje: STEKLARNA HRASTNIK

Kartica prom etne poti I. Štev. kartice 1
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Elektronska obdelava podatkov nujnost v sodobnem poslovanju
V zadnjih letih se v svetu in 

tudi v naši državi v najrazlič
nejših podjetjih  in ustanovah 
pojavlja vse več najrazličnejših 
računalnikov za mehansko obde
lavo podatkov, katere človek po
trebuje za norm alno delo, mu 
služijo pri odločanju in to prav 
v tistem  trenutku, ko mu je to 
najbolj potrebno.

Računalniki so v službi člove
ka pri znanstveno-raziskovalnem 
delu, p ri načrtovanju, poleg tega 
pa se v zadnjem času pojavljajo 
predvsem tudi tam, k jer so po
datki tako številni, da jih večja 
skupina ljudi v predvidenem 
roku ne bi mogla uspešno in 
tudi ne pravočasno opraviti (npr. 
izdati več tisoč fak tu r dnevno 
ipd.), na drugi strani pa lahko 
strokovnjaki in vodilni delavci 
v najkrajšem  času dobe iz raču
nalnika podatke, ki so potrebni 
za takojšnje odločanje (npr. tre
nutno stanje zalog posameznega 
ali vseh izdelkov ipd.).

Konec preteklega leta so v To
varni kemičnih izdelkov v H rast
niku organizirali sem inar za ka
dre, ki bodo služili računalniku, 
katerega bo TKI nabavila in v 
letošnjem  letu tudi že montirala. 
Uvodni del tega sem inarja sva 
poslušala tudi dva člana naše 
delovne skupnosti. V TKI bodo 
instalirali računalnik firme HO
NEYWELL (Honeywell Inform a
tion Systems Italia). Za nabavo 
računalnika so se odločili, kakor 
so nekateri na sem inarju pove
dali, predvsem zaradi boljšega 
in uspešnejšega sodelovanja s 
partnerji, ki že delajo s podob
nimi stroji. Tako bomo v občini 
dobili prvi računalnik in v pri
meru, da ne bo popolnoma zase
den, bi vsekakor lahko koristil 
še komu drugemu.

Glede na to, da še marsikdo 
nim a jasne predstave, kaj je to 
računalnik in v kakšni meri lah
ko služi človeku, bom v nadalje
vanju članka skušal na osnovi 
nekaterih misli iz sem inarja po
dati nekaj osnovnih dejstev o 
računalništvu.

Uvodoma je potrebno po
udariti, da je takšno pisanje na 
preprost način dokaj težavno, 
ker zajema takšna razlaga neka
tere tujke, ki se nikakor ne mo
rejo prevesti v slovenščino.

S troji so sestavni del človeka. 
Za sm otrno uporabo nekaterih 
strojev je potrebno posebno šo
lanje, za nekatere pa seveda ne. 
Nekateri stro ji nekaj transform i
rajo, delujejo na predm ete, ra
čunalnik pa je edini stroj, ki 
dela na področju znanja. Oprav
lja dela, ki so do sedaj bila iz
ključni privilegij človeka: spre
jem a podatke od zunaj, jih  ob
deluje in daje rezultate.

Kakor človek lahko tudi elek
tronski računalnik, vendar avto
matsko, obdeluje podatke, jih 
kombinira, . klasificira, združuje, 
sintetizira. Za razliko od človeka 
računalnik ne more koristiti re- 

;. zultate lastne obdelave: računal
nik jih  posreduje človeku, da jih 
lahko le on in terpretira  in ko
ristno uporabi.

Računalnik dela po želji člo
veka, ki ob pomoči program a — 
odreja pravila obdelave podat
kov, dela za človeka, ki razpo
laga z rezultati obdelave.

Originalnost tega stro ja  je v 
obdelavi podatkov: on ne pri
dobiva zlata iz surovin, niti ben
cina iz nafte, temveč predeluje 
podatke v informacije. Računal-

nik ima določene podobnosti s 
človekom, vendar so razlike ve
like, vsekakor v korist človeka. 
Možnosti, ki jih ima ta stroj (ve
lika hitrost obdelave, količina 
podatkov, s katerim i v istem 
trenutku operira) omogočajo 
človeku, da ga uporablja ne kot 
svojega nam estnika pri delu, 
temveč za doseganje takšnih re
zultatov, ki bi bili drugače ne
uresničljivi zaradi fizičnih in 
ekonomskih omejitev.

Za obdelavo podatkov s strani 
človeka ali stroja, j,e potrebno, 
da se zagotovijo tri možnosti:

— sprejem anje podatkov (od 
zunaj),

— obdelava podatkov,
— sporočanje rezultatov.
Delo z računalniki je na prvi

pogled izredno komplicirano in 
dokaj »nerazumljivo«, če pa se 
le malo poglobimo v njihov na
čin delovanja, lahko ugotovimo, 
da sicer zahteva določeno zna
nje, ni pa nobena um etnost, še 
m anj pa čarovnija. Vse se od
vija na osnovi logike, točno do
ločenih pravil.

Določene podatke, ki jih želimo 
obdelovati na računalniku, je po
trebno v prvi vrsti zbrati na za 
takšno obdelavo prirejenih ob
razcih. Seveda je  nujno, da ima
mo vse organizacijsko brezhibno 
urejeno. Podatki m orajo biti 
točni, če želimo, da bodo končni 
rezultati točni. Ponekod za toč
nost podatkov odgovarjajo v ra
čunalniških centrih, ponekod pa 
seveda za točnost podatkov od
govarjajo tisti, ki podatke daje
jo. O prednosti enega ali druge
ga je  potrebno v specifični sre
dini dokaj tem eljito razmisliti.

Če zagotovimo stro ju  ali člo
veku že navedene tri možnosti 
za obdelavo podatkov, potem 
lahko ugotovimo.

Naštete možnosti človek že 
ima: ima lastne čute za spreje
m anje podatkov, usta in roke, 
da sporoči rezultate, in m ental
ne sposobnosti, da računa.

Človek, ko dela kompleksna iz
računavanja, piše na papir med- 
rezultate in zapisuje podatke in 
pojme, katere bi lahko pozabil. 
Tudi stroj, kot subjekt obdelave, 
m ora imeti svoje organe:

— za čitanje (tj. sprejem anje) 
podatkov,

— za njihovo obdelavo,
— za pisanje (tj. sporočanje) 

podatkov.
Organi za čitanje so:
— čitalci preluknjanih kartic,
— čitalci trakov (preluknjani 

papirnati trakovi),
— optični ali magnetni čitalci 

dokumentov,
— čitalci magnetnega traku 

itd.
Organi za obdelavo so uprav- 

ljalska in aritmetično-logična 
enota c e n t r a l n e  e n o t e .

Izhodni organi omogočajo re
gistriranje parcialnih ali finalnih 
rezultatov na ustrezne nosilce. 
Če so rezultati namenjeni člo
veku, potem m orajo biti v takš
ni obliki, tj. da morajo, biti na
pisani na papirju  ali projektira
ni na ekran video term inala. Če 
pa bo te podatke računalnik še 
naprej koristil, se lahko shrani
jo  na nosilcih, kot na prim er 
preluknjane kartice in trakovi 
ali magnetni diski. Za stroj ima
jo  le-ti vlogo, kakor beležnice za 
ljudi:

Izhodni organi so lahko:
— tasterji, teleprinterji ali vi- 

deoterm inali (kadar so rezultati

nam enjeni človeku);
— enota traka ali diska, luk

njači kartic ali trakov (za podat
ke, katere bo računalnik še na
prej koristil).

Enota za vnašanje podatkov, 
centralna enota in izhodne enote 
sestavljajo HARDWARE (hard — 
čvrst, ware — del, hardw are — 
čvrsti deli stroja), sistema za ob
delavo podatkov.

Medij, ki sprejem a podatke, da 
so shranjeni ali se lahko prena
šajo, imenujemo SUPORT (no
silec podatkov).

Suport m ora omogočiti:
— vpisovanje (registriranje),
— čitanje (ne da bi se menja

la vsebina podatkov).
Podatke človek zazna preko 

čutov.
■ Besede npr. sliši, če pa so na

pisane, potem jih  vidi. V obeh 
prim erih gre za prenos: zvočni 
valovi za glasove in papir za na
pise.

Isti pbdatek se lahko izrazi v 
različnih oblikah na istem su- 
portu.

Ista  beseda se lahko napiše na 
istem papirju  v latinici, cirilici 
ali s stenografskimi znaki. Upo
rabljajo  se torej samo različni 
kodi. Na suportu so torej kodira
ni podatki.

Da bi človek razumel podatke, 
m ora poznati kod: kdor na pri
m er ne pozna stenografije, ne 
more torej razum eti stenogra- 
firane besede.

Suport (nosilec informacij) in 
kod morata biti kompatibilna z 
napravo za čitanje.

Ljudje čitajo z očmi, papir pa 
je najprim ernejši, da sprejm e 
šifrirane (kodirane) besede; ven
dar slep človek lahko čita samo 
z otipavanjem, zato m ora papir 
imeti takšne lastnosti, besede pa 
so pisane v Braillovi abecedi.

Sistemu za obdelavo podatkov 
so nujni podatki za:

— sprejem anje podatkov,
— potrebo obdelave,
— prenos podatkov.
V prvem prim eru nosilca krei

ra  človeška roka v obliki, ki jo 
računalnik sprejem a: npr. luk
njana kartica, ki se luknja s »pi
salnim strojem«, imenovanim 
»luknjač kartic«, te kartice pa 
računalnik čita s pomočjo čital- 
ca kartic. K artice se luknjajo v 
kodihr katere računalnik lahko 
prepozna.

Podatki se shranjujejo na na
slednjih nosilcih: na kartici, tra 
ku, disku ali magnetnem, dobošu. 
Iz takšnih nosilcev človek ne 
more direktno citati, računalnik 
pa ima naprave, ki čitajo in pi
šejo za vsak navedeni medij.

Običajni suport, na katerega 
računalnik preko svojih organov 
(printer ali teleprinter) prenaša 
informacije, je  papir. Inform a
cije so kodirane v latinici, števil
ke so arabske, tako da vse to 
lahko človek čita.

Pomembno je:
— da so podatki na nosilcu 

kodirani,
— nosilec (suport) in kod mo

rata  biti kom patibilna z organi 
za čitanje, p ri obdelavi,

— kod m ora biti poznan.
KONFIGURACIJA ELEKTRON

SKIH RAČUNALNIKOV je spi
sek delov, ki sestavljajo hard
ware enega določenega sistema 
za obdelavo podatkov. Konfigu
racija sistema se lahko prikaže 
s simboli, ki jih  predpiše E. C.
M. A.: European Computer Ma
nufacturers Association.

Minimalna konfiguracija ene
ga sistema za obdelavo podatkov 
je sestavljena od:

— organov za vnašanje podat
kov,

— organov za obdelavo,
— organov za prenos rezulta

tov.
Elektronski računalnik, kakor 

tudi človek, je subjekt dela pri 
obdelavi. Na zahtevo človeka ra
čunalnik obdeluje podatke in 
daje rezultate.

Tako kot ima človek organe za 
sprejem anje podatkov (oči, kožo, 
nos), za njihovo obdelavo (mož
gane) in za prenašanje rezulta
tov (usta, roke, »papir-svinčnik«), 
tako ima tudi računalnik napra
ve za sprejem anje podatkov (či- 
talec kartic), za njihovo obdelavo 
(centralna enota), za sporočanje 
rezultatov (tis.kalec), za zapiso
vanje podatkov, ki se uporablja
jo kasneje (magnetni trak  in 
disk, vhodni in izhodni organi).

Suport (nosilec) je sredstvo, 
katerem u se dajejo podatki shra
niti ali da jih prenaša. Podatki 
na suportu  so izraženi v obliki 
kodov.

Citalec in luknjač kartic upo
rab ljata preluknjano kartico kot 
suport; tiskalec in teleprinter 
uporabljata papir; enota magnet
nega traku  ali diska uporabljata 
magnetni trak  ali disk; video- 
term inal, kot nosilec, pa ima ka
todni ekran.

C e n t r a l n a  e n o t a  in vhod
ni (ali izhodni periferij ci) sestav
ljajo HARDWARE sistem za ob
delavo podatkov.

Papir, katodni ekran in mag
netni doboš so nosilci; Brail
lova abeceda in grška abeceda so 
kodi.

Nosilci in kodi m orajo biti 
kom patibilni z ORGANI za čita
nje, katere ima sistem.

Centralna enota je sestavljena 
iz:

Memorija, ki:
— čuva program e za obdelavo,
— čuva podatke, medrezultate 

in finalne rezultate (vse do n ji
hove uporabe).

Enote upravljanja, ki:
— upravlja aktivnost raznih 

organov centralne enote,
— in terpretira  program ske in- 

strukcije in jih  prenaša na or
gane, ki jih  izvršujejo.

Aritmetično-logične enote, ki:
— izvršujejo aritm etične in lo

gične operacije.
Vhodne in izhodne kontrolne 

enote, ki:
— koordinira in kontrolira pre

nos podatkov med centralno 
enoto in stranskim i enotami 
(perifernimi).

CENTRALNA ENOTA
Centralna enota (Central Unit) 

je organ, ki obdeluje podatke. 
Za obdelavo podatkov je potreb
no:

1. biti usposobljen za sprejem 
podatkov,

2. znati shraniti podatke za ob
delavo,

3. imeti »program« obdelave,
4. biti sposoben izvršiti zahte

vane obdelave,
5. biti v stanju, da rezultate 

izrazimo.
Glede na to m ora centralna 

enota imeti naslednje organe:
— suport za m em oriranje pro

gram a in podatkov za obdelavo 
(memorija centralne enote);

— upravno enoto, ki interpre
tira  in lansira izvrševanje poedi-

(Nadaljevanje na 14. strani)



Elektronska obdelava podatkov - nujnost v sodobnem poslovanju
(Nadaljevanje s 13. strani) 
nih in program skih določil in ki 
upravlja z aktivnostjo raznih or
ganov centralne enote;

— aritmetično-logično enoto, 
katera  lahko izvrši .celo vrsto 
operacij: logičnih in aritm etič
nih;

— vhodno-izhodno kontrolno 
enoto, ki omogoča vez med cen
tralno enoto in periferijo.

Nadalje bi lahko beseda še 
tekla o vlogi mem orije in njeni 
s truk turi, kontroli neparnosti, 
b inarnem  prikazu znakov v me- 
m oriji, kodih podrobneje itd.

Vendar se tokrat in na tem 
m estu v te podrobnosti ne bi 
spuščali. Zaenkrat je  torej naj
pomembnejše za nas, da je raču
nalnik stroj, ki mu diktira člo
vek in na osnovi programov, ki 
jih  določa -človek in podatkov, 
lahko kar v najkrajšem  času do
bimo želene rezultate.

Za vse to pa v prvi vrsti po
trebujem o računalnik in vzpo
redno dobre kadre, dobro organi
zacijo v podjetju.

Z uvedbo računalnika mislijo 
nekateri, da bi odpadlo n ek a j. za
poslenih, ki so prej delali na 
določenem področju, ki ga bo v 
prihodnje obdeloval računalnik. 
Pa največkrat ni tako. Ljudje 
m orajo ostati, saj je  nujno siste
m atično zbirati podatke. Le siste
m atično urejeni podatki so lah
ko koristni za računalnik. Pred
nost je  le v tem, da takoj po 
zbranih podatkih že lahko dobi
mo rezultate. Prednost je  torej 
v tem, da imamo možnost mno
go hitrejše obdelave podatkov in 
tako tisti, ki te podatke kori
stijo, jih  lahko dobe ob vsakem 
času kar najhitreje.

Večkrat se postavlja tudi vpra
šanje rentabilnosti takšnega stro
ja. Stroj je  v vsakem pogledu 
rentabilen, posebno če je  polno 
izkoriščen.

Obdelal bom samo površno 
prim er elektronske obdelave ob
računavanja osebnih dohodkov.

Ko smo v računalnik dali do
ločen program , na osnovi kate
rega bo računalnik nam esto nas 
obračunaval osebne dohodke, 
m oram o vsekakor za vsakega 
posameznega delavca za vsak me
sec zbrati na posebno računalni
ško prirejeni kartici vse podat
ke. V m em oriji računalnika ima
mo na prim er že vnesene vse de
lavce (vsak delavec ima svojo 
šifro) z vsemi osnovnimi podat
ki (npr. število točk, dodatek na 
leta, nočni dodatek, krediti itd.), 
potem  na kartici (zbirni za do
ločen mesec) vpišemo še vse po
trebne podatke (katere m oramo 
poznati tudi pri »peš« obraču
navanju), vse to prenesem o na 
kartice (z luknjanjem ) in ko 
imamo vse to, preneseno na te 
kartice, potem  lahko pričnemo 
na osnovi program a, ki smo ga 
dali računalniku, z obračunava
njem . Ce smo tako program irali, 
potem  npr. med drugim  iz raču
nalnika v nekaj m inutah dobimo 
za vse delavce: kuverto z vpisa
nimi vsemi podatki (enako kot 
ročno), zbir osebnih dohodkov 
za mesec in kum ulativo (neto, 
bruto, prispevki odtegljaji itd.'», 
izplačilno listo za celotno podjet
je, za posamezne TOZD, obračun 
OD po kvalifikacijah, po delov
nih enotah itd. Skratka dobimo 
to, kar smo s program om  od 
računalnika zahtevali.

Dejali smo, da si računalnik 
lahko preko m em orije zapomni

podatke. Tako nam  recimo na 
koncu leta že takoj izpiše za vse 
delavce po želenem vrstnem  re
du skupni zaslužek, povprečni 
zaslužek, skupne boleznine, do
puste itd. Skratka tu  je mnogo 
možnosti. Dobili bomo seveda le 
tisto, kar bomo od računalnika 
na osnovi program a in vloženih 
podatkov zahtevali. Tu smo vse
kakor pridobili na času in ne
nazadnje na kvaliteti dela, ker 
lahko v najm inim alnejšem  času 
dobimo rezultate, ki bi bili dru
gače sploh realno nedosegljivi za
rad i preobsežnosti dela.

V drugem prim eru, samo na 
kratko, kaj bi dobili, če bi z ra
čunalnikom  vodili (kar je za 
naše razm ere izredno pomemb
no) vse izdelke od oblikovalca 
do trga.

V vsakem trenutku bi imeli

Izbira poklica je zlasti za fan
te zelo velik in odločilen korak 
v življenju. Današnji razvoj 
družbe, posebno tehnike in elek
tronike je odprl toliko novih de
lovnih mest, da v nekaterih po
klicih občutno prim anjkuje stro 
kovnjakov, medtem ko je na 
drugi strani že preveč strokov
njakov določenih vrst, tako da 
nekateri po končanem šolanju 
težko dobe prim erne zaposlitve.

V želji, da pomagamo vaši in 
sinovi odločitvi glede nadaljnje
ga šolanja posredujem o nekate
re možnosti šolanja v vojaških 
šolah. Že v začetku poudarjam o, 
da vse stroške šolanja v voja
ških šolah zagotavlja družba, to
rej so starši ali skrbniki razbre
m enjeni velikih stroškov.

Za pripravo in šolanje svojih 
strokovnjakov JLA je Zvezni se
k re taria t za narodno obrambo* 
ozirom a uprava za kadrovske za
deve razpisala natečaj s katerim  
vas na kratko seznanjamo.

NATEČAJ
za sprejem  civilnih oseb za 
učence in gojence , vojaških šol 
te r  internatov v letu 1974, in 
sicer:

L ZA U Č E N C E  VO.TASKTH
GIMNAZIJ IN INTERNATOV

— Letalske gimnazije »Maršal 
Tito« — M ostar

— Vojaške gimnazije »Brat
stvo i jedinstvo« — Beograd

— Voiaškega in te rn a ta  v Za
grebu (samo z obm očja SR Hr- 
vatske)

— Vojaškega in ternata v Ljub
ljani (samo z obm očja SR Slove
nije).

2. ZA GOJENCE SREDNJIH
VOJAŠKIH ŠOL

— Srednje vojaške šole kopen
ske vojske — Sarajevo — smer: 
(pehota, topništvo, oklepne eno
te, inženirija in protiletalska 
obram ba)

— Srednje tehniške vojaške 
šole kopenske vojske — Zagreb 
— sm er: zveze, ABH — obram 
ba, prom etna in tehniška smer)

— Letalske tehniške šole — 
Rajlovac pri Sarajevu (oddelek: 
strojnotehniški, elektrotehniški, 
elektronskotehniški in  telekom u
nikacije)

— M ornariške srednje tehni
ške šole — Pula.

npr. zalogo po artiklih, skupi
nah, kumulativno, fakture, od
padla bi karto teka saldakontov, 
podatke o vseh kupcih; kaj smo 
jim  izdobavili, koliko so še dolž
ni itd. V sklopu tega bi lahko 
izdelovali kalkulacije, računalnik 
bi nas opozarjal, če lastna cena 
pokriva prodajno itd.

Posebno prav bi tak računal
nik prišel seveda še sedaj, ko bo 
treba določene stvari obračuna
vati po posameznih TOZD.

Sicer pa dovolj o tem, saj ve
mo, da smo konkretno pri nas 
še zelo daleč od tega, ker v prvi 
vrsti nismo organizacijsko u tr
jeni in urejeni, kajti računalnik 
ne pozna anarhije (npr. imeli 
smo prim ere, ko smo v dnevnih 
poročilih izkazovali v nekaterih 
prim erih negativno zalogo neka
terih  izdelkov itd.).

Pogoji natečaja:
Natečaja se lahko udeležijo 

moški kandidati, državljani 
SFRJ, ki izpolnjujejo naslednje 
pogoje:
a) SPLOŠNI POGOJI:

— da so redni učenci VIII. 
razreda osem letne šole

— da so končali VII. razred 
najm anj z dobrim  uspehom in 
da v m atem atiki, fiziki in kemiji 
nim ajo slabše ocene od dobro

— da se vzorno vedejo
-p- da so rojeni 1958. leta ali 

kasneje
— da so zdravi in sposobni, 

kar bo potrdila pristo jna zdrav
niška komisija

— da niso sodno kaznovani
— da niso v kazenskem po

stopku
— da im ajo priporočilo občin

skega organa uprave za narodno 
obram bo

— da im ajo soglasje staršev 
— skrbnikov.

b) POSEBNI POGOJI:
— v srednje vojaške šole se 

lahko vpišejo tudi učenci, rojeni 
1957. leta, ki so končali osem
letno šolo, in sicer VIII. razred 
najm anj z dobrim  uspehom ter 
imeli v m atem atiki, fiziki in ke
m iji najm anj oceno dobro

— v Vojaški in ternat v Ljub
ljani se lahko vpišejo kandidati 
z območja SR Slovenije, in sicer 
učenci L, 2. in 3. razreda gimna
zije, ki so p rejšn ji razred končali 
najm anj z dobrim  uspehom in 
niso imeli v m atem atiki, fiziki in 
kemiji slabše ocene od dobro. 
Učenci 1. razreda ne smejo biti 
starejši od 16 let, učenci ostalih 
razredov pa ne smejo biti sta
rejši kot za toliko let, kolikor 
razredov so končali.

V prošnji navedite gimnazijo, 
in ternat ozirom a srednjo šolo, 
na katero se želite'vpisati.

Prošnji priložite:
— potrjen  prepis izpiska iz 

m atične ro jstne knjige
— potrjeno potrdilo ali prepis 

spričevala z ocenami po pred
m etih za dva predhodna razreda 
osemletne šole.

Učenci I., II. in III. razreda z 
obm očja SR Slovenije, ki se že
lijo vpisati v Vojaški in ternat v 
Ljubljani, naj prošnji, poleg iz
piska iz ro jstne matične knjige, 
priložijo po trjen  prepis spričeva-

Ta članek, čeprav ni naj stro
kovneje napisan, naj bo samo v 
prem islek tistim , ki bi se morali 
zavedati in se v prihodnje bodo 
tudi morali, da je za dobro po
slovanje pomemben činitelj tudi 
dobra organizacija, urejena do
kum entacija in nenazadnje tudi 
sem spada obdelava podatkov z 
računalniki.

Če dva poslušata uvodni tečaj 
v računalništvo še to ne pomeni, 
da že imamo kadre, za takšen 
pristop m orajo biti v prvi vrsti 
vodilni kadri.

Za računalniško obdelavo po
datkov v našem podjetju  bo po
leg vzgoje kadrov (ki je specifič
na) potrebno vzporedno še m ar
sikaj storiti, to pa zahteva več 
let trdega in prizadevnega dela.

Janez Strgaršek

la za dva predhodna razreda in 
potrdilo, da so redni učenci raz
reda, ki ga obiskujejo.

ŠOLANJE, PRAVICE IN 
OBVEZNOSTI UČENCEV TER 
GOJENCEV

Pouk se bo začel L septem bra
1974. leta in bo tra ja l 4 leta. Med 
šolanjem bodo učenci in  gojenci 
stanovali v in ternatu  in imeli na 
stroške finančnega načrta Zvez
nega sekretariata za narodno 
obram bo pravico do: stanova
nja, hrane, obleke, obutve, šol
skih potrebščin, učbenikov, 
zdravstvenega varstva, denarne
ga nadom estila za stroške pre
voza za odhod domov in vrnitev 
v polletnih in letnih šolskih po
čitnicah te r do mesečnih denar
nih prejemkov.

Učenci, sprejeti v Vojaški in
ternat v Zagrebu, bodo obisko
vali pouk v gimnazijah v Zagre
bu, učenci sprejeti v Vojaški in
ternat v Ljubljani, pa bodo obi
skovali pouk v gim nazijah v 
Ljubljani.

Vpis učencev v gimnazijo v 
Zagrebu oziroma v Ljubljani bo 
opravil organ Zveznega sekre
taria ta  za narodno obrambo.

Učenci Letalske gimnazije 
»Maršal Tito« m orajo med šo
lanjem  v gimnaziji, poleg redne
ga program a, po program u ja 
dran ja — letenja obvezno leteti 
z jadralnim i letali in m otornim i 
letali z dvojnim upravljanjem , 
po končani gimnaziji pa nadalje
vati šolanje na Letalski vojaški 
akademiji.

Učenci Vojaške gimnazije 
»Bratstvo i jedinstvo« in Voja
škega in ternata  v Zagrebu in 
Ljubljani nadaljujejo po končani 
gimnaziji šolanje na Vojaški 
akadem iji kopenske vojske, če 
pa bo to potrebno, tudi na dru
gih vojaških akademijah.

Po končanem šolanju na aka
demiji bodo učenci prevedeni v 
čin aktivnega podporočnika 
ustreznega roda — službe in 
bodo m orali obvezno ostati v ak
tivni službi v Jugoslovanski ljud
ski arm adi najm anj 8 let. Go
jenci srednjih  vojaških šol bodo 
po končanem šolanju prevedeni 
v čin aktivnega vodnika ustrez
nega roda — službe in bodo mo
rali obvezno ostati v aktivni vo
jaški službi najm anj 8 let.

(Konec na 15. strani)

Š o l a n j e  v  v o j a š k i h  š o l a h



Telesna kultura dobiva svoje mesto v naši družbi
V novem bru preteklega leta  je  

b ila  v H rastn iku ustanovna  
skupščina tem eljne telesno-kul- 
turne skupnosti (v nadaljevanju  
TTKS) občine. Tako se tudi v to  
zvrst dejavnosti občanov uvaja  
sam oupravni način  dela. TTKS 
je  izvolila  svojega predsednika, 
9-članski izvršni odbor, v svojem  
sestavu  pa bo za norm alno delo  
im ela  tudi 6 kom isij. TTKS 
vk ljučuje v naši ob čin i 20 dru
štev  in klubov.

Glede na to, da verjetno širok  
krog občanov zanim a, kakšne  
načrte, prob lem e in  sp loh  kakš
no bo n jeno delovanje, sm o se  
pogovarjali s predsednikom  iz
vršnega odbora TTKS ing. Pe- 
rarjem  M arjanom .

Kaj je šport v Hrastniku z 
ustanovitvijo TTKS pridobil?

D anes je  na to še težko kon
kretno odgovoriti. N a osnovi 
program a TTKS bi m orale biti 
pridobitve vsekakor velike. Pred
vsem  želim o, da bi šport v 
H rastn iku  izšel iz ozkih kluba- 
ških teženj, iz ozkih želja, da se  
ne bi v k lub ih  več dajala vsa  
teža dela sam o na p eščico  tek
m ovalcev.

Želim o, da b i te lesn a  kultura  
v H rastn iku b ila  res to, zato bo  
treba več poudarka dati šo lsk e
m u športnem u društvu, to  je  
vzgoji v otrošk ih  letih , na tem  
področju  povečati ak tivnost čim  
širšega kroga občanov, om ogo
čiti občanom , da gojijo  rekrea
tivno dejavnost v  takšnih  ob li
kah, ki ustrezajo  n jihovi starosti 
in  delovnim  pogojem .

N a zadnjem  m estu  bo šele vr
hunsk i tekm ovaln i šport, kate
rega vsekakor ne bom o zanem ar
jali, saj se zavedam o, da brez 
kvalitete  tudi ni m nožičnosti.

Kakšen je osnovni program 
TTKS za leto 1974?

R azdeljen je  na tri področja: 
fnnožično te lesn o  ku lturo, re
kreacijo  in tekm ovaln i šport.

V okviru m nožičnosti bom o  
dali poudarka tistim  društvom , 
ki dejansko g o jijo  m nožičnost 
(ŠŠD , taborniki, p laninci, TVD 
Partizan). R ekreacija je  bila z 
redkim i izjem am i v zadnjem  
času  zapostavljena. Tem u bo  
treba dati več poudarka, to  pa 
je  dolgoročna politika. N ajprej 
bo treba vzgojiti večji krog vadi- 
teljev-rekreatorjev, 'šele p otem  
b om o lahko uved li sistem atično  
rekreativno vadbo.

V okviru  tekm ovanlih  športov  
se  bom o m orali od ločiti, do ka
terega n ivoja  lahko prispejo  do
ločene panoge v H rastn iku. Da
na bo m ožn ost vsakom ur, da 
tekm uje v n ajosn ovn ejši ligi, v  
vsako v išje  tekm ovanje pa naj 
gredo res n ajboljši, k i im ajo res
n ične m ožn osti za  doseganje  
b o ljših  rezultatov. O snovna tek
m ovalna  enota  naj bi b ila  obči
na in  nadalje m edobčinska  tek
m ovanja, od  tu  dalje pa naj bi 
se pričel k va liteten  šport.

Klubi so TTKS že predali svo
je delovne in finančne progra
me. Ali so le-ti realni in sprejem
ljivi v okviru možnosti?

Predračuni so  daleč izven real
n ih  m ožnosti, saj je  zahtevek  
klubov po sred stv ih  za leto  1974 
nad  1,700.000 din. Program i pa  
so  sicer realno zastavljen i in  
tud i realno ocenjen i. Take de
javn osti pa v H rastn iku  v letu  
1974 n e bom o m ogli p lačati, saj

bo na voljo  le  okrog 800.000 din, 
kar je  približna polovica  zahtev. 
V sekakor pa je  to  velik  napre
dek od razm er v pretek lih  letih. 
D elati pa  bo pač potrebno v 
okviru m ožnosti.

Nekateri klubi so v preteklih 
letih tarnali, da je financiranje 
neurejeno. Kako bo v prihodnje?

V p retek losti j e  bilo financi
ranje res precej centralistično. 
K lubi so  dotacije črpali nekon
trolirano. O tem  sm o se opre
delili že na ustanovni skupščin i 
TTKS in  sicer tako, da bo  TTKS 
vodila  centralno b lagajno, iz ka
tere bodo klubi kontrolirano  
črpali sredstva v okviru svojih  
program ov in  dejavnosti. S tro
kovni sekretar bo  ocen jeval 
vrednost posam eznega tekm o
vanja in tako kontroliral porabo  
sredstev. Za centralno blagajno  
so  zainteresirani k lubi sam i, kar 
je  razveseljivo in  na ta način  bi
800.000 din m oralo  zadostovati 
za naše potrebe v letu  1974.

Specifične naloge TTKS?
D okončno se m oram o form i

rati. Izvesti podpis sam ouprav
nega sporazum a o  financiranju  
za prihodnja 4 leta. N adalje si 
m oram o urediti strokovno služ
bo, organizirati vseh  6 kom isij. 
Ž elim o si torej zastav iti letos  
osnovni koncept dela in  ga v 
naslednjih  letih  tudi realizirati.

Kaj menite o padcu kvalitete 
in kvantitete športne dejavnosti 
v preteklem obdobju v Hrast
niku? Kako tako stanje izbolj
šati?

K valiteta je  res sicer nekoliko  
padla, vendar je  še  zm eraj zado
voljiva  za naše razm ere. M islim  
pa, da k vantiteta  n i upadla. Kva
lite ta  upada cik lično, zaradi m e
n jav  generacij, k lubi pa tudi pre
m alo  skrbe za vzgojo  svojega  
pom ladka.

V Hrastniku primanjkuje vod
stvenih in strokovnih kadrov. 
Kako v doglednem času ublažiti 
ta pereči problem?

Tem u je  kriva razdrobljenost 
klubov na precejšn je število , 
kar zahteva velik  aparat ljudi, 
tako strokovnih  kot vodstvenih . 
To je  v naši občin i resničen  pro
b lem . D elo teh  ljud i je  b ilo  v 
zadnjih  letih  povsem  p odcenje
no , to  delo je  b ilo  najm anj vred
no  dn so se  nekateri m anj upor- 
n ejš i raje  um aknili na druga  
p od ročja  dela v  svojem  prostem  
času.

S vojo  v logo im a tu tud i hono
riranje.

O dpraviti prob lem  pom anjka
n ja  teh  kadrov je  dolgoročna na
loga. N ajprej m oram o ugotoviti, 
kaj im am o, nadalje  poskušati 
aktiv irati tiste , k i so  že delali 
na tem  področju  in  na koncu bo  
vsekakor potrebno izdelati pra
viln ik , koliko sredstev  lahko do
ločen  trener p rejm e za svoje  
delo.

Ali namerava TTKS v Hrast
niku sprožiti kakšne integracij
ske procese?

To je  v H rastn iku  velik  pro
blem . K ljub tem u tega v pro
gram u n ism o izpustili. N orm al
no b i balo, da b i se v si klubi 
združili v eno m atično  društvo  
s sekcijam i, ali eventualno dva. 
Zaradi specifičn osti H rastn ika  
b o sta  verjetno  m orala  b iti dva. 
Ali in tegrirati po panogah, ali po

teritorialni razdelitvi, to je  odpr
to vprašanje. IO bo  izdelal pro
gram. S tem  b i združili tudi ka
dre, katerih pom anjkanje ču ti
m o vsi.

Kaj menite o delu šolskega 
športnega društva?

To društvo se je  izredno h itro  
razraslo v m očan  kolektiv, ki 
danes združuje okrog  400 m ladih  
športnikov. D ruštvo daje po
m ladek klubom , le-ti pa so s 
ŠŠD prem alo povezani, tako da 
nekateri ta len ti še  vedno osta 
jajo  neizkoriščen i, k ljub tem u  
da v m arsikaterem  klubu tarna
jo , da n im ajo pom ladka, kar pa  
je  sam o n eiznajd ljivost vodiln ih  
ljudi v takšn ih  klubih.

V Hrastniku se kaže problem 
dela športnikov v zimskem času. 
Telovadnica je prezasedena, po
leg tega pa je potrebna še teme
ljitega popravila. Kaj menite o 
tem?

Poleg redne telesn e vzgoje  
učencev osnovne šole koristijo  
to telovadnico tudi nekateri 
športniki iz k lubov. Telovadnica  
je  dejansko v izredno slabem  
stanju  in jo  bo nujno treba ta
koj popraviti. Da b i se stanje iz
boljšalo , pa  v danih razm erah  
večje rešitve ne v id im  v dogled
nem  času. Želje po  novi hali bo
do vsaj za nekaj let verjetno  
osta le  sam o še  že lje , čeprav tr
dim , da glede na naše k lim atske  
razm ere, tendenco  razvoja m alih  
športov, bi tak  ob jek t nujno po
trebovali. TTKS bo im ela  na raz
polago v prihodnjih  letih  le m i
n im alna sredstva za vzdrževanje  
že ob sto ječih  ob jek tov  (stadion  
na Logu, Partizan in druga 
m anjša popravila), kaj več od  
teh sredstev, ki se  jih  naj bi v  
štir ih  letih  zbralo okrog 600.000, 
ne bo m oč pričakovati.

Ali TTKS namerava v okviru 
tekmovalnega športa podvzeti 
kakšne posebne mere, da bi ob
čani Hrastnika lahko gledali 
kvalitetnejše prireditve?

P osebnega forsiranja ne bo. 
N ikom ur ne bo  prepovedano, da  
s prizadevnostjo  doseže kvali
teto , od ločno  sm o pa proti um et
nem u vzdrževanju kvalitete (na
bavi igralcev ipd.) S  svojim i 
tekm ovalci lahko dosežem o rang  
republiške lige, ali posam ezniki 
celo  zvezni rang, kar pa je  po  
m ojem  m nenju  za H rastn ik  do
volj v danih razm erah.

Vaše osebno mnenje o hrast- 
niškem športu?

K ljub tem u, da je  šport kvali
tetno v H rastn iku nekoliko pa
del, m enim  da sm o sposobni do
seči več, da je  ta  stagnacija  tre
nutna in  da lahko v naslednjih  
letih  pričakujem o izboljšanje. 
Šport m ed  H rastn ičani še  ved
no živi, om ogočiti pa m oram o  
najširšem u krogu ljudi, da se  
bodo ukvarjali s te lesno  kulturo. 
Zato bom o več pozornosti p osve
tili trim  športu, izdelali bom o  
še le to s  trim  kabinet, trim  stezo  
na Dolu, om ogočili bom o rekrea
cijsk o  vadbo. M ožnosti za aktiv
n ost bo dovolj, vprašanje pa je, 
če bom o znali na prim eren na
čin  pridobiti ljudi, da se bodo  
teh ugodnosti posluževali.

T akšno je  torej stanje. Odgo
vori predsednika izvršnega od
bora TTKS so sicer v precejšn ji 
m eri prem alo konkretni, upati 
pa je, da bo TTKS na osnovi sa
m oupravnih  odnosov resn ičen  
preobrat v hrastn iškem  športu  
in ne sam o glede financiranja, 
tem več tudi na n ivoju  odnosov  
in  drugih problem ov.

Pogovor zabeležil
Strgaršek  Janez

DS - TOZD VI. o letovanju v počitniških domovih
Dosedaj so zaposleni poravnali 

znesek za dopuste v več m esečnih  
obrokih, v  dosti prim erih pa tudi 
po končanem  letovanju. Zaradi 
tega ni bilo m ogoče pravočasno 
poravnati računov za nabavljeno  
blago. Zato se  predlaga, da bi se 
pobirale akontacije za letovanje  
dn da bi im el že pred nastopom  
dopusta vsak član poravnan račun 
v  celoti. S tem  bi lahko krili v se  
stroške in  obveznosti m ed sezono. 
V zvezi s tem  sprejem a DS TOZD
VI. naslednji zaključek:

Vsi, k i bi žele li letovati v  naših  
počitniških dom ovih  v  Bohinju ali

v  Portorožu, lahko od 1. 3. 1974 
dalje vplačujejo akontacijo za le 
tovanje, enkratno najm anj 100 din 
pri TOZD VI. m enza in  počitniški 
domovi. Vsi interesenti bodo m o
rali im eti pred nastopom  dopusta 
stroške v celoti poravnane. V ko
likor vplačnik  ne bi hotel a li m o
gel letovati v  dom ovih kolektiva  
Steklarne Hrastnik, se mu bo že  
vplačani znesek v celoti vrnil.

Prosim o, da člani kolektiva z 
razum evanjem  sprejm ejo ta sklep  
na znanje.

r. r.

Šolanje v vojaških 
šolah

(N adaljevanje s 14. strani)
M edsebojne obveznosti učen

cev —  gojencev in  Zveznega se
kretariata za  narodno obram bo  
bodo urejene s p ism en o  pogod
bo.

N atečaj ve lja  do 15. februarja
1974. leta.

K om isije  za izb iro učencev in  
gojencev bod o  ob vestile  kandi

date o rešitv i prošenj najkasneje  
do konca  m aja 1974. leta.

D ruga p ojasn ila  o  natečaju  lah
ko dobite pri občinskem  organu  
uprave za  narodno obram bo.

ODDELEK ZA NARODNO  
OBRAMBO
SK U PŠČ IN E OBČINE  
H RASTNIK



NEKAJ O DEJAVNOSTI SGP HRASTNIK
D om ače gradbeno pod jetje  je  

pretek lo  1973. le to  kljub najraz
ličn e jšim  prob lem om  zaključilo  
razm erom a ugodno. G radilo je  
dom a in  zunaj H rastn ika. Da 
om en im o le nekatere dokončane  
objekte:

— 30 stanovanj za borce in 
upok ojen ce na Logu;

— 12-stanovanjski b lok  v R im 
sk ih  Toplicah;

—  24-stanovanjski b lok  v Ra
dečah;

— vzgojno-varstveno ustanovo  
na D olu pri H rastniku.

D elavci gradbenega podjetja  
so  z lasti ponosn i na nov šolsk i 
ob jek t na Logu, ki je b il predan  
svojem u  nam enu za dan republi
ke in  ki je  po oceni vseh , ki so  
ga videli, zgrajen  zares solidno  
in z občutkom  za lepoto .

P osebno priznanje zasluži ta 
m ladi kolek tiv  (letos v m arcu bo  
praznoval 15-letnico svojega  ob
stoja) za sm elo  od ločitev , da je  
prevzel gradnjo zelo  zahtevnega  
gradbenega ob jek ta  — restavra
c ije  pri gornji p osta ji kaninske  
žičn ice.

M nogi H rastn ičan i ne vedo, da 
je  to  gradbišče v pogorju  nad  
B ovcem  v v iš in i 2.220 m  v nepo
sredni b ližin i jugoslovansko-ita- 
lijan sk e m eje in je, kot kaže, 
n ajv išje  gradbišče v Jugoslaviji. 
M arsikdo, ki se  bo  le to s ali v 
prihodnje p op elja l s to  skoraj 
6 km  dolgo žičn ico  iz B ovca  do 
gornje p osta je , se  bo  m ogoče za
m islil: kdo, kako in  p od  kakš
n im i p ogoji je  le  gradil ta  ob
jekt.

Za tekoče 1974. le to  im a ta , da
n es preko 400-članski k o lek tiv  v 
p retežn i večin i že  zagotovljena  
dela, in  sicer:

Za gradnjo 182-stanovanjskega  
blok a  na Logu so  predpriprave  
izvršene. V  kolikor bodo v do
g led n em  času  rešena še  neka
tera odprta vprašanja (odkupi), 
se  bo  lahko pristop ilo  k in ten 
zivn i gradnji. O bstoje realne  
m ožn osti, da bo do konca leta  
zgrajeno 67 stanovanj, kar bi 
b ila  zelo  lepa in  p rijetna  čest it
ka za 29. novem ber za tiste , ki 
željn o  čakajo na svoj dom .

N a D olu  pri H rastn iku  b o  v 
p o letju  končan 22- stanovanjsk i

b lok. Stavba je  pod  streho. V  
tem  b loku  se  opravljajo in šta la
c ijsk a  dela. Izven  H rastn ika  
gradi podjetje  v  R adečah 24-sta
novanjsk i b lok , v Črnučah pa  
4 b loke po 26 stanovanj.

P oleg gradnje stanovanj dela
m o na novem  otroškem  vrtcu  
v Laškem . N a K aninu ali toč
neje  pod  vrhom  P restreljen ika  
(2.499 m ), pa p od jetje  nadalju je  
z notranjim i deli, v T rbovljah  
pa livarno za IBT-ELIT.

V TKI H rastn ik  so v teku  za
k ljučna dela pri hali, k i bo slu
žila  za izdelavo kozm etičn ih  pre
paratov.

Za p otrebe S tek larne H rastn ik  
opravlja  kolek tiv  SGP H rastn ik  
že m nogo le t vsa  gradbena dela. 
T renutno sod elu je  pri delih  pri 
p od aljšk u  glavne in d u strijsk e  
hale.

Z anim ivo je, da si je  gradbeno  
p od jetje , o katerem  je  govora v 
tem  članku, znalo pravočasno  
p o isk a ti sodelavce na raznih  
p od ročjih  in krajih  tudi izven  
H rastn ika  in celo  republike. Da
n es na prim er že tesno, sodelu je  
z »GIK R am iz Sadik« (gradbeno  
in d u str ijsk i kom binat) iz P rišti
ne, predvsem  z ob rtn išk im i in 
in šta lac ijsk im i deli. Tu je  zak lju 
čen ih  del za 18,000.000 din. Pri
p o m n iti velja, da je  pod jetje  raz
vilo  to  vrsto  d ejavn osti v zadnjih  
dveh letih .

N a gradbišču  h itre  ceste  H oče  
—L evec izvaja v tesn em  sod elo 
vanju  z obratom  RGD (rudarsko  
gradbena dejavnost) Z asavskih  
p rem ogovn ikov  za firm o R UDIS  
— I. CO. RI (ita lijanska firm a) 
k om p letn a  arm aturna dela za 
vodne cevi v predoru ter beto- 
nerska  dela. N a tem  področju  
vod stvo  gradbenega pod jetja  
predvideva v prihodnje še  te s
n ejše  sodelovanje.

Zelo redki H rastn ičan i pozna
jo  novo  dejavnost v  p odjetju , tj. 
inžen iring s p rojek tivo  13 delav
cev, k i je  bila form irana 1. 1. 
1973 in  je  s svo jim a  skupinam a  
v L jubljani in P rištin i že u stva
rila  preko 5,000.000 d in  realiza
cije. M islim , da ni neskrom no  
om en iti, da je  tik pred podpi
som  pogodba za izdelavo glavnih  
p ro jek tov  tehn ične fak u ltete  v

P rištin i, in s icer  v sodelovanju  
s priznanim  strokovnjakom  pro
fesorjem  dipl. ing. arh. Edom  
RAVNIKARJEM.

Poleg navedene d ejavn osti pod
je tje  zelo tesno  sodelu je še z 
gradbenim  p od jetjem  »Temelj« 
Črnuče, gradbenim  podjetjem  
»Posočje« iz T olm ina, celjsko  
»Obnovo« in  še  z nekaterim i. Z 
vsem i tem i je  n ašlo  skupen jezik  
na osnovi p op o ln e enakoprav

n osti in  zato tudi rezultati pri 
dosedanjem  delu n iso  izosta li.

V odstvo pod jetja  kot tudi ce
lo tn i kolek tiv  se je v p retek losti 
trudil, da svo je  obveznosti do  
investitorjev , ki so m u doslej za
upali izgradnjo najrazličnejših  
objek tov , čim  bolj vestn o  izpol
ni. To bo tudi v prihodnje n je
gova prvenstvena skrb.

A. D.

Novi trakt šole narodnega heroja Rajka v Hrastniku

Razpis
TOZD 6 — M enza in  p očitn išk i dom ovi 
Steklarne H rastn ik

razpisuje p rosta  delovna m esta  za določen  čas (od 1. 6. do 
15. 9. 1974) in  to:

ZA POČITNIŠKI DOM PORTOROŽ:
1. K uharica — 1
2. K uhinjska pom očn ica — 2
3. Servirka — 2
4. P om ivalka — 1
5. Sobarica — 1

ZA POČITNIŠKI DOM BOHINJ:
1. K uhinjska p om očn ica  — servirka — 1
2. Sobarica  — pom ivalka  — 1

Ce im ate v e se lje  do kuh in jskega  dela ali gostin stva , nam  
p o šljite  prijavo s kratk im  ž iv ljen jep isom  in  op isom  dose
danjega dela na naš naslov.

TOZD 6 — M ENZA IN  POČ ITNIŠK I DOMOVI 
STEKLARNE H R A STN IK

O bveščam o v se  člane kolektiva, in teresen te  za letovanje v 
P očitn iškem  d om u v P ortorožu ali B ohinju , da lahko od  
1. 3. 1974 dalje  vp laču jejo  akontacije  za letovanje (enkratno  
najm anj 100 din) pri TOZD 6 — M enza in  p očitn išk i dom ovi 
Istočasn o  še  pripom injam o, da bodo m orali (po sklepu del. 
skupnosti) v si dopustnik i, k i bodo svoj dopust koristili v 
naših  p oč itn išk ih  dom ovih , pred  nastop om  letovanja  im eti 
stroške v ce lo ti poravnane. V  ko lik or pa b i se vplačnik  
akontacij pozn eje  prem islil, ozirom a da ne b i m ogel letovati 
v naših  p očitn išk ih  dom ovih , se  m u bo že vplačani znesek  
v ce lo ti vrnil.

Gradnja restavracije pri gornji postaji kaninske žičnice 
na višini 2220 metrov



Obrazložitev programa o izhodiščih, osnovah in merilih za financiranje 
pokojninskega in invalidskega zavarovanja v letn 1974

Skupnost pokojn inskega in  invalidskega zavarovanja v SR  S love
n iji izp lačuje v le tu  1973 pokojn ine 190.000 upokojencem .

Pravice iz pokojn inskega in  invalidskega zavarovanja so  skoraj 
v celoti določene z zveznim  zakonom  o tem eljn ih  pravicah iz pokoj
ninskega in  invalidskega zavarovanja in republišk im  zakonom  o po
kojn inskem  in invalidskem  zavarovanju. S tatut skupnosti te pravice 
le  konkretizira. Po finančnem  učinku gledano povzročajo  99%  vseh  
izdatkov pravice, k i jih  daje zvezni zakon.

V letu  1973 bo  skupnost za kritje vseh  pravic in  z  n jim i pove
zanih stroškov  porabila 3.708 m ilijonov  novih d inarjev in  izp lačala  
pokojn ine uživalcem  v poprečni v išin i 1.335 din. Čeprav je  poprečni 
osebni dohodek zaposlen ih  v SR  S loven iji za 16%  v išji od tistega , ki 
velja  za SFRJ, so starostne pokojn ine v SR S loven iji n ižje  od po
prečnih  jugoslovansk ih . V endar še  te le  s težavo izp lačujem o, saj 
m ora sk u pnost že tri leta  p oslovati z dohodki, k i so  n ižji kot izdatki. 
Zato je  v oktobru 1973 porabila vse rezerve, n im a več lastn ih  obrat
n ih  sredstev  in  se  pokojn ine izp lačujejo  izk ljučno iz bančnih  kredi
tov. N a ta način odvzem a skupnost gospodarstvu  vsak  m esec  nekaj 
sto  m ilijonov  novih  dinarjev kreditn ih  sredstev; v  oktobru  je  znašal 
kredit 330 m ilijonov  dinarjev.

Ker bo  v zadnjih  treh m esecih  leta 1973 velja la  stopnja  prispev
ka zavarovancev 14,7 %, bo m ogoče oblikovati obratna sredstva v 
taki v išin i, da bi lahko za januar prihodnjega leta  izplačevali p o- 
kojnine ob znatno m anjšem  bančnem  kreditu.

V n aši republik i pride na 3,4 aktivne zavarovance en upokojenec. 
V podobnem  položaju  je  še  H rvatska, k i pa im a b istveno večje  pri
spevne stopnje.

Z dohodki pokojn inskega in  invalidskega zavarovanja v letu  1974 
je  treba zagotoviti:

— kritje  tekočih  obveznosti v skladu s predpisi;
— kritje  prim anjkljaja iz le ta  1973;
:— dopoln itev  poslovne rezerve za obratna sredstva, da b o  zago

tovljeno  redno izp lačevanje dajatev  le ob delnem  najem anju  banč
nih kreditov.

OCENA OBVEZNOSTI IN NJIHOVEGA KRITJA TER IZRAČUN 
POTREBNIH PRISPEVNIH STOPENJ ZA LETO 1974

(Po izhodiščih  zavoda SR S za p lan iranje in  usk lajeno  na koordi
nacijah  IS. Izračunano po  sestan k u  predstavn ikov pod p isn ic  druž
benega dogovora 9. 11. 1973.)

OCENA REALIZACIJE IZDATKOV V LETU 1973
— denarne dajatve I—IX  2.282,0
—  povečanje štev ila  upokojencev  X .—X II.

ocena: 1110 x  1335 x  3 (4,2%  prirast) 4,5
— denarne dajatve X .—X II. brez povečanja

števila  upokojencev  (IX  =  259 X 3,1) 3.083,5 797,0
—  prispevki 14,48 od denarnih dajatev  446,5
—  prispev. za rekreacijo  upokojencev  46,1
—  rehabilitacija  70,4
—  strošk i za izvajanje 61,8

Skupaj izdatki: 3.708,3

OCENE REALIZACIJE DOHODKOV ZA LETO 1973
— pod predpostavko, da se  bo m asa  OD v letu  1973 

povečala  za 20 % 23.184) v prim erjavi z letom  1972 
in da bo sk lad  realiziral prispevek  zavarovancev
v obdobju  I.—IX . po stopnji 12,7 % in za čas 
X —X II. po stop n ji 14,7 %, b o  znašal prispevek  
zavarovancev 3.107,7

— prispevek  za nesreče  pri delu in  za zavarovalno
dobo s povečanjem  96,6

— povračila  republike in federacije  471,0
— drugi dohodki 10,2

Skupaj dohodki 3.685,8
Skupaj izdatki 3.708,3

— predvideni d efic it v letu  1973 — 22,5

OCENA TEKOČIH OBVEZNOSTI ZA LETO 1974
— denarne dajatve v letu  1973 3.083,5
—  denarne dajatve za povečanje štev ila

upokojencev  za 4,3 % (3.083 X 4,3/100) 132,6
—  valorizacija za 16,3 502,6
— alikvotn i del pokojn in  (za u p okojene delavce, 

ki so  delali v SR S, pokojn ino pa so  prejeli
v en i od drugih republik) 45,0
Skupaj denarne dajatve 3.763,7

—  prispevki 15,17 od denarnih dajatev
8,92 +  4,0 +  1,85 +0,4 571,7

— prispevek  za rekreacijo upokojencev
(povečanje za 20,6 %) 55,6

— rehab ilitacija  (135 %) 95,0
— strošk i izvajanja (izvajanje 120 %,

obresti 306 %) 73,1
Skupaj 4.559,0

SK UPNE OBVEZNOSTI SKLADA ZA LETO 1974
— tekoče ob veznosti 4.559,0
— kritje prim anjk ljaja  iz le ta  1973 22̂ 5
— dopolnitev poslovne rezerve za obratna sredstva 152,9

Skupaj obveznosti 4.734,4

DOHODKI
— prispevek za prim er nesreče pri delu

po stopnji 0,72 v letu  1974 198,2
— prispevek za zavarovalno dobo s p ovečanjem

po poprečni stop n ji 0,26 % v letu  1974 71,6
— povračilo federacije  (valorizacija

16.3 in  4,3 prirasta) 488,8
— povračilo republike (valorizacija

16.3 in 4,3 prirasta) 82,5
— alikvotni del pokojnin, ki ga dobim o

od drugih republik  17,3
— drugi dohodki 5,0

Skupaj 863,4

PR ISPE V EK  ZAVAROVANCEV
— predvideni bruto OD za le to  1974 27.534,4 m ilj.
— prisp. stop n ja  zavarovancev 14,06 %

Skupaj dohodki: 4.734,4

Poročilo odbora 
za rekreacijo in šport

V letu 1973 je bila Steklarna 
Hrastnik organizator tradicional
nega peteroboja železarjev, gu- 
marjev, kovinarjev in steklarjev. 
Zato je odbor za rekreacijo pri 
predsedstvu sindikata imel po
daljšan mandat za 1 leto.

Pri delu odbora za rekreacijo 
so bili po večini vsi člani odbora 
aktivni. Dosegli so skoraj maksi
mum, kar se tiče organizacije kot 
tudi nastopov števila članov ko
lektiva.

Kljub temu da smo lahko za
dovoljni z učinkom pri organizi
ranju delavsko športnih iger kar 
se tiče naše sodelovanje, pa ne

moremo biti zadovoljni z udelež
bo drugih iz Hrastnika.

Na račun sodelovanja na teh 
tekmovanjih smo žrtvovali mno
žičnost v našem kolektivu. Po
trebno bo ponovno organizirati 
čim več članov kolektiva za med- 
obratna tekmovanja, medtem ko 
bi v okviru občinskega sindikal
nega sveta nastopili samo z eno 
ekipo v posamezni disciplini.

Športniki našega kolektiva so 
v tekmovanju peteroboja povsem 
zasluženo osvojili prvo mesto v 
sedmih disciplinah: streljanje

moški in ženske, namizni tenis 
moški, ženske in skupno, roko
met moški in orientacijski pohod. 
V preostalih panogah so bile do
sežene lepe uvrstitve, tako da so 
dosegli prvo mesto pred Železar
no Jesenice, Savo Kranj, Litostro
jem in Ferralitom iz Žalca. Na 
peteroboju je nastopilo 53 naših 
tekmovalcev. Ce k temu prište
jemo še nad trideset nastopajočih 
v ekshibicijskem programu bro
darjev ter organizacijski odbor, 
je bilo pri peteroboju udeleženih 
nad sto naših članov. V občin
skem sindikalnem prvenstvu so 
nastopali v vseh disciplinah, ra
zen v šahu in rokometu za moške 
so bili premočni zmagovalci v 
vseh ostalih disciplinah. V tem 
tekmovanju je nastopilo preko 
120 tekmovalcev. Poleg tega so 
bili aktivni člani tudi pri tekmo
vanjih v okviru občinskega praz
nika ter dneva republike in dne
va JLA.

Kritično pa je v poročilu ome
njeno, da se ni nič naredilo glede 
tedenske, mesečne in letne re
kreacije kot tudi rekreacije na 
letnem dopustu ter glede aktiv
nega odmora.

Nujno je, da rekreaciji delov
nega človeka posvetimo več časa 
in sredstev. Zavedati se moramo, 
da je to del našega družbenega 
standarda, to pa vemo, da je pri 
nas na nizki stopnji.

Nujno je, da v kolektivu kot 
je naš, čimprej odpremo delovno 
mesto profesionalnega rekreator- 
ja ter z njegovo pomočjo prične
mo ta problem načrtno in dolgo
ročno reševati.

Predlaga se tudi, da se oprav
lja rekreativna dejavnost in fi
nanciranje za celo podjetje skup
no, ker le na ta način bo možna 
široka in aktivna dejavnost.

Premec



Pogovarjali
FRANC VIDOVIČ — 
OBRATOVODJA TOZD I

Prosim za nekaj osebnih po
datkov.

R odil sem  se 25. 11. 1939 v 
P tuju  kot sin  delavske družine, 
kjer  sem  tudi dokončal osnovno  
šo lo . L eta 1954 sem  se vpisal v 
pok licn o  stek larsko šo lo  v Roga
šk i S latin i. Po končani šo li sem

se leta  1957 zap oslil v Steklarni 
H rastn ik  k ot stek larsk i pom oč
nik. Po odsluženem  kadrovskem  
roku  sem  se  leta  1964 od ločil za 
tehn ično  stek larsko  šo lo  in  jo  
le ta  1968 končal. K asneje sem  
absolviral še  dopoln ilno šolanje  
za vodenje obrata.

Tako v n aši družbi kot celoti, 
tako  tudi v  našem  podjetju , je  
p rišlo  v zadnjem  času  do pre
cejšn jih  sprem em b. N ova ustava

V idovič Franc je  sam  vodil eks
p ed ic ijo  rok om etašic  na tek
m ovanje zim skega  odprtega  
prvenstva S loven ije  v  L jublja
no. D ekleta  so  od igrale sam o  
eno tekm o, eno so  pa  predale. 
V zrok, pravijo, da je  bolezen  
v ekipi. S lab  začetek  — dober  
konec.

Čeprav sm o p isali, da so  roko
m etašice  rešile  prob lem  tre
nerja  z angažiranjem  Franca  
Tom ca, se  ponovno pojavlja , 
ker jih  je  le-ta zapustil; kako  
pa je  z angažiranjem  M ravlja
ka, pa verjetno  n ihče natanko  
ne ve.

E nkraten  je  verjetn o  za naše  
razm ere podatek , k i ga je  b ilo  
sliša ti na konferenci kegljačev  
»Bratstva«, da so  v le tu  in  pol 
im eli 58 n ajrazličnejših  tekm o
vanj.

R esn ici na ljubo povedano, obč
nem u zboru  kegljačev  »Brat
stva« je  prisostvova lo  37 naj
zveste jš ih  p ristašev  tega  špor
ta, kar kaže na n jegovo  popu
larnost in  verjetno  tudi na  
upravičeno zahtevo gradnje  
večjega  kegljišča .

Ali b oste  verje li a li ne, brodarji 
tudi v  teh  z im sk ih  dneh treni
rajo na Savi. P ravijo, da si 
nikakor drugače n e m orejo  
urediti v  tem  ča su  »suhega  
treninga«, pa se  tako  priprav
lja jo  na le to šn jo  sezono.

Janez Grohar je s svo jim i strel
ci v  zadnjem  času  v se  bolj za
dovoljen. V se več  jih  trenira, 
pa tudi tek m u jejo . U pati 'je, 
da se n ašim  stre lcem  obetajo  
b o ljši časi.

smo se
je  pred sprejetjem . Skupno z 
novo ustavo prehajam o na novo  
organiziranost družbeno-politič- 
n ih  organizacij ter osta lih  in sti
tucij. N aše, kot tudi svetovno  
gospodarstvo  sto ji pred  ogrom 
n im i težavam i. Že v letu  1973 je  
p ričel upadati osebn i standard. 
Skratka cela  vrsta  problem ov. 
Z ato se  m i je  zdelo prim erno, 
da za to štev ilk o  našega glasila  
p oprosim  za razgovor tovariša  
F rancija  V idoviča, novoizvolje
n ega  sekretarja  ZK Steklarne.

Tovariš Vidovič, problemi, ki 
sem jih uvodoma naštel, zani
majo slehernega člana naše 
družbe, še posebno pa naše de
lovne organizacije.

Z novim i u stavn im i dopoln ili 
in  končno z novo ustavo  preha
jam o  v novo  kvaliteto  delavske  
sam ouprave; to  se pravi, nepo
sredno od ločan je  na vseh  n ivo
jih  našega družbeno-političnega  
živ ljen ja . S sprejem om  ustave  
dejansko prehajam o v  novo kva
lite tn ejše  s istem sk o  delo. Od 
vsakega  posam eznika zahteva  
u stava , da se  aktivno vk ljuči 
pri reševanju  problem atike, k i 
nas danes obdaja in katera  za
h teva  razsojo  in  d osled n ost pri 
reševanju  ž iv ljen jsk ih  vprašanj. 
Zelo težko je  dajati oceno o zu
n anjih  vplivih . V endar vidim o, 
da je  kriza na B ližn jem  vzhodu  
povzročila  svetovn i prob lem  po
m anjkanja energije, kar je  ja s
no  zadelo tud i naše podjetje . 
V sa ta  povišan ja  cen  goriv in  
o sta lih  surovin  stanejo  naš ko
lek tiv  prib ližno 2 stari m ilijardi 
le tn o . Če pogledam o še  stan je  
n ašega  praviln ika za delitev  
oseb n ega  dohodka, v id im o, da je  
še  to liko  slabše.

ŠPORT
D a se naši keg ljači kar n ajres

neje  pripravljajo  na tek m o
vanje v II. repub lišk i ligi- 
vzhod že povedo podatki, da 
kar najresn eje  tren irajo  že od  
začetka lanskega decem bra.

A li veste , da je  v T em eljno te- 
lesno-kulturno sk upnost obči
ne H rastn ik  vk ljučen ih  kar 20 
n ajrazličn ejših  šp ortn ih  osnov
n ih  organizacij. V erjetno tudi 
takšna razdrobljenost, g lede  
na velik ost H rastn ika, vpliva  
na k va liteto  športa  v n aši ob
čini.

N a  seji upravnega odbora keg
ljašk ega  k luba »Bratstvo« je  
b il za predsednika izvoljen  
K rsnik  Franjo. K egljači im ajo  
tako  na krm ilu  dobrega orga
n izatorja  in če bodo delali 
složno, se  jim  ob etajo  še  b o ljši 
časi.

E n o  so  besede, drugo pa  deja
nja. R okom etašicam  m anjka  
podm ladka. V  šo lsk em  šport
nem  društvu  so  jim  ' vrata  na  
stežaj odprta  že vrsto  let. To
rej kdo h  kom u: krava k ja s
lim , ali ja s li h  kravi?!

S am o n ajresn ejši pristop  k pr
ven stven im  tekm am , pravijo  
kegljači, jih  bo  obdržal v  ligi. 
Tudi lan i so tako trdili, pa so  
na koncu  m ed  d vanajstim i ek i
p am i o sv o jili 6. m esto . U paj
m o, da bo  le to s tudi tako.

Iz prakse vemo, da se je so
razmerno majhno število delav
cev izkazalo z aktivnim delom 
na področju družbeno-politične 
dejavnosti. Tudi z aktivnostjo 
samoupravnih organov ne more
mo biti ravno zadovoljni, čeprav 
je zadnje čase aktivnost na tem  
področju malce porasla. Vemo 
pa, da nova ustavna dopolnila 
zahtevajo ravno od osnovnega 
proizvajalca večjo aktivnost. Mi
slite, da je naš delavec trenutno 
sposoben za večjo odgovornost 
in pametno ter pravilno sodelo
vati pri tako pomembnih vpra
šanjih?

Težko je  govoriti o sposobno
stih  posam eznika, vendar m e
nim , da je  delavsko sam ouprav
ljan je  v svo ji razvojn i fazi, če jo  
tako im enujem o, pustilo  pečat 
na nas vseh . To se  pravi, da ve
m o, kaj nam  sam ouprava nudi 
in  s tem  se  m oram o tudi zave
dati, kakšne dolžnosti im am o  
k ot neposredn i sam oupravljalci. 
Z decentra lizacijo  sam ouprave, 
s tem  m islim  form iranje TOZD 
v združenem  podjetju , m orajo  
vod je  a li ind ividualno izvršiln i 
organi razv ijati sam oupravne  
od n ose  in  p o litičn o  delovanje v 
okviru TOZD in  podjetja  kot ce
lote.

Oprostite! Rad bi konkretno; 
ali je naš delavec sposoben pa
metno in pravilno odločati o 
tako pomembnih vprašanjih?

Za vse nas je  decentralizacija  
ali decentralizirana sam ouprava  
nekaj novega, ki še  ni dokončno  
izpeljana v praksi. Prepričan  
sem , da naši lju d je  v osn ov i po
znajo b istvo  in  naloge, katere  
jim  sam ouprava nalaga, čeprav  
se  še  ne znajo  pravilno izražati 
pri konkretn ih  d iskusijah . Mi
slim , da je  delavsk i razred spo
soben  prebrod iti začrtano pot, 
ki sto ji pred  nam i.

Jožetu  P rem cu  še  vedno ni po
polnom a jasn o , kako bo z no
vo organ iziranostjo  podjetja  
na TOZD z rekreacijo , kajti v 
nekaterih  TOZD se  ogrevajo, 
da bi im eli svoj odbor za to  
dejavnost, nekateri pa za stari 
način. V sekakor bo  verjetno  
treba to  ak tivn ost organizirati 
tako, da b o  udeležen ih  čim  več  
zaposlen ih  skozi vse  leto.

U ganke n i več. K egljači pričnejo  
s p rvenstvom  10. 2. 1974. V pr
vi tekm i bodo keglja li na keg
ljišču  »H m eljarja« v Žalcu  
skupaj z ek ip o  Garde iz Mur
ske Sobote.

T udi v šp ortu  bo verjetno prišlo  
do in tegracijsk ih  procesov. N e
kateri n am igu jejo  na združitev  
obeh  h rastn išk ih  kegljašk ih  
klubov, pa tudi rokom etaši 
»H rastnika« so  na letn i konfe
renci sp reje li sklep, da bodo  
in iciatorji za združitev obeh  
rokom etn ih  klubov.

R adi č itam o in  slišim o  o svojih  
uspehih  in  tekm ovanjih . V se  
vesti o h rastn išk em  športnem  
dogajanju  lahko p oslu šate  na 
R adiu T rbovlje  ob torkih  
okrog 16.30. O h rastn išk ih  
športn ih  dogodkih  poroča  Jan
ko Prem ec.

Interes za k ošarko je  v  H rast
n iku po o sv o jitv i L m esta  ek i
pe osnovne šo le  heroja  R ajka  
na lan sk em  »Pionirskem  fe s t i
valu  košark e Slovenije« sun
kovito  p osk očil. Če ne bo  pri
šlo  do večjih  problem ov, b o 
m o lah k o  čez nekaj le t tudi 
H rastn ičan i g ledali k valitet
n ejše  košarkarske tekm e.

Formiranje TOZD zahteva no
vo organiziranost, seveda tudi 
najbolj racionalne organizacijske 
rešitve. Če bomo hoteli imeti 
dobre rezultate, bomo morali do
sledno spoštovati proizvodno di
sciplino, štediti povsod kjer je 
možno, pri nepravilnostih pa 
opozarjati drug drugega na na
pake. Kakšno je vaše mnenje?

P olitična organiziranost m ora  
b iti sinhronizirana, tu  m islim , 
da bo  pri uvajanju  decentrali
zirane sam ouprave potrebno ze
lo  dobro sodelovanje m ed  orga
n izacijam i sindikata, m lad ine in 
ZK. P osebna aktivnost se  m ora  
poznati na področju  kadrovske  
politik e  in  izobraževanja. Če ne 
b om o vodili dolgoročne kadrov
ske politike, to se pravi, da že 
danes začnem o pripravljati ka
dre, k i bodo sposobni sp rejeti 
političn e  - in sam oupravne zadol
žitve, bom o čez leto  ali dve za
če li spet p isa ti o kadrih. Drugič, 
če se  ne bo  začelo načrtno iz
obraževanje naših  delovn ih  lju 
di, bom o zelo  težko im eli dobro  
sam oupravo in dobre sam o- 
upravljalce. Izobraževanje, po
sebno individualno, je  naloga  
slehernega člana ZK, ker le  tako  
b om o lahko delovali v sleherni 
sredin i, dajali m nenja in  u sm er
ja li ter izpolnjevali zahteve, ki 
jih  pred  nas p ostavlja  p ism o iz
vršnega b iroja  CK ZKJ.

In vaš odgovor na nezastav- 
ljeno vprašanje?

Želim , da u spešno  prehodim o  
začetne težave pri organiziranju  
sam ouprave. To bom o dosegli z 
dobrim  delom  in rezu ltati naše
ga dela naj bodo v  k orist nam  
in  družbi.

Na koncu najinega pogovora 
vam želim kar največ razume
vanja in sodelovanja pri vašem 
delu ter se najlepše zahvaljujem 
za prijaznost in odgovore.

J. Prem ec

H u m or
Pri ljudožercih

Oče in  sin  se  lačna odpravita  v 
m esto  iskrat hrane. S rečata  pr
vo  žensko, ki jo  je  b ila  sam a  
k o t in koža.

Sin: Ali jo  bova?
Oče: N e, se  lahko zaskaliva.
Srečata  drugo žensko, nezavid

ljiv ih  k ilogram ov, vsaj 120.
Sin: B ova to?
Oče: N e, lahko nam a m eso  o- 

stan e in  se  pokvari.
P otem  srečata  žensko, propor

cionaln ih  m er, oblik  itd.
Sin: To pa  bova, ne?
Oče: Čakaj sine! To pa  bova  

p elja la  dom ov in  raje požrla m a
m o.

N eka zelo  elegantna  dam a pri
de v  p isarno in  se  obrne k nove
m u  sekretarju  p od jetja  rekoč, 
če  b i lahko govorila  z n jihovim  
direktorjem .

M ladi sekretar jo  pogleda  od  
p et do glave, s i ob lizne u stn ice  
in  v es  zagret odgovori: Za takšne  
ženske, ki im ajo  tako  lep a  prša  
k ot vi, im a d irektor vedno čas.

P otem  m u pa  p ovejte , da je  
p rišla  n jegova  žena.

*
M ož vpraša ženo, s katero  se  

je  razvezal: S katerim  se boš  
pa sedaj poročila?

Ona m u  odgovori: N ič  n e po
m aga, če  t i pripovedujem . Saj 
j ih  tako a li tako n e poznaš.



Z anim alo vas b o
Prišli v podjetje v decembru 
in januarju:

H ajdarevič Edina, odnašalka; 
Laznik Stanko, pripravnik; B ec  
M artin, vzdrževalec v avtom atski 
proizvodnji; Poljšak  Irena, pri
pravnik; V idergar Jože, krogli- 
čar; A vdagič Seim a, odnašalka; 
Ibrahim i M usa, odnašalka; Mif- 
tari E sad, odnašalec; M otoh N a
da, odnašalka; Oblak Jože, dela
vec težak; H odžič Zineta, odna
šalka; Cerič Ism et, odnašalec; 
Crnčevič Zijad, odnašalec; Grgič 
Drago, odnašalec; Salih i Enver, 
odnašalec; D žajič Redžep, dostav- 
lja lec  m odelov  in  olja; Kirn  
Zdravko, vzdrževalec v avtom at
sk i proizvodnji; Jazbinšek Alojz, 
spraznjevanje butanskih  cistern; 
H ajdarevič H ašim , odnašalec; Jo
vič N evenka, odnašalka; Srebot
n ik  Jurij, izm ensk i vodja v TOZD 
II; H ladin Danica, odnašalka; 
Sopar Stan islav, varilec v folije; 
Erm an V iktor II, ključavničar; 
D im ač M ilutin, m enjalec klešč.

Odšli iz podjetja:
Sporazumno

Šm agelj Lidija, žigosar; V rtač
nik N ikolaj, nabiralec stekla; Či- 
čič  M ilena, b lagajnik; Grum Da
nica, odnašalka; Zupanc M arja
na, odnašalka; Gole M ilan, do- 
stav lja lec m odelov; Podreberšek  
Drago, d ostavlja lec stekla; Zu
panc Slavko, nabiralec stekla; 
P ovše R udolf II, nabiralec stek
la; Jovan V iktor, brusilec stek 
la; K apelari S tanislav, nabiralec  
stekla; šu š te r  Ivan, strojn ik  v 
avtom atsk i proizvodnji; Lovren
čič S tjepan, odnašalec.

Samovoljno
Glavič Ana, pom ožna delavka  

v kartonaži; Fazlič Fatim a, odna
šalka; M aličevič Ljubom ir, pob i
ralec črepinj; Jašari H am it, m e
n ja lec m odelov; Grlica Irena, od
našalka; Ž nideršič Lidija, odna
šalka; Saviozi Jože, vzdrževalec  
v avtom atsk i proizvodnji; Dober- 
šek B oris, nabiralec Stekla; Sot- 
ler Jože, krogličar; M am iti Sejdi- 
ja , odnašalec; Stevanovič Peter, 
odnašalec.

Upokojeni
Jam šek B ogom ir, vratar; Me

jač  K ristina, dežurna v kopaln i

ci; B abič Zora, kontrolor stekla; 
M erzovnik M arija, vezalka; Do
bovšek  A ntonija, vezalka; Kirn  
Irm a, kuhanje kave; Šalam on  
M atilada, čistilka; Senica V iljem , 
dostavlja lec m odelov; Zajec 
Frančiška, pom ožna delavka v 
brusiln ici (invalidsko u pokoje
na).

Izključen
Purkart Jože, pobiralec črepinj. 

Odšli v JLA
Tržan B oris, krogličar; Bajda  

Dušan, krogličar; Sm ode Miro
slav II, krogličar; Šubi Stani
slav II, krogličar; K rošlin  B oris, 
vzdrževalec v avtom atsk i proiz
vodnji; Gorenc Anton, odnašalec  
stekla.

Umrl
Škoberne Alojz, kontrolor stek 

la.

Poročili so se
Predovnik Irena, uslužbenka in 

Selič Anton; H rup Stanislav, 
steklar in K opričanec Ana; Le
ben A lojzija, jedkar s k islino in 
B evc Franc Ladislav; Studnička  
M arjana, odnašalka in Rancin- 
ger R obert, stek larsk i pom očnik; 
Kram žar C ecilija, izpihalka in 
B ajda Bruno, krogličar; Kaluder 
Bruno, nabiralec stek la  in Zora 
Plazar; S ladič M arija, odnašalka  
in  Poljan Franjo; Grešak Alek
sandra, stekloslilcarka in  K ontrec  
M ilan, kovinostrugar.

Prirastek v družini
K olar V alerija, uslužbenka — 

hčerko; Orožen Peter, delavec  
težak — sina; Gerhard M ihael, 
voznik v iličarja  — sina; M ilič 
Jovan, delavec v zm esarn i — si
na; Savkovič V anja, uslužbenka  
— sina.

I >  M E M O R I A M
A l o j z

S k o b e r n e

Živeti mirno, tiho in 
skrdmno življenje v krogu 
svojih najbližjih prijate
ljev, znancev in sodelav
cev. Takšne zamisli je imel 
Alojz, ko se je kot 17-letni 
deček napotil leta 1958 v 
smeri Hrastnika. Takrat se 
je namreč odločil zapustiti 
skromno domačijo v Miš
jem dolu nad Laškim, kjer 
se je rodil v času vojne 12. 
7. 1941 kot kmečki sin. U-

pal je na boljši jutri, ko si 
bo lahko odrezal večji in 
lepši kos kruha. S temi ci
lji je tudi prišel v steklar
no in bil 31. 7. 1958 tudi 
sprejet kot menjalec mode
lov. Lojze je bil tih in 
skromen. Ni mu bilo težko 
prijeti za kakršnokoli delo. 
Tudi pri vojakih je bil vzo
ren in discipliniran. Leta 
1964 se je namreč Vinil s 
činom desetarja iz JLA. Z 
vso vnemo in ljubeznijo se 
je posvetil družini in delu 
v tovarni. Žal ni imel sre

če. Srce mu je kmalu za
čelo pešati. Že tako mlad je 
postal srčni bolnik. Stanje 
se je slabšalo iz dneva v 
dan. Svoje delovno mesto 
nabiralca na MP je moral 
zapustiti, ko je bil 5. 3. 1971 
spoznan za invalida III. ka
tegorije. Kot tak je bil pre
meščen na delovno mesto 
čistilca goriv. Tudi to delo 
zaradi vse pogostejših srč
nih napadov ni mogel o- 
pravljati, tako da je bil 1. 
3. 1973 premeščen med pre- 
gledalce. Vse to pa je bilo 
zaman. Zahrbtna bolezen je 
bila močnejša iz dneva v 
dan. Obiski pri zdravnikih 
so postali sestavni del Loj
zetovega življenja. Vsa skrb 
in nega zdravnikov ter nje
gova trda volja sta bila za
man. 25. januarja 1974 je 
Alojz za vedno zaprl svoje 
mlade otožne oči. Za seboj 
je zapustil 32 let življenja, 
ženo in tri otroke.

Da, res, kako kruto je živ
ljenje?! Življenje ni volja 
posameznika, življenje je 
moč usode. Kajti če ne bi 
bilo res, potem bi bil Alojz 
Škoberne še vedno med na
mi in v krogu svoje druži
ne. Ko smo se na dolskem 
pokopališču zadnjič poslo
vili od našega sodelavca, si 
nismo mogli kaj, ob misli, 
kako majhen -in nemočen 
je človek, pa čeprav so nje
gove želje in cilji še tako 
skromni. Da, tak je bil 
Alojz, tih, skromen in mar
ljiv.

Kot takega ga bomo 
vedno ohranili v naših sr
cih in se ga vedno radi spo
minjali.

Alojz, naj ti bo lahka do
mača gruda. . .

ZAHVALA

Ob nenadni in  bridki izgubi m ojega  predragega in skrbnega  
m oža, očeta, brata, strica  in  svaka

A L O J Z A  K L A N Š K A
se iskreno zahvalju jem o vsem  znancem  in  dobrim , iskrenim  
prijateljem , sosedom , sorodn ikom  in  darovalcem  vencev  in 
cvetja . V sem  tistim , ki so  nam  sta li ob stran i v najtežjih  
trenutk ih  in  nam  izrazili top le  besede. P osebna hvala  za 
darovani venec m ojim  sodelavcem , S tek larn i H rastn ik , 
Sija ju  in Jutranjki Dol. Iskrena hvala organizatorjem  ZRVS, 
ZB NOV H rastn ik , govorn ikom a za p oslov ilne b esed e, godbi 
na pihala, pevcem  Svoboda I H rastn ik  in  D ruštvu  upoko
jencev . H vala vsem , ki so  ga v tako velikem  štev ilu  p o 
sprem ili k n jegovem u zadnjem u počitku  na d o lsko  poko
pališče.

Žalujoči: žena Ivanka, sin  Franci, 
hčerk i Karla in  Ivica  s S tanetom , 
brat Polde z družino in o sta lo  so
rodstvo.

ZAHVALA

Ob nenadni in  bridki izgubi n ašega  predragega m oža in  
očeta

A L O J Z A  Š K O B E R N E T A
se iskreno zahvalju jem o vsem  sorodnikom , znancem  in pri
ja te ljem  za v so  pom oč, vence in  izraženo sožalje, obem a  
govornikom a, godbi in  pevskem u zboru »Svobode II«, sk la
d iščnim  delavkam  za denarno pom oč, posebno pa  se  za
hvalju jem  delovnim  invalidom  III. kategorije  za denarno  
p om oč ter vsem , ki so dragega m oža v tako velikem  štev ilu  
p osp rem ili na n jegovi zadnji p oti na dolsko  pokopališče.

Žalujoča žena  V alči in  otroci 
ter osta lo  sorodstvo



N A G R A D N A  K R I Ž A N K A

M RREOZ*
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SILA SESTAV
LJENKA

POZITIVNA
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TOPO*
TANJE
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ROMULOV
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GRŠKI
LASTNIK
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N AR. E N OTA HOLANDSKI

SLIKAR,
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(ANTHONIS)

JUGOSLOVAN* 
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TIK (ARTHUR)
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JAČ V MIR. 
NI NADOLEN.

SOVJETSKI
SATELIT

NAGRADNA KRIŽANKA
M ed reševalce s praviln im i re

šitvam i nagradne križanke bom o  
z žrebom  razdelili 7 nagrad v 
skupni vrednosti 100 dinarjev:

1. nagrada: 30 din
2. nagrada: 20 din
3. —7. nagrada po: 10 din
Izrezek z vpisano rešitv ijo  poš

lj ite  na naslov: U redništvo »Stek
larja«, S tek larna H rastn ik . Pri 
žrebanju  b om o upoštevali v se  re
šitve, ki bodo v uredništvu  do 
četrtka, 28. 2. 1974.
NAGRAJENI REŠEVALCI

Za nagradno križanko, objav
ljen o  v S tek larju  za novo leto, 
sm o prejeli 83 rešitev . Žreb je  
razdelil nagrade takole:

1. nagrada (30 din): B lagotin- 
šek  Dore;

2. nagrada (20 din): V ogrinc  
R ezi, upok.;

3. — 7. nagrado (po 10 din) prej
m ejo: K onček  V lado, M iklič Jo
že, upok., A lt Jože, B arič Albert, 
upok. in  O plotnik  Ervin.
PRAVILNA REŠITEV 
PREJŠNJE KRIŽANKE

VODORAVNO: želim o, jod , m a
ko, obilo , sreče, opat, reis, Azi, 
telo , v lakno, Co, Jam a, etik , Nen- 
ni, par, putika, otiater, poklon, 
tor, VUS, kris, okvara, E. V., pav
ke, slast, Papp, m aterial, test, 
kovar, m er, N. Z., kop, osa, ilo, 
R im , Ezop, H var, Cam, b lagov
nica, lipa, E di, reseda, m eč, ocet, 
N il, k lejar, A NI, Dare, Ane.

NAGRADNI KVIZ ZNANJA G L A S

M L A D I H

1. Vladika, uspešen poglavar Črne Gore, ki 
jc v svoji deželi organiziral sodišča, zgradil 
prve šole, ustanovil tiskarno, uredil senat, 
eden največjih jugoslovanskih pesnikov, ki 
slavi junaštvo in svobodoljubnost svojega na
roda. Kdo je to?

a) Ivan Goran Kovačič
b) Peter Petrovič Njegoš
c) Miroslav Krleža

2. Atlas z malo začetnico je knjiga zemlje
vidov, z veliko začetnico pa gorovje v Afriki, 
ki v najvišjem Topkanu doseže višino 4165 
metrov. V kateri afriški državi je to gorovje?

a) A lžir
b) Južno afriška republika
c) Maroko

3. Na Kitajskem so poleg cesarja vodili dr
žavo tisočletja uradniki, ki so bili poseben 
sloj ljudi. Kako so se ti imenovali?

a) samuraji
b) mandarini
c) sekretarji

4. Nekovina, katere odkritje prištevamo 
nekako 800 let pred našim štetjem, poznali pa 
so jo že tudi stari Grki in Rimljani. Vendar 
pa je pravo vrednost dobila šele v srednjem 
veku. Je ena najdragocenejših in najtrših sno
vi, ki jih dobimo v naravi.

a) wolfram
b) korunt
c) diamant

5. Zdi se, da za človeka ni pomembnejše 
stvari pod soncem, kot je njegovo telo. Sprem
lja nas skozi vse življenje, vendar pa je pre
teklo več tisočletij, preden je človek odkril 
kaj več o svojem organizmu. Prvi starodavni 
modrijan, ki je napovedal boj praznoverju, je 
bil Grk, ki je živel v 5. stoletju pred našim 
štetjem. Kako se je imenoval?

a) Aristoteles
b) Hipokrat
c) Fabrikus
Pri žrebanju pravilnih odgovorov bomo u- 

poštevali vse rešitve, ki bodo v uredništvu do 
četrtka, 22. februarja. 1. nagrada 30 din; 2. 
nagrada 20 din; 3. nagrada 10 din.


